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DUK’s 

sommerlejr

Mikrolejr: 8. - 14. Juli, 7-10 år • Børnelejr: 14. - 21 Juli, 9-12 år 
Midilejr: 21. - 28. J uli, 12-15 år • Juniorlejr: 28. juli - 4. August, 15-18 år
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Kære forældre
Det er snart sommer! Jo, jo, vel er det 
mørkt, vådt og koldt udenfor. Ikke 
desto mindre er sommeren kun nogle 
måneder borte. Og sommer er lig med 
sommerlejr! Og det er nu, det er tid til 
melde Jeres børn til sommerens lejre!

Skynd Jer, for vore lejre er populære!
DUK's sommerlejre er en fantastisk mulighed for at møde en 
masse andre børn og unge, som deler den samme katolske 
tro. Igennem leg, aktiviteter, katekese og samtaler vil de 
blive opbygget og styrket i denne tro og komme til en større 
forståelse for, hvad Kirken siger. Det fællesskab, som der her 
skabes, kan meget nemt gå hen og få livslang betydning for 
børnenes og de unges trosliv.
Ømborgen er et helt igennem vidunderligt sted. Det er vort 
mål at kunne tilbyde så mange børn og unge som muligt at 
komme på lejr på dette sted. Derfor er vi også glade for i år 
at kunne tilbyde en decideret Ungdomslejr for dem, der er 
over atten. Multilejren med dens mange voksne deltagere vil 
derimod blive lagt et andet dejligt sted. Mere information vil 
følge.
Familielejren finder dog stadig sted på øm. Så hvis du/l har 
børn, der er endnu ikke er fyldt 10, så er der også i år 
mulighed for dig/Jer og Jeres ældre børn at holde ferie sam
men, samtidigt med at I oplever et berigende og levende 
trosfællesskab i de herlige omgivelser.
Som minoritetskirke har brug for steder, hvor vi kan mode 
andre ligesindede katolikker. Dette fællesskab værner vi om 
på vore lejre på Øm. Her foregår det på børnenes og de 
unges egne præmisser. Her skabes livslange relationer til Gud 
og os imellem.
Vi glæder os til at se jeres børn på sommerlejr!

Gregers Mærsk-Kristensen 
Børne- og ungdomspræst

Sommerlejre 2007:

■ Mikrolejr: 8. - 14. Juli ■ Juniorlejr: 28. juli - 4. Aug. 
(aldersgruppe: 7-10 år) ■ (aldersgruppe: 15-18 år)

■ Bornelejr: 14.-21 Juli ■ Ungdomslejr: 4. - 11. Aug.
(aldersgruppe: 9-12 år) ■ (aldersgruppe: 18-30 år)

■ Midilejr:21.-28. Juli Familielejr: 2. - 8. Juli
(aldersgruppe: 12-15 år) ■ (for born under 10 år 

og deres familier)

Navn: .........................................

Adresse: .....................................

Postnr, og by .............................

Menighed: .................................

Kon: Dreng | Pige |

Ønsker at deltage i fællesrejse:

Har deltaget på DUK-lejr før:

Fra hvilken by: ...........................

Tilmelding
Udfyld tilmeldingsblanketten 
og send den til DUK, Sankt 
Kjelds Gade 3, 2100 Køben
havn 0 eller fax den på 39 20 
90 79. Du kan også tilmelde 
dig via vores hjemmeside på 
www.duk.dk. Tilmeldingen til 
sommerens lejre er åben fra 
10/1 2006.
Tilmeldingen er gyldig, når et 
depositum er betalt. Der tages 
forbehold for, at nogle lejre 
hurtigt bliver overtegnede, så 
tilmeld dig hurtigst muligt. Du 
kan altid se på hjemmesiden, 
hvor mange der er tilmeldt en 
lejr.

Betaling
Du skal ved tilmeldingen 
betale et depositum på kr. 
210,- eller hele deltagerge
byret. Det kan du gøre ved at 
indsætte beløbet på giro 9 
08 32 94 eller bankoverførsel 
til konto 1199 9083294. Husk 
at påtegne for hvem der 
betales og for hvilken lejr. Du 
kan også vedlægge en check 
eller betale kontant på 
Sekretariatet. Såfremt delt
agergebyret ikke vedlægges 
tilmeldingen, fremsender 
DUK et girokort.

Sidste frist for betaling af 
depositum er 1. maj 2007. 
Sidste frist for betaling af del
tagergebyret er 3 uger inden 
lejren. Ved afbud senere end 
14 dage før lejren tilbagebe
tales deltagergebyret almin
deligvis ikke.

Tilskudsmuligheder
For at give alle mulighed for 
at deltage på en DUK som
merlejr gives en familierabat 
på 50% fra andet hjemme
boende barn fra 7- 17 år, som 
deltager på mikro-, børne-, 
midi eller juniorlejr. Dette 
gælder også selvom børnene 
ikke deltager på samme lejr.

Alle, der deltager på en af 
DUKs sommerlejre på Øm, 
kan søge om tilskud fra 
Ømferiefonden. For at 
ansøge skal du bede om at få 
et ansøgningsskema tilsendt. 
Du kan også hente det direk
te på www.duk.dk.
Ansøgningsskemaet skal sen
des tilbage til DUKs sekretariat 
inden d. 1. juni 2007 og svar 
på ansøgningerne kommer 
omkring d. 10. juni 2007.

Skulle der være specielle be
hov, er det muligt at søge om 
ekstra tilskud direkte fra 
DUK. Det bør altså ikke være 
pengene, som begrænser 
muligheden for at deltage på 
en sommerlejr.

Fællesrejse
Der vil i størst mulig omfang 
blive arrangeret fællesrejse til 
alle DUKs lejre. Det koster 
ikke ekstra at deltage på 
fællesrejsen. På alle fællesrej
ser vil deltagerne blive led
saget af mindst én voksen 
rejseleder. Rejseplan over fæl
lesrejsen udsendes sammen 
med deltagerbrevet.

Særlige hensyn(allergi o.lign): ...........................................................

Udfyldes for deltagere pä mikro- børne- og midilejr

Navn på far eller mor: .......................................................................

Navn på læge: ...................................................................................

Forældres adresse under lejren:.........................................................

Underskrift: .......................................................................................

Indsendes til DUK, Sankt Kjeldsgade 3, 2100 København 0, eller fax 39209079

Priser
Priserne for årets sommer
lejre er:

under 2 år 200,- kr.
2 - 6 år 500,- kr.
7-15 år 900,-kr.
16-29 år 1000,-kr.
30 år og derover 1500,- kr.

Priserne forudsætter, at delt
agere under 30 år er medlem
mer af DUK. Er man ikke med
lem, vil man ved tilmeldingen 
få tilsendt en indmeldelses
blanket. Et med-lemsskab af 
DUK koster kr. 75,- for hele år 
2007. Ønsker du ikke at være 
medlem, koster lejren kr. 300,- 
ekstra. Selvom du er fyldt 30 
år, kan du godt være medlem, 
så koster det bare kr. 150,-.

Deltagerbrev
Du vil modtage et deltager
brev ca. 14 dage før lejrens 
begyndelse. I deltagerbrevet 
er der praktiske oplysninger, 
deltagerliste, rejseplan over 
fællesrejsen, hvad du skal 
medbringe, navn og adresse 
på dine ledere samt andre re
levante oplysninger.

Spørgsmål? Så læs på 
www.duk.dk eller ring til 
Sekretariatet på 39 20 20 79.

DANMARKS
UNGE
KATOLIKKER
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IngeNorling sammen med Tina -fællesskabetsp.t. enestefriviHige medarbejder. 
Inge Norling har umiddelbart ingen planer om atholde op, men hvem vil 

overtage arbejdet den dag, hun ikke kan mere?

intensiv foredragsrække af Inge Norling, 
blev der indsamlet penge så hotellet kunne 
købes. Der blev oprettet en fond, som i dag 
ejer hele projektet. Det betyder, at arbejdet 
er sikret på længere sigt.

Gud og den enkelte
Man kan spørge, hvorfor et menneske så
dan som Inge Norling har gjort det, for
lader alt for at blive missionær. Er det for 
at gøre som Kristus: lade sig håne, spotte 
og på den måde ligne Ham en lille smule, 
være med til at bære Hans kors?
- Jeg tænker ikke på mit arbejde på den 
måde, svarer hun. Hvis jeg gjorde dette her 
for at blive et bedre menneske, for at få an
erkendelse eller for at kunne opvise gode 
resultater, så ville motivet være forkert.

Det vigtigste for mig er forholdet mellem 
det enkelte menneske og Gud. Jeg kan ikke 
gøre andet end at sige og mene, at jeg elsker 
mit medmenneske. Jeg understreger altid 
over for mine beboere, at deres tro skal gå 
direkte fra dem selv til Gud. Hvis deres tro 
afhænger af, hvad jeg gør eller siger - og 
jeg gør selvfølgelig fejl - så vælter deres 
forhold til Gud - måske. Hvis menneskers 
tro helt eller delvis afhænger af en person, 
præst eller åndelig vejleder, er der en risiko 
for, at de falder fra troen den dag, hvor det 
menneske, som de knyttede sig til, svigter. 
Derfor er det meget vigtigt, at man ikke 
forbinder sin tro og sin relation til Kirken 
med en person. Relationen skal altid være 
mellem Gud og den enkelte - i et levende 
fælleskab med andre troende.

At bringe sjæle til Jesus
Hvordan vil du så beskrive formålet med 
dit arbejde?
- Det er et missionsarbejde. Det er at 
bringe sjæle til Jesus. Derfor fokuserer jeg 
ikke primært på at bringe narkomaner el
ler alkoholikere ud af deres misbrug. Vejen 
tilbage til et anstændigt liv begynder med, 
at beboerne får en smule forståelse for, at 
Gud ikke har forladt dem, at de tør folde 
deres hænder og hviske en bøn en sen nat 
et eller andet vanvittigt sted, når de f.eks. 
ligger og sover hos pusheren på hans be
skidte madras. Når de alligevel dér tør sige 
Fader Vor og tænke: Jesus blev født i en 
snavset stald. Mit hjerte er også snavset. 
Dér kommer Han også. Der er ingen ste
der, der er så snavset, at Jesus ikke vil gå 
derind. Den mest beskidte baggård i Isted- 
gade. Der tør Han godt gå ind.

Min opgave er at give dem troen på, at de 
kan komme til Gud med det, de ikke tør 
hviske til nogen andre.

En afløser?
Inge Norling er blevet 73 år, og selv om 
hun har sin fulde førlighed, vil hun gerne 
aflastes. "For jeg kan jo falde død om hvert 
øjeblik,” siger Inge Norling med et smil og 
fortsætter:
- Min arbejdsdag begynder ved 5-6 tiden 
om morgenen, og hvis jeg skal have tid til 
mig selv, skal dagen starte en time før. Ar
bejdsdagen slutter kl. 22, og jeg får ingen 
middagssøvn.

Så du vil gerne have en afløser?
- Nej, jeg vil ikke holde op. Jeg vil være 
her, til jeg dør. Men jeg vil gerne have, at 
nogle af de mange erfaringer, jeg har gjort, 
bliver givet videre til et andet menneske 
- inden det er for sent.

Inge Norling håber på at der vil melde sig 
nogle frivillige til at aflaste hende. Og må
ske vil det så vise sig, at én af de frivillige 
vil gå i hendes fodspor. Vedkommende 
skal kunne lide mennesker, men han eller 
hun skal også kunne holde øje med byg
ningerne, sørge for at reparationer bliver 
udført osv.

Hvordan forestiller du dig din afløser 
- hvilke ressourcer skal dette menneske 
have?
- Det ved jeg faktisk ikke, men man skal 
have en fast tro, og man skal kunne stå 
fast, når det blæser. Man skal kunne tåle 
at blive skældt hæder og ære fra, som jeg 
f.eks blev det i går.

Det skal måske heller ikke kun være én 
person. Man skal sikkert være flere. Måske 
to personer. Nogen, der kan samarbejde. 
Man kan ikke forvente, at mennesker i dag 
kan arbejde så mange timer, somjeg gør.

Din afløser skal have et kald. Kan du ud
dybe hvad det vil sige?
- Det skal være et menneske, som vil tage 
sig af dem, som ingen andre vil tage sig 
af. En, som har hjerte for mennesker i den 
yderste nød. Det menneske kan sagtens 
være helt anderledes, end jeg er. Det behø
ver ikke være en, som er villig til at starte 
helt fra bunden somjeg gjorde. Den del af 
arbejdet erjo allerede gjort.

Hvilken løn får man?
- Jeg får ikke løn, har aldrig fået det, og

jeg betaler for at bo her. Men det er ikke 
vigtigt. Lønnen får man ved, at noget lyk
kes, f.eks. glæden ved at kunne læse et 
brev op, som jeg gjorde efter andagten i 
morges, hvor en tidligere beboer, som sid
der i fængsel, skriver om den gode tid, han 
havde her, og fortæller, at han vil bo hos os 
igen, når han bliver løsladt. Han, som var 
sådan en rod, han beder hver dag til Jesus, 
selv om de andre i fængslet driller ham, 
fordi han sidder og læser i sin Bibel.
Eller når jeg ser på billederne på væggen 

der. De er fra en, som er blevet gift og har 
fået børn, og som snart kommer og besø
ger mig. Eller når jeg hører fra en anden 
tidligere beboer, som forleden blev færdig- 
uddannet som pædagog .

Glæden oplever jeg også ved at beboerne 
genser deres børn, som de ikke har set i 
årevis. De fleste, der kommer her, er fra
dømt retten til at se deres børn eller har 
ikke haft forbindelse med dem i årevis. De 
kommer og fortæller, at de har ringet eller 
talt med en mor, bror, søn - sådan nogle 
ting. Der er rigelig af belønning af denne 
slags. Hele tiden. Masser, masser masser.

Men du må også tage smerten med. Po
litiet, der banker på døren midt om natten 
og fortæller, at de har fundet den og den. 
Vedkommende har et sygesikringsbevis, 
der fortæller, at han bor her. Et år havde 
jeg 16 døde.

Det religiøse
Forstår beboerne indholdet af andagterne, 
bønnerne og messen, som I afholder?
- Nej, for de kommer helt uden forudsæt
ninger. Det er meget forskelligt, hvad de 
forstår. Og én af glæderne er selvfølgelig 
også, når man opdager, at nogle af dem 
forstår liturgien. Mange af kvinderne har 
været prostituerede, og det er en elendig
hed, som almindelige mennesker slet ikke 
fatter: nedværdigelse, ydmygelse, afvis
ning, forkastelse, smidt ud af familien. 
Hvor er Gud i alt dette? Så hvis ikke nogen 
fortæller dem, at Gud elsker dem på trods 
af alt, hvad de har været igennem, så har de 
heller ikke grundlaget for at forstå messen 
og andre teologiske forhold som den virke
lighed, der kan fylde deres liv på ny.
Vi andre har modtaget undervisning. Det 

har de jo ikke. Når de taler om Bibelen, 
forveksler de Adam, Abraham og Jesus. 
De blander det hele sammen i én pærevæl
ling. Jeg har i den senere tid prøvet at un
dervise i Skabelsesberetningen. Fortalt om 
den historiske sammenhæng. Sat årsstal på 
Det Gamle og Det Nye Testamtente. Det 
synes de er vældig interessant.

Når jeg underviser, er det heller ikke de 
samme beboere, jeg underviser. Der kom
mer jo hele tiden nye til. Så jeg kan bare 
strø, strø og atter strø.

Bøn
Hver 14 dag kommer en katolsk præst, som 
regel p. Benny Blumensaat fra Esbjerg, 
og læser messe for beboerne i herbergets 
smukke kapel. Næsten ingen af beboerne 
forstår messens enkelte dele, og Inge Nor
ling kunne da også godt tænke sig at ud
vide den undervisning, hun giver dem. En 
folder, der forklarer messens enkelte dele, 
har hun dog aldrig haft tid til at få lavet.

Ud over morgenbøn og aftenbøn beder 
"Fred og forsoning” også tidebønner, men 
i øjeblikket er der særligt fokus på rosen
kransen. Blandt andet fordi Inge Norling 
har erfaret, at rosenkransen er en særlig 
god bøn når beboerne har abstinenser.

Inge Norling slutter med en opfordring 
til KO’s læsere om at gå i forbøn for husets 
beboere. Forbønnen er fra Tidebønsbogen: 
Vesper, 1. uge, onsdag:

Trøst dem, der er trætte og tyngede af 
byrder, og forsvar de foragtedes værdig
hed. -Herre vis os din kærlighed!

Nye diplomatiske initiativer...
-fortsatfraforsiden

ling mulig. Kirkens budskab spredes 
i vidt omfang ved hjælp af computere 
og compact discs, og interessen for at 
høre om kristendommen er stor blandt 
Kinas unge, som søger efter alternativer 
til både den kommunistiske ideologi og 
den materialistiske indstilling, som er 
fulgt i kølvandet på systemskiftet efter 
Mao.

Vietnams ministerpræsident aflægger 
besøg i Vatikanet i slutningen af januar, 
og det har sat i gang i spekulationerne 
om, hvorvidt Vatikanet vil genoptage 
de diplomatiske forbindelser med Viet
nam, som blev afbrudt i 1975 efter den 
kommunistiske magtovertagelse. Også 
her er det springende punkt, i hvil
ket omfang regeringen vil respektere 
religionsfriheden og Kirkens ret til 
selvbestemmelse. Kommer minister
præsidenten i audiens hos paven, vil 
det i givet fald være første gang og i sig 
selv en indikation af et muligt tøbrud i 
de indbyrdes relationer.
Endnu et område, som vil have den kir

kelige ledelses bevågenhed i den nær
meste fremtid, er Latinamerika. Her le
ver halvdelen af alle verdens katolikker, 
og Den katolske Kirke er fortsat langt 
det største kirkesamfund i denne del 
af verden. Men situationen er alt andet 
end stabil. Religiøse sekter og diverse 
evangeliske grupper er på fremmarch 
og vinder i stigende omfang tilslutning 
på bekostning af Kirken, som først nu 
er ved at indstille sig på den nye situa
tion og udvikle strategier for at vende 
udviklingen. Pave Benedikts planlagte 
besøg i Latinamerika i maj måned, hvor 
han skal mødes med samtlige biskop
per, vidner om, at man i Vatikanet ser 
på situationen med største alvor. Som 
forberedelse til pavens besøg er eks
pertgrupper i de lokale kirker allerede 
nu i gang med overvejelser, som vil fin
de deres endelige form, når biskopperne 
sammen med paven beslutter sig for den 
kurs, der skal følges.

’Broder Theodor’

Franciskanermunkfra Assisi

fortæller om sin vej til 
Franciskanerordenen 

og om sit arbejde i Assisi og 
i Mellemamerika samt her i 
Danmark, og hvorfor han nu 
har besluttet sig for at vende 
tilbage til franciskanerklos

teret i Assisi

tirsdag den 13. februar 
2007 kl. 19.30

i Skt. Laurentii Kirkes 
menighedssal 

Frederiksborgvej 11, Roskilde

Entre 40, - kr.
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Bøger

Tro og tvivl
- to bøger om Johannes Jørgensen 
i 50-året for hans død
a/Iben Thranholm

L
ige før jul udkom der i anledning 
af 50-året for Johannes Jørgen
sens død hele to bøger om ham. 
En stort anlagt biografi - og til
med den første nogensinde på dansk - med 

titlen ”Et Menneske kommer derhen, hvor 
det vil” skrevet af journalist og lektor på 
Danmarks Journalisthøjskole Teddy Pe
tersen og antologien ”Fagerø” udgivet af 
Johannes Jørgensens Selskabet. Det er 
nye toner. Herhjemme har der siden dig
terens død har ikke været meget interesse 
for hans forfatterskab og betydning som 
kulturpersonlighed. Årsagen til denne 
tavshed og glemsel skyldes, at Jørgensen 
begik den synd at konvertere til Den ka
tolske Kirke fra den kulturradikale inder
kreds, han tilhørte. Han blev som bekendt 
allerede da frosset ude af det gode ånds
selskab i Danmark og har indtil nu fortsat 
været ude i kulden og kun ”salonfähig” for 
konverterende katolikker.
At Jørgensen kun skulle være læsning for 

katolikker ønsker Teddy Petersen at gøre 
op med. Han insisterer nemlig på at læse 
Johannes Jørgensens uden troens briller 
og har i avis-interviews og i biografiens 
kapitel om dens tilblivelse understreget, 
at han ikke deler Jørgensens tro. Biogra
fien er derimod et forsøg på at skildre ham 
som en moderne mand, der kæmper med 
dilemmaer og personlige kriser.

En moderne tvivler
Intentionen om at læse Jørgensens liv med 
andre briller end de katolske lyder umid
delbart forfriskende. Katolikker har haft 
tendens til at tage patent på ham, men nu 
er det på høje tid at lukke skodderne op 
for hans forfatterskab. Johannes Jørgensen 
er aktuel for en langt bredere læserskare 
og måske især for moderne tvivlere. Hans 
formidable evne til at beskrive selvreali
seringens snarer, hans vekslen mellem tro 
og tvivl, men også hans evne til at indfan
ge skønheden og freden i troen er ”gefun-

66 Umiddelbart synes det at være en gåde, 
hvorfor Petersen har gidet at bruge ti år 
på at fordybe sig i en mand, hvis tro og 
livsforståelse han ikke deler.
På en måde gentager Petersen blot den 
kritik, som Jørgensens samtidige 
fældede over hans tro og konversion.

denes Fressen” for nutidige læsere, som 
mangler både religiøs erfaring og sprog. 
Behovet for religiøse forfattere som kan 
give næring til åndeligt forarmede moder
ne mennesker er stort, og her udfylder Jør
gensen et kæmpe hul i moderne litteratur. 
Jørgensen tilhører den første generation 
i den selvrealiseringskultur, som går sin 
sejrsgang i vore dage, og netop derfor er 
der så meget man kan identificere sig med 
i hans værker. Jørgensen fremstår som en 
slags modernitetens ikon, der gennem tro
en forsøger at overvinde den fortvivlelse, 
som ofte forfølger det moderne menneske.

Den fyldige biografi på lidt over 500 sider

er baseret på et enormt kildemateriale, 
deriblandt også nogle af Jørgensens dag
bøger, som først blev frigivet i maj sidste 
år. Bogen bugner derfor af begivenheder 
i Jørgensens liv. Historien om hans liv / 
fra barndommen i Svendborg, hans 
rebelske ungdomsår i hovedstaden, L 
hvor han blev optændt af tidens ra- A 
dikale tanker anført af Brandes og J 
Nietszche, hans problematiske for- 1 
hold til kvinder og ikke mindst æg- U 
tefællen Amalie, selskaberne i det I 
kulturradikale åndsliv, venskabet fl 
med Stuckenberg, hans rejser, ^^^ 
konversionen, årene i Assisi, det 
tragiske forhold til børnene, og endelig 
ægteskabet med Helene Klein og alder
dommen i barndomshjemmet i Svendborg 
fortælles altsammen ud fra Jørgensens 
værker, breve, notater fra dagbogen i et let, 
veloplagt og flydende sprog.

Et pjok?
Men hvad er det så for et billede, man sid
der tilbage med af Jørgensen, når troen er 
tilsidesat? Får man et nyt og mere nuan
ceret billede af manden end konvertitten, 
og er han et forbillede for den moderne 
mand?

Desværre ikke. Indtrykket er, at tiltrods 
for at Jørgensen var en stor digter og kunst
ner, var han menneskelig set en fiasko. Et 
skvat, der ikke havde styr på sit liv og som 
var lettere promiskuøs og en håbløs og ky
nisk familiefar. Faktisk en ret usympatisk 
person.

Hvad der kunne være af indre bevæg
grunde indføres læseren ikke rigtigt i. I det 
hele taget går Petersen ikke særligt tæt på 
Jørgenses indre liv, men opruller helst blot 
de ydre begivenheder. Man får derfor hel
ler ikke et særlig dybt indblik i, hvad der 
sker på Jørgensens indre arena i det tids
rum, hvor opgøret med kulturradikalismen 
er på sit højeste, og hvor han begynder at 
nærme sig den kristne tro som et alternativ 
til tidens natur-evangelium om at følge sin 
lyst. Teddy Petersen er selvfølgelig i sin 
gode ret til ikke at analysere Jørgensens 

sjæleliv, men resultatet
bliver altså desværre, at 
Jørgensen kommer til at 
fremstå som et pjok, og 
at man ikke får nogen 
klar fornemmelse af, 
hvordan smerten og kao
set også var et væsentligt 
omdrejningspunkt i hans 
kunst.

Den røde tråd
Det tjener enhver biografi til bedste, hvis 
forfatteren har valgt sig en rød tråd at be
skrive den biograferedes liv og historie ud 
fra. I ”Et menneske kommer derhen, hvor 
det vil” virker det som om, at den røde tråd 
er at pille Jørgensen ned fra troens piede
stal, og i stedet for konstant at fremhæve 
hans tvivl, som rigtigt nok var en tro føl
gesvend for Jørgensen livet igennem. Men 
er det - nutidens søgen taget i betragtning 
- ikke mere interessant at spørge, hvorfor 
Jørgensen holder fast i troen, når tvivlen af 
og til var så stor og nagende? Petersen le
der efter de svage punkter i Jørgensens tro, 
som om han gerne vil føre bevis både for sig

"^^^
selv og 
læseren om,
at det alligevel ikke nyt
ter noget at tro - at det er et håbløst 
projekt. Ironisk nok betyder det, at 
biografien alligevel kommer til at 
handle om det trosmæssige i om
vendt forstand og bliver en slags be
vis for, at denne del af Jørgensens liv 
er uomgængelig.

En gåde
Umiddelbart synes det at være en gåde, 
hvorfor Petersen har gidet at bruge ti år 
på at fordybe sig i en mand, hvis tro og 
livsforståelse han ikke deler. På en måde 
gentager Petersen blot den kritik, som Jør
gensens samtidige fældede over hans tro 
og konversion. Og så er vi lige vidt! Men 
måske er den skjulte pointe, at Petersen 
selv netop repræsenterer den moderne læ
ser, som kommer til at projicere sin egen 
tvivl over i Jørgensens, men alligevel har 
en form for omvendt, negativ fascination 
af troen. Tvivl betyder vel, at man dog for
holder sig til troen. Som Henrik Wivel, der 
er medforfatter i antologien Fagerø, andet
steds har udtrykt det: ”Jeg tvivler, altså tror 
jeg”. Som katolik skrev Jørgensen: ”Man 
slipper aldrig helt tvivlen”. Men er det 
ikke netop Jørgensens hudløse ærlighed 
om hans svaghed og hans stadige syndser
kendelse, der ikke bare er spændingsfeltet

66 Ønsker man at få inspiration til at forstå 
Jørgensens forfatterskab bedre og opdage 
nye sider af ham som både digter, roman
forfatter, hagiograf og samfundsdebattør,
kan Fagerø stærkt anbefales

i hans kunst, men også er kendetegnende 
for det at være kristen overhovedet?

Fagerø
Hvad antologien Fagerø fra Johannes Jør
gensen Selskabet ikke har i omfang i for
hold til den voluminøse biografi, har den 
til gengæld i fortolkningsmæssig styrke. 
Antologien er et rent festfyrværkeri af 
indsigtsfulde og gennemarbejdede ar
tikler, hvor Jørgensens kunsteriske virke 
virkeligt bliver udfoldet. Ønsker man at få 
inspiration til at forstå Jørgensens forfat
terskab bedre og opdage nye sider af ham 
som både digter, romanforfatter, hagiograf 
og samfundsdebattør, kan Fagerø stærkt 
anbefales. Antologien viser hvor alsidigt 
forfatterskabet er, og giver langt om længe

anToj-ogi

JOHANNES JØRGENSEN 
OG HANSFORfAiTERSKAB 

JOHANNES JORGENSEN SELSKABET

Jørgensen den hædersplads i dansk åndsliv, 
som han har fortjent. Forfatterne er bl.a. 
Per Stig Møller, der skriver om Jørgensens 
ungdomromaner, og Henrik Wivel, der pla
cerer Jørgensen inden for symbolismens 
univers og og præsenterer ham som en af 
modernitetens store forfattere. Jørgensens 
forhold til læreren Harald Høffding gen
nemgås grundigt. Men især Martin Berg- 
søes artikel om Jørgensen som hagiograf 
og hvordan det er Jørgensens evne til ind
levelse i helgeners liv, der gør hans biogra
fier så vellykkede, skal fremhæves. Også 
Stig Holstings analyse af Jørgensens opgør 
skal roses for dens skarpsindige portræt af 
Jørgensens personlighed og blik for sam
menhængene i hans forfatterskab.

Syndserkendelse
Fagerø er ikke kun læsning for dem, der i 
øvrigt ved besked om troen. Og der læg
ges heller ingen røgslør ud over Jørgensens 
evige tvivl. Henrik Wivel udtrykker, at Jør
gensen livet igennem ”holder såret åbent,”

og Holsting berører 
også emnet i sit por
træt af Jørgensen. Men 
en af bogens mange 
styrker er, at samtlige 
forfattere i deres for
tolkning tager højde 
for, at man nu en gang 
bedst begriber forfat-

terskabet, hvis man forstår dets konstante 
forsøg på at transcendere virkeligheden.

Begge bøger vil forhåbentlig være med til 
at øge interessen for Jørgensen. Også som 
trosforbillede i en tid, hvor mange ståruden 
religiøs kontekst. For Jørgensen er et tros
forbillede til trods for sin tvivl. I kristen 
henseende drejer det sig ikke om hvor me
get eller lidt et mennesket tvivler, men om 
hvorvidt det er villigt til at indrømme sine 
fejl og på den måde gøre sig åben for Guds 
nåde. Måske er det netop hans syndser
kendelse, som gør Jørgensen allermest til 
kristen. Frans af Assisi, Jørgensens store 
åndelige forbillede og den største kristne 
helgen, fastholdt til sit dødsleje, at han var 
jordens største synder. Netop derfor er han 
en helgen.



Mikrolejr: 8. — 14. Juli, 7-10 år • Børnelejr: 14. — 21 Juli, 9-12 år 
Midilejr: 21. - 28. Juli, 12-15 år • Juniorlejr: 28. juli - 4. August, 15-18 år 

Ungdomslejr: 4. — 11. August, 18-30 år
Familielejr: 2. — 8. Juli, børn under 10 år og deres familier

Genvej til årets sommeroplevelse: 
www.duk.dk

Sommer og sammenhold, 
venskab og vandkamp, 
tro og tænksomhed - 

oplevelsen starter med Øm~<
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Leder / Meddelelse

Meddelelse
fra Lars
Messer
schmidt
i anled
ning af 
interviewet i

Sig mig, hvem du omgås...
Inden man giver sig i kast med denne leder, 
bør man læse artiklen på samme side, hvor 
generalvikar Lars Messerschmidt gør rede for 
Kirkens syn på aids-problematikken - foran
lediget af de påstande, der har været fremsat i 
gratisavisen »dato« og flittigt citeret i diverse 
andre medier.

Her sættes fingeren på den egentlige årsag til, 
at hiv-smitte til stadighed spredes ikke mindst 
i den 3. verden: løs sex. Så er det sagt. Lars 
Messerschmidt stiller dernæst spørgsmålet, 
hvorfor Den katolske Kirke imod enhver rime
lighed til stadighed gøres ansvarlig for, at smit
ten breder sig f.eks. i Afrika og koster millioner 
af menneskeliv.

Det er et spørgsmål, det nok er værd at dvæle 
lidt ved. I »dato« formuleres anklagen således 
af Ida Brix, som er presseansvarlig i aids-fon- 
det: “Det slår millioner af mennesker ihjel, 
at den katolske kirke siger nej til kondomer. 
Mange steder i Afrika betyder kirken utroligt 
meget, og hvis de får besked på, at det er en 
synd at bruge kondom, så bruger de ikke kon
dom.”

Den tager vi lige én gang til: de fromme afri
kanske katolikker vover på den ene side ikke at 
sætte sig op mod Kirkens lære om prævention, 
men generer sig på den anden side ikke det fjer
neste for at opsøge prostituerede eller dyrke sex 
med naboens kone - eller for efterfølgende at 
påføre ægtefællen en dødelig virus - selv om 
det mildt sagt strider mod alt, hvad Kirken 
står for. Hvordan kan man undgå at se det selv- 
imodsigende i denne argumentation, som da 
også klart kan tilbagevises med henvisning til 
den statistik, Lars Messerscmidt refererer i sit 
indlæg?

Det kan man naturligvis kun, hvis man be
vidst lukker øjnene for realiteterne, fordi man 
ræsonnerer ud fra en politisk/ideologisk dags
orden, som ikke først og fremmest drejer sig 
om sygdomsbekæmpelse. Derfor må det være 
på sin plads at spørge: Hvad er Ida Brix’ og 
aids-fondets dagsorden? Hvorfor deltager fon
det i den løgnagtige hadekampagne mod Den 
katolske Kirke?

En søgning på aids-fondets hjemmeside giver 
umiddelbart ikke svar på dette spørgsmål. Her 
mødes man af en sødt smilende Susse Wold 
(fondets præsident) og en formålsbeskrivelse, 
der taler smukt om forskning i og oplysning 
om den frygtede sygdom. Men klikker man 
på “links,” bliver man straks lidt klogere. Her 
oplyses det, at aids-fondet er en del af et større 
netværk, og går man videre ad det spor (f.eks. 
via www.aidsmedia.org), finder man snart frem 
til f.eks. UNAIDS, som formidler samarbejdet 
med de øvrige FN-organisationer så som UNF
PA (FN’s befolkningsfond), samt med diverse 
private som f.eks. IPPF (den internationale 
familieplanlægningsorganisation) - ja, for nu 
at gøre en meget lang historie kort: hele den in
ternationale befolkningslobby, som med kolos
sale økonomiske midler i ryggen til stadighed 
advokerer for “reproduktiv sundhed” i den 3. 
verden - læs: præventions-, sterilisations- og 
abortkampagner med eller uden “patientens” 
gode vilje. Herfra genkender man uden besvær 
den hadefulde retorik mod Kirken, som på den 
internationale arena fortsat er disse organisa
tioners mest effektive modspiller. Ja, sig mig, 
hvem du omgås, Ida Brix,...

Torben Riis

gratisavisen 
”Dato” den 16.
februar

Det er forståeligt, at overskriften i 
omtalte interview har vakt forun
dring og afstandtagen.

Den lyder: Dansk præst: Hiv-ofre selv 
ude om det. Også jeg selv blev ube
hageligt overrasket, da jeg slet ikke 
har brugt denne vending. Overskrif
ten står altså for avisens regning. På 
spørgsmålet: Når mennesker nu dyr
ker ”løs sex” og det er årsagen til at 
smitten spredes^ , svarede jeg ordret: 
Så må de tage ansvar. Næste spørgs
mål lød: Men når de nu ikke gør det, 
hvorfor skal man så sige, at de ikke 
skal beskytte sig? Mit svar: Det er 
ikke Kirkens ansvar, at folk handler 
forkert. Vi kan bare sige, vi har lagt en 
vej frem for jer. Og hvis I ikke går på 
den vej, så må I tage ansvaret for det.

Sagens kerne er, om ”løs sex” er en 
af hovedårsagerne til udbredelsen af 
HIV. Det er denne forståelse, som er 
Den katolske Kirkes. Alternativet til 
”løs sex” er, at sex alene hører sam
men med ægteskabet. Ved et ansvar
ligt seksualliv forstår Den katolske 
Kirke et seksualliv inden for ægteska
bet, uden utroskab og med bevidsthed 
om faren for at smitte sin ægtefælle, 
hvis man selv er ramt af sygdommen. 
Hvis folk dyrker ”løs sex” med risiko 
for HIV-smitte, er det deres ansvar, 
hvis der finder smitte sted. Kondomet 
kan måske reducere risikoen for smit
te, men ikke løse problemet radikalt. 
Det er pointen i mine udtalelser.

Når jeg taler om ansvar for smitten, 
gælder det i sagens natur den, der påfø
rer andre smitten og ikke ofrene. Det er 
ofte kvinder og børn, der er ofrene for 
mændenes uansvarlige handling. Om

mæn de
ne bruger kon

dom eller ej, er de ansvar
lige for den eventuelle smitte, hvis de 
er smittekilden. Det er det budskab, 
der skal ud, hvis man skal stoppe epi
demien.

Artiklen vender sagen på hovedet ved 
at anklage Den katolske Kirke for at 
være skyld i, at HIV-smitten spredes, 
fordi den fastholder, at kondomer ikke 
er en etisk forsvarlig løsning. Hvad 
Kirken påpeger, er, at det er ”fri sex”, 
der er den væsentligste årsag til HIV
smitten, og at kondomer ikke er midlet 
til at dæmme op for epidemien, men 
tværtimod kan legitimere ”fri sex”.

Dertil kommer, at det er videnskabe
ligt dokumenteret, at kondomer ikke 
er ”sikker sex”. Kondomet er teoretisk 
kun 70 - 90 % sikker beskyttelse, og 
endnu lavere, når man tager de prakti
ske omstændigheder ved brugen i be
tragtning. Sikker Sex -propagandaen 
er farlig, fordi folk i tillid til, at kon
domet er en sikker løsning, dyrker løs 
sex, hvilket øger risikoen mangefold 
for smitte.

Forholder det sig sådan, er det så ikke 
umoralsk og manipulerende at lave 
propaganda for kondomet som en sik
ker beskyttelse mod HIV, når sand
heden er, at det efter internationale 
beregninger i bedste fald er 90 % sik
kert? Har offentligheden ikke krav på 
at få det at vide?

Hvorfor vil fortalerne for brugen af 
kondom ikke indrømme, at der ikke 
er tale om fuldstændig ”Sikker Sex”? 
Og hvorfor anklager de Den katolske 
Kirke for at være ansvarlig for udbre
delsen af HIV, når den fremlægger en 
helt anden løsning, som på sigt viser 
sig at være effektiv, fordi det drejer sig 
om en holdningsændring til sex?

Overskriften inde i bladet lyder: Kato
licisme er skyld i at hiv-smitte spredes

på grund af forbudet mod kondomer. 
Denne anklage imødegik jeg ved at 
kræve beviser for påstanden. Kends
gerningerne peger nemlig i en anden 
retning. I Sverige f.eks. blev der i 
2004 registreret det højeste antal nye 
HIV-tilfælde blandt mænd siden 1985 
på trods af en massiv oplysnings
kampagne. Ser man på en statistik
over afrikanske lande, konstaterer 
man en tendens: I de lande, som har 
et stort antal katolikker, er procenten 
af HIV-smittede enten meget lav eller 
lavere end de lande, hvor den katolske 
befolkningsdel udgør en minoritet. 
Eksempel: Angola: 44 % kat., 5,5 % 
Hiv-smit.; Botswana: 4,9 % kat., 38,8 
% Hiv-smit.; Zambia: 26,3 % kat., 
21,5 % Hiv.smit. (kilde: UNAIDS og 
www.Catholic-Hierachy.org).
Naturligvis skal man ikke drage for

hastede konklusioner, men det synes 
på denne baggrund urimeligt, at gøre 
Den katolske Kirke ansvarlig for HIV
smitten i de lande, hvor den kun udgør 
en beskeden minoritet. Omvendt peger 
tallene på, at der kunne være en sam
menhæng mellem Kirkens holdning 
og det notorisk lavere tal på Hiv-smit
tede i de lande, hvor katolikker udgør 
en betydelig del afbefolkningen.

Når dette er sagt, hører det naturligvis 
med til problemstillingen, at faktorer 
som fattigdom, manglende sundhed, 
krig og vold, manglende uddannelse 
osv. er medårsager til udbredelsen af 
denne epidemi, men det er ikke tema
et for min redegørelse.

Til slut bør det oplyses, at Den katol
ske Kirke står for mere end 25 % af al 
hjælp i verden til ofrene for HIV, hvor 
der naturligvis ikke skelnes mellem 
dem, der forårsager smitten, og dem, 
der er ofre for den.

Endelig anbefales det at læse kardinal 
Javier Lozanos Barragans tale til FNs 
generalforsamling den 2. juni 2006 
(Vatikanets hjemmeside, Pontifical 
Council for Health Pastoral Care).

København, den23.februar2007

Læserbreve side 10

Hensyn til de handicappede
Vor plan tager hensyn til de handicappede, det gælder både toilet 
og trappe-lift- faciliteter. Hjælp os med at gøre indgangen til vor nye 
kirke tilgængelig for alle.

Beløb kan indbetales på giro: + 01 500 1471 under meddelelser: 
konto 80219 eller bankkonto: reg.nr. 4770 4770525241 under med
delelser: konto 80219.

Kontakt os via hjemmesiden: www.katolsk-midt.dk 
- eller ring til IngerTouray, tlf.: 86 61 41 34
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diverse

Biskoppens 
kalender
Juli
Lørdag d. 15. kl. 16.00 Præstevielse af Daniel Nørgaard i 
Domkirken

August
Tirsdag d.7. kl 17.00 Festmesse i Jesu Hjerte Kirke i 
anledning af biskop Martensens 80-års fødselsdag
Onsdag d. 15. kl. 9.00 Jubilæum i Immaculata Kirke -
kl. 17.00 Fejring afSkt. Knud Lavard Kirkes 50 års jubilæum
Lørdag d. 18. Vietnamesisk valfart til Øm
Søndag d. 19. kl. 11.30 Firmelse i Lyngby
Mandag d. 20. Præsidiemøde i NBK
Tirsdag d. 21. Medarbejder-sammenkomst på Magleås
Lørdag d. 25. kl. 12.00 Polsk valfarttil Pindstrup
kl. 16.00 firmelse i Viborg
Søndag d. 26. kl. 10.00 firmelse i Esbjerg
Tirsdag d. 28. kl. 10.00 Møde i Biskoppeligt Råd
Onsdag d. 29 til fredag, d. 31 - Lourdes

Genkendelsens glæde var stor, da assumptionssøstrefra hele verden mødte hinanden. 
På billedet mødersr. Anna Kristina (th)fra kommunitetet i Taastrupprovinspriorinde 

for Cameroun og Republikken Congo sr. Magdalene

Pilgrimsbrev 
fra Rom
-fortsatfra side 5

Det kraftige regnvejr på Peterplad- 
sen, gav det ikke lidt skår i glæ
den?
- Jo, det gjorde det på en måde, men 
samtidigt følte man, at det, der fore
gik oppe ved alteret, var større end 
de ydre omstændigheder. Men du. 
har ret, det regnede meget, og det 
var kedeligt.

Du har mødt mange af dine med
søstre. Hvorfor er I så glade når I 
mødes?
- Vi er én og samme familie. As- 
sumptionen er en stor familie. Vi 
kender hinanden. Vi er 1.400 søstre. 
Vi føler for hinanden netop som 
søstre, og derfor er det en glæde at 
mødes. Og jeg har selv haft chancen 
for at rejse meget i verden. Så jeg 
kender specielt mange af søstrene 
- næsten alle, trorjeg.

Hvad kommer helgenkåringen af 
Marie Eugénie til at betyde ^foror
denen fremover?
- Det er blevet sagt gang på gang, 
at det er en ny begyndelse. På den 
måde at vi nu må tage fat og sige til 
os selv, at næste gang er det vores 
tur, fortæller søster Anna Kristina 
og smiler.

Lørdag aften var vi til Vigilie med 
et overvældende ßertal af kvinder. 
Der var en meget spontan stemning. 
En stemning af fred og glæde. Hvad 
er det, der sker, når så mange kvin
der er samlet? Hvor kommer den 
store spontane glæde fra? Man op
lever, at I virkelig holder meget af 
hinanden. Jeres samvær er ander
ledes, end når man oplever mand
lige ordenersforsamlinger.
- Jeg tror, du har ret. Det ligger i 
kvindes væsen, at fællesskab er 
utroligt vigtigt. Vi er meget i kon
takt med hinanden gennem breve

og nu også e-mails. Vi er de første, 
der får at vide, når der sker noget 
ude i verden. Hvis der f.eks. er over
svømmelse i Thailand o.s.v. Vi får 
oplysningerne fra græsrødderne, 
den lokale befolkning. Vi har dag
ligt kontakt med søstrene over hele 
verden. Familieånden i assumptio- 
nen er meget vigtig. På vores skole, 
Rygaards Skole, taler vi meget om, 
at vi er en stor familie. Vi bygger på 
bevidstheden om familien. At vi er 
et fællesskab.

Bøn, kontemplation og mission er 
de vigtigste områder i jeres spiri
tualitet. Hvordan missionererl?
- Missionen foregår gennem det, 
vi kalder “education”. Vi ønsker at 
fremelske det smukke i personen. 
I barnet, i den anden. At få det til 
at blomstre. Det er vores mission. 
Det er også vores skoles opgave. Vi 
underviser i matematik, geografi 
o.s.v., men det er også vores mål at 
få mennesker til at slippe de ma
sker, som vi ofte bærer på. At befri 
mennesket.

Er det ikke svært at kombinere et så 
aktivt missionsliv med bøn og kon
templation?
- Vi har tid afsat til det. Vi beder 
faktisk mange timer hver dag i vo
res kloster. Det er helt nødvendigt, 
fordi bøn skaber harmoni og ro i vo
res tilværelse.

Her i Rom er der mange yngre as- 
sumptionssøstre. Hvornår kommer 
der nye søstre til Danmark?
- Ja, spørg Vor Herre. Det er me
get vanskeligt med tilgang til de 
forskellige kongregationer i de nor
diske lande. Kirken er meget mere 
aktiv, dynamisk i andre lande.

Det er mange år siden, jeg har set 
et så dygtigt og professionelt udført 
danseshow, som det Assumptionen 
afviklede søndag aften i Vatikanet. 
Overraskede denne fest dig ikke?
- Nej, vi er vant til fester i Assump
tionen. Jeg har været med til det før. 
Jeg vidste det ville blive godt.

Der står nogle andre store fester og 
jubilæer for døren?
- Assumptionssøstrenes jubilæum 
begynder i oktober 2008, hvor det er 
100 år siden, vi ankom til Danmark. 
Og vi afslutter jubilæumsåret med 
Rygaards Skoles jubilæum, som er 
i september 2009. Til dette jubilæ
umsår har vi allerede mange ideer. 
Og så kommer der selvfølgelig den 
store festmesse med biskop Kozon 
senere i år, hvor St. Marie Eugénie 
skal introduceres i vores eget bispe
dømme.

Er der noget, du gerne vil fortælle 
Katolsk Orienterings læsere?
- Måske blot dette: Marie Eugénies 
tanke er, at vi alle har en mission på 
denne jord. Det gælder om at finde 
ud af, hvor Gud vil bruge os. Det 
kan være i familien, i verden, på vo
res arbejdsplads. Bevidstheden om 
at hver enkelt af os har en mission 
er vigtig. At gøre denne verden til 
et bedre sted at leve i. Det var det, 
der fik Marie Eugénie til at handle. 
Hun havde fire små elever i sin før
ste skole, og hun skrev i et af sine 
mange breve: Jeg er begyndt at for
andre verden^

Pilgrimsnote 7
Jesus Kristus spørger: “Elsker du 
mig”. Jeg svarer: Ja, Herre. Jeg el
sker dig af hele mit hjerte og jeg 
véd, at min kærlighed til dig vil for
andre mig - og verden.

Pilgrimsbrevet er blevet til i et sam
arbejde mellem Katolsk Oriente
ring, Assumptionssøstrene og Ry
gaards Skole i Hellerup.

Katolsk Orientering vil i løbet af 
efteråret bringe en omtale af Marie 
Eugénies og de tre andre helgeners 
liv og spiritualitet.

Der vil i slutningen af juni blive lagt 
videoklip fra helgenkåringen ud på 
KO’s hjemmeside.

KRIS Kristen Rådgivning for Incestofre og Seksuelt misbrugte

KRIS (Landskontoret i Arhus):
Fredens Torv 2. 1 sal tv Postboks 5023. 8100 Arhus C
Tit 8618 3394 eller 7022 7294
Læge og familieterapeut Vibeke Motter

KRIS (Sydjylland Fyn)
Jyliandsgade 20.1 sal 
Sygeplejerske og terape

KRIS (Herning): Tlf 2195 0209
Pasdagog og terapeut Helene Svendsen

KRIS (Sjælland):
Sankt Lukas Vej 6A. 1 sal. 2900 Hellerup • Tlf 3940 7294 eller 4710 7294
Socialrådgiver og terapeut Inger Andersen

KRIS har äbnet rådgivning i Næstved 
Mandag og tirsdag på adressen: Østergade 13 

Samtaler aftales: Tirsdag - torsdag på tit 3940 7294 
ellers på ttf. 4710 7294

Få tilsendt KRIS' nyhedsbreve og kursusinformation.
Email: khsQkris-dk.dk • Hjemmeside: ftww.khs-dk.dk

RFM Landsbevægelsen 
Respekt for Menneskeliv

Sfa fa tit faet 
— /de faet/
Bestil et gratis prøvenr. af RFM nyt 
Tlf 5576 7652 • E-mail:rfm@mail.dk 
www.rfm.dk

I anledning af biskop 
Hans L. Martensens 

80-års dag

7. august 2007 
erder messe i Jesu 
Hjerte Kirke kl. 17.00

Efter messen er der 
reception 

i menighedssalen

Det er aldrig for tidligt 
at skrive testamente

Du kan støtte Kirken ved at betænke den i dit testamente. 
En sådan arv erfritagetforafgifter, så den går ubeskåret til 
Kirkens arbejde.
Det anbefales at lade en advokat oprette testamente. Sker 
dette i samråd med bispekontoret, refunderes salæret.

Rekvirér brochure eller ring til:
Torben Møller
Katolsk Bispekontor
Gl. Kongevej 15 
1610 København V 
Telefon33 55 60 11































8 bøger / bibelskole

En klassiker fra Katolsk Forlag

Wilfrid Stinissen: Maria i Biblen og i vort 
liv, 134 sider, kr. 130 - kan købes online på 
www.katolskforlag.dk

Den svenske karmelitermunk Wil
frid. Stinissen har næppe behov for 
introduktion blandt mange af KO’s 
læsere. I KO nr. 1 i år bragte vi så
ledes et stort interview med ham, og 
mange har allerede stiftet bekendt
skab med hans omfattende forfatter
skab om kristen spiritualitet.
Nu har Katolsk Forlag i samarbejde 

med Karmels Forlag valgt at udsen
de en dansk oversættelse af Stinis
sens bog om Maria, og det er et godt 
valg.

Bogen, som udkom på svensk i 
1999, rummer en fin og afbalance
ret gennemgang af Kirkens lære om 
Maria, og det skal tilføjes, at den er 
skrevet i et sprog, som gør den til
gængelig for et bredt publikum uden 
særlige teologiske forudsætninger.

I forordet til bogen forholder Stinis
sen sig til Andet Vatikankoncils for
maning til teologer og forkyndere 
om ”at afholde sig lige så meget fra 
enhver fejlagtig overdrivelse som 
fra en alt for overdreven forsagthed 
i deres omtale af Guds Moders ene
stående værdighed.”
Og det er netop, hvad Stinissen for

mår i denne bog: på den ene side at 
styre uden om en overdreven Maria- 
dyrkelse, der tenderer mod at gøre 
Maria til en del af Treenigheden og 
på den anden side undgå at falde i 
den modsatte grøft, hvor vi glemmer 
hendes enestående rolle i frelseshi
storien. Stinissen navigerer sikkert 
mellem disse yderpunkter bogen 
igennem, og hans fremstilling vil 
uden tvivl virke som en øjenåbner for 
mange, som måtte have problemer 
med at indpasse Maria i deres trosliv. 
Også i hans afsluttende gennemgang 
af Rosenkransbønnen er der god in
spiration at hente. Intet under derfor, 
at bogen er blevet en klassiker i sit 
hjemland.

Torben Riis

Tak fra 
biskop Hans

Tak til alle, der bidrog til at gøre 
min 80-års fødselsdag 

til en glædelig dag.

Tak for fællesskabet 
- også i bønnen.

Også tak for de mange breve, 
hilsener og gaver, 
jeg har modtaget 

i dagens anledning

* Hans Martensen 
Biskop

Academicum Catholicum

qjc
indbydertil foredrag ved 
Niels Christensen, dertaler over emnet

Tro og fornuft 
hosJoseph Ratzinger - pave Benedikt 
XVI - fra tiltrædelsesforelæsningen i 
Bonn til talen i Regensburg

Tid: Tirsdag d. 4. september 2007 kl. 20

Sted: Skt. Ansgar Kirkes menighedssal, 
Bredgade 64, 
1260 København K.

Alle ervelkomne.

Invitation fra Gud. En film af Marie Louise 
Lefevre, produceret af Magic Hour Films, 
udgivet i samarbejde med Danmarks Kirke
lige Mediecenter, kr. 195 (privat visningsud
gave), 395 (offentlig visningsudgave), består 
af DVD med 30 + 90 minutters film og et 
hæfte på 18 sider, begge dele på engelsk og 
dansk.

Thomas Keating (født 1923) vil være et kendt 
navn for mange. Han er amerikansk cistercien- 
sermunk og en populær spirituel vejleder. På 
denne DVD kan man stifte bekendtskab med 
ham og den særlige form for bøn, centrerende 
bøn, som han har udbredt kendskabet til gen
nem et stort forfatterskab, retræter, foredrag 
etc.

DVD’en består af en film på 30 minutter, 
hvor man hører Thomas Keating fortælle om 
hovedpunkterne i sin spiritualitet og svare på 
filmskaberen Marie Louise Lefévres spørgsmål 
afvekslende med stemningsfulde billeder af det 
snedækkede St. Benedicts kloster ved foden 
af Rocky Mountains og den omkringliggende 
natur. Den godt 80-årige Keating formidler 
veloplagt og med stor charme og enkelhed sit 
budskab.

Ud over selve filmen på 30 minutter rummer 
DVD’en yderligere otte minutters filmsekven
ser af forskellig længde på i alt 90 minutter, 
hvor de enkelte temaer bliver mere uddybende 
behandlet. Disse temaer er de fem bevidstheds
niveauer, spirituel bibellæsning, centrerende

bøn, at bede i det skjulte, den centrerende bøn 
som guddommelig terapi, den spirituelle rejse 
mod Kristus-mysteriet og invitationen til Guds 
festmåltid. Der er et vist overlap mellem de 
to afdelinger, og selve filmen fremstår som et 
stramt redigeret sammendrag af de otte sekven
ser. Man kan frit vælge mellem en engelsk og en 
dansk/tekstet version. Oversættelsen er generelt 
god, men enkelte steder smutter det, f.eks. når 
“each (religion) have their value” (= hver reli
gion har værdi) oversættes med, at “de (religio
nerne) har forskellige værdier”.

Keatings budskab kan måske bedst karakte
riseres som en populariseret og moderniseret 
udgave af kontemplativ bøn. Formålet er det 
traditionelle, sjælens forening med Gud, og ve
jen, renselse, er også den samme, men sproget 
er alt andet end traditionelt. Keatings styrke 
er, at han taler moderne amerikaneres sprog, 
og i vor amerikaniserede verden vil det sige, at 
han taler lige ind i hjertet af den vestlige ver
dens menneske. Dette menneske er spirituelt 
og psykologisk vakt, ofte fremmedgjort eller 
kritisk i forhold til traditionel kristendom, men 
positivt indstillet over for østlig spiritualitet og 
nyreligiøse strømninger. Keating kommer det 
i møde ved at tale om transformation, om den 
centrerende bøn som guddommelig terapi, om 
det falske selv, om fem bevidsthedsniveauer, 
vi bevæger os igennem, om “affald” i underbe
vidstheden, som skal bevidstgøres og udskilles 
for at give plads til Ånden etc.

Er Keatings budskab således gammel vin på nye 
flasker? Både ja og nej. Han trækker tydeligvis 
på dele af Kirkens mystiske tradition, som han 
reformulerer i et moderne psykologisk-spirituelt 
sprog og med stor praktisk sans, men han over
skrider også traditionen. Det kommer tydeligst 
til udtryk i sekvensen om interreligiøs dialog 
og gudsbegreber. For Keating er de forskellige 
religioner slet og ret forskellige veje, der hver 
har deres værdi, og som kan sammenlignes med 
egerne i et hjul: jo nærmere centrum, desto nær
mere på hinanden. Derfor kan vi lære af hinan
den, i hvert fald hvis vi holder os til de mystiske 
traditioner og giver slip på den traditionelle teo
logi. Keating værdsætter bl.a. de østlige tradi
tioners forståelse for det upersonlige i Gud og 
sammenligner (men identificerer ikke) Jesus 
med Buddha. I forhold til traditionel katolsk tro 
er det liturgiske og sakramentale, frelseshistori
en og korset også påfaldende fraværende. Eller 
også er det bare sådan, at Keating forudsætter 
alt dette. Forståelsen af ham og hans budskab 
kommer således til at afhænge ikke så lidt af 
den sammenhæng, man som seer og lytter mø
der ham i. Eller sagt med andre ord: Er kloste
ret i filmen bare en kulisse eller den egentlige 
ramme?

Sebastian Olden-Jørgensen

Efeserbrevet 1

ö/Eva Maria Nielsen

Det er ikke muligt hverken at nævne en 
adressat eller en forfatter til Efeserbrevet, 
og heller ikke tidspunktet for brevets af
fattelse er nemt at fastlægge. Men passer 
det nu også, når man i brevets indledning 
kan læse, at Paulus skriver til menigheden 
i Efesos? Hvad taler for, at forfatteren ikke 
er Paulus?

I sammenligning med de ægte Paulusbre
ve er Efeserbrevet ret abstrakt. Naturligvis 
udgiver det sig for at være skrevet til me
nigheden i Efesos (1,1); men det mangler 
alle de personlige træk, som vi kender fra 
andre Paulusbreve. Brevet læses, som om 
Paulus ikke kender menigheden. I stedet 
for at omtale personer fra menigheden, 
nævnes kun Tykikos, som er overbringeren 
af brevet (6,21). Ligeledes er brevets for
maninger så almindelige, at de kan pege på 
enhver menighed. De har intet at gøre med 
håndgribelige problemer i en konkret me
nighed, som vi møder i f.eks. Korinther- 
brevene eller Galaterbrevet. Det kan man 
kun undre sig over, når Paulus har opholdt 
sig ca. 2^ år i Efesos. Så burde han da have 
mere føling med menigheden.

Efeserbrevet fremstår nærmere som en 
teologisk traktat. Dets store tema er: En

heden i Kristus. I kirken legemliggøres 
denne enhed. Men forfatteren bygger på 
paulinsk tradition og ønsker at videreføre 
og udfolde denne. Derfor kan han også 
fremover omtales som ”Paulus”, som den 
kirkelige tradition altid har gjort det.

Der hersker desuden tvivl om brevets 
adressat, fordi de ældste håndskrifter 
mangler stedsangivelsen ”i Efesos” (1,1). 
Tager man brevets almene karakter med i 
overvejelserne, så må vi erkende, at brevet 
oprindeligt var et ”katolsk” brev, dvs. med 
adresse til kirken som helhed. Det havde 
ikke en bestemt menighed som modtager.

Formodentlig blev Efeserbrevet skrevet 
80-90 e. Kr. af en elev af Paulus. Brevet 
var efter alt at dømme kendt i Lilleasien 
omkring århundredskiftet, fordi Ignatius 
af Antiokia i sine breve hentyder til det.

Teksten er klart gennemdisponeret. Den 
første del (kap. 1-3) er overvejende dogma
tisk og omhandler Kristushemmeligheden. 
De resterende kapitler (kap 4-6) omhand
ler den kristne etik og er en udfoldelse af 
livet i Kristus.

Dette kan du gøre:
Læs Ef 1. Her beskrives velsignelsen i 
Kristus på tre måder, nemlig fortid, nutid 
og fremtid. Hvilke velsignelser taler for
fatteren om? Hvilke velsignelser har du 
oplevet i dit liv?
Læs Ef 1,3 og sammenlign teksten med 
Rom 8,28. 31-32. Hvilket løfte får vi i de 
vers? Er det for stærkt et løfte?
Læs Ef 1,13-14 og sammenlign teksten 
med Ef4,30, 2 Kor 1,22 og 2 Kor 5,5.
Hvilket segl/pant er der tale om?

Invitation fra Gud
tn film af Marit løvtet WJwt
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Nuntius 
Giovanni Tonucci 

forlader 
Skandinavien

Efter tre år på posten som apostolsk nunti-
us i de nordiske lande forlader ærkebiskop 
Giovanni Tonucci pavestolens diploma-
tiske tjeneste. Det meddeltes af pavesto-
lens pressebureau torsdag den 18. oktober. 
Ærkebiskop Tonucci, som er født i  1941,  
tiltræder en ny stilling som prælat og pave-
lig delegat for mariavalfartsstedet Loreto. 
Han har i næsten 40 været i den diploma-
tiske tjeneste og blev i 1989 udnævnt til 
ærkebiskop og nuntius i Bolivia.

Ud over  at være Italiens største mariaval-
fartssted er Loreto som prælatur at sam-
menligne  med et lille bispedømme. Lo-
reto opstod som valfartssted i slutningen 
af 11-tallet, og tallet  af pilgrimme tog til 
fra 1400-tallet. En statue af Jomfru Ma-
ria og Jesusbarnet inspirerer pilgrimme-
ne i andagten til Menneskevordelsen  og 
til Jomfru Maria. Statuen er anbragt i et 
lille kapel, hvorover der senere er bygget 
en stor  basilika. Kapellet  er ifølge en le-
gende  identisk med Jomfru Marias hus i 
Nazareth. Historien bag kapellet er endnu 
ikke klarlagt; men grundlaget for legenden 
ligger formodentlig  i, at der til opførelsen 
er anvendt sten, som korsriddere har bragt 
hjem fra Det hellige Land.
  Da Niels Steensen blev udnævnt til bi-
skop, var hans første handling en pil-
grimsvandring til Loreto på bare fødder.
Ved ankomsten var hans fødder meget 

på omgående at tage sko på. Da han blev  
hjælpebiskop i Münster, var hans første 
handling at indvie en kirke i nærheden af 
Paderborn til Vor Frue af Loreto.

    Ærkebiskop Tonucci har i løbet af sin 
korte  tid i Norden enkelte gange besøgt 
Danmark, sidste gang i september dette 
år, da han deltog i den nationale børne- og 
ungdomsdag i Odense. 

af Lisbeth Rütz

var spaniere, overværede søndag d. 28.10. 
kirkehistoriens største saligkåring af 498 
martyrer fra den spanske borgerkrig. De 
498 mænd og kvinder, hvis kommende 
festdag bliver d. 6. november var biskop-
per, ordens- og lægfolk. De var mellem 
16 og 78 år gamle og døde mellem 1934 
og 1937. 468 er tidligere blevet saligkå-
rede og 11 helgenkårede, således at det 
samlede tal nu er oppe på 977.
  Saligkåringsmessen fandt sted i Rom 
og ikke lokalt, som de nye regler ellers 
foreskriver. Præfekten for Hellig– og Sa-
ligkåringskongregationen, kardinal José 
Saraiva Martins, ledede ceremonien, og 
71 spanske biskopper koncelebrerede. 
  Kardinal Martins fremhævede i sin 
prædiken de 498 som trosforbilleder, der 
villigt fulgte Jesus, selv om det kostede 
dem livet. Han tog udgangspunkt i kon-
cilsdokumentet ”Lumen gentium” (kap. 
5) fra Andet Vatikankoncil, hvor det un-
derstreges, at hellighed er målet for alle 
kristne ”Derfor”, sagde Martins, ”kan vi 
som kristne ikke nøjes med en lunken 
kristendom ”Han kaldte det kristne liv 
for et dagligt vidnesbyrd, der kan have 
smerte og lidelse som konsekvens.
  Martins prædikede foran et kors, hvis 
røde farve symboliserede martyrernes 
blod og Helligåndens ild, der er kærlig-
hedens ild og derfor aldrig kan slukkes. 
I sin prædiken fremhævede han, at de 
kristne i dag er truede på deres identitet 
og må vælge mellem at tilpasse sig el-
ler være vidne om Kristus med de om-
kostninger, der følger med. Han citerede 
Markus 13,13:” Og I skal hades af alle på 
grund af mit navn. Men den, der holder 
ud til enden, skal frelses.”
  Efter messen viste pave Benedikt sig i 
vinduet til sin lejlighed for at hilse på de 
mange pilgrimme. Han udtalte, at salig-

kåringen havde demonstreret, at marty-
riet ikke kun er reserveret for de få, men 
tværtimod er: ”en realistisk mulighed for 
hele det kristne folk”.

Reaktionerne i Spanien
Gennemgående har Den Katolske Kirke 
i Spanien i kommentarer til saligkårin-
gen lagt vægt på, at martyrerne står for 
værdier, der kan samle spanierne. Ærke-
biskoppen af Barcelona, den kommende 
kardinal Lluís Martinez Sistach, omtaler 
dem i en kommentar som personer, der 
levede deres kris-tendom på en heroisk 
måde og gennem deres tro inspirerede 
til forsoning og tilgivelse. Kritiske røster 
har imidlertid beskyldt den katolske kirke 
i Spanien for at ville politisere og skabe 
splittelse med saligkåringen. Det afvises 
dog af Martínez Camino, der leder den 
spanske bispekonferences kontor for sa-
ligkåringer. Han understreger, at Kirken 
med martyrerne vil give de troende nye, 
heroiske trosforbilleder.
  De spanske martyrer døde for nogle 
værdier, de satte højere end livet. Der-
med står de i kontrast til det mere og mere 
sekulariserede Spanien. Den spanske 
kardinal Julián Herranz kommenterede 
i en udtalelse til pressebureauet Zenit 
indirekte dette forhold med ordene: ”Vi 
lever i en tid, hvor det nye hedenskab har 
stor gennemslagskraft. Det bæres frem af 
forskellige ideologiske og relativistiske 
strømninger.”

relationerne mellem José Luis Zapateros 
regering og den katolske Kirke i Spanien 
er anstrengte. Den blev overværet af re-
præsentanter for den spanske regering, 
bl.a. udenrigsminister Miguel Angel 
Moratinos. Den socialistiske deputerede 
Juan Andrès Torres Mora y Esposa, der 
selv er i familie med en af saligkårede, 
ledede regeringens delegation. Han er 
også en af arkitekterne bag den nye ”lov 

om den historiske hukommelse”. Den nye 
lov, der blev vedtaget kun tre dage efter 
saligkåringen, rehabiliterer borgerkri-
gens og Francodiktaturets mange ofre 
og forpligter regioner og komuner til at 
fjerne alle fascistiske symboler fra det of-
fentlige rum. 
  Efter Francos død enedes højre- og ven-

-
opgør om Francotiden for at sikre en fre-
delig overgang til demokratiet. Med den 
nye lov vil Kirkens rolle under Franco 
formentlig igen blive debatteret. 

Kirken i Spanien mellem martyrium 
og samarbejde
Ifølge den franske historiker Bartolomé 
Bennassar, der er specialist i den iberi-
ske halvøs historie, var Franco nærmest 
antiklerikal før borgerkrigen, der be-
gyndte den 18. juli 1936. 
  Anarkisterne, men også socialisterne og 
i mere moderat omfang kommunisterne 
forærede imidlertid med deres forfølgel-
ser af kristne Franco muligheden for at 

selv som den kristne tros forsvarer. Ifølge 
Bennassar greb den republikanske rege-
ring ikke ind over for ødelæggelserne af 
kirker og religiøst betonet vold. Det er 
derfor hans vurdering, at forfølgelserne 
drev Kirken i armene på Franco. 
  Ca. 10.000 blev ifølge Bennassar myrdet 
på grund af deres religiøse overbevisning. 
Omfanget af forfølgelserne varierede fra 
region til region. Catalonien var en af de 
provinser, der var hårdest ramt. Her blev 
1.189 præster, 794 ordensbrødre og 50 or-
denssøstre dræbt. 
”Borgerkrigen var den mest traumatiske 
oplevelse, som Kirken har været igennem 
i noget vesteuropæisk land i vor tid. Men 
alt for ofte gav den efter for ønsket om 
hævn, og den prædikede først sent tilgi-
velse”, udtaler han d. 25.10. til det franske 
katolske dagblad ”La Croix.” 

498 martyrer fra den spanske 
borgerkrig saligkåret i Rom

Det var på
Frederiksberg...

KO’s udsendte har besøgt 
menigheden ved Sankt Mariæ Kirke 

på Frederiksberg,
som blandt andet er kendt

for sit blomstrende 
børne- og ungdomsarbejde.
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Læserbreve
Indsendte indlæg bør være forsynet med navn, adresse 
og telefonnummer. Kun navn og postnr. offentliggøres i 
bladet.
Redaktionen forbeholder sig ret til at forkorte læserbreve, 
der overskrider 300 ord. 

Læserbreve kan indsendes som e-mail til 
redaktion@katolskorientering.dk
eller som brev til Katolsk Orientering, redaktionen,
Gl Kongevej 15,
1610 København V

Jeg kom til at tænke på ovenstående 

den rørende nyhed om, at “Joachim 
og Marie får samme tro”, - at fransk-
fødte Marie Cavallier som katolik vil 
“konvertere fra den romersk-katolske 
tro til den evangelisk-lutherske kirke 
i forbindelse med sit kommende ægte-
skab med prins Joachim”. 
  At hun i den forbindelse skal mod-
tage undervisning i folkekirkens tro, 
– hvem tegner sig i øvrigt for den? 
– er positivt. Lidt religionsundervis-

ning i dette tilfælde kan sikkert ikke 
skade. For mig er forløbet som ventet. 
Er her tale om en virkelig konversion, 
– altså en hjertets omvendelse, – eller 
er det “Frankrigs trone er vel en messe 
værd”, som kan omskrives og bruges i 
mangfoldige tilfælde. Og er blevet det! 
Det spørger enhver sig vel om… 

Hvad  ingen af aviserne imidlertid 
har opdaget og påpeget, er, at Marie 
måske praktisk har valgt at tage oven-
nævnte skridt, idet ægteskabet i den 

katolske kirke jo som bekendt er en 
engangsforeteelse, hvorfor hun, når 
hun gifter sig med fraskilte Joachim, i 
den katolske kirkes selvforståelse ind-
går et ugyldigt ægteskab, som kirken 
ikke vil kunne anerkende.
  Denne  problematik undgås umiddel-
bart, når det er i fælles folkekirkeregi, 
at hun, – og Joachim – nu for anden 
gang skal høre Jesu ord: “Hvad Gud 
har sammenføjet, må mennesker ikke 
adskille!”

p. Stephen Holm

Så ruller jeg med dig, så ruller vi samme vej …
”Familien er samfundets naturlige og funda-
mentale enhedsgruppe og har krav på samfun-
dets og statens beskyttelse.”
  Således står der i FN’s Verdenserklæring om 
Menneskerettigheder fra 1948 i artikel 16, stk. 3.  
Det gør der til gengæld ikke i det høringsnotat, 
som den norske regering forud for fremsættel-
sen af et lovforslag om fælles ægteskabslov for 
par af henholdsvis samme og modsat køn offent-
liggjorde i maj i år –  her citerer man kun de to 
første afsnit i artikel 16.
   Afsnit 3 var måske ikke relevant i sammen-
hængen? Jo, det var det i allerhøjeste grad, men 
belejligt var det ikke, når hensigten er at få vedta-
get en lovgivning, der sidestiller parforhold mel-
lem mennesker af samme køn med ægteskaber. I 
de to første afsnit af artikel 16 fastslås det, at alle 
mænd og kvinder har ret til at gifte sig og stifte 
familie, og at det skal ske med begge parters 
frivillige samtykke. Den formulering har man 
øjensynlig ikke haft problemer med, for der står 

køn ikke også kan gifte sig. Men hvordan stifter 
to personer af samme køn familie? Kan de få 
børn? I afsnit 3 skinner det tydeligt igennem, at 
ordene ægteskab og familie i FN-erklæringen 
naturligvis var tænkt helt ”traditionelt”.  
  Det norske lovforslag  præsenterer sig som et 
forsøg på – ud fra et ”neutralt” værdigrundlag 
– at indføre lige rettigheder for mennesker af 
forskellig seksuel orientering. Det, lovteksten 
i virkeligheden gør, er, at den torpederer selve 
ægteskabsbegrebet og dermed familien som 
samfundets byggesten. Det er der ikke just noget 
værdineutralt ved. Hvis man ønsker at få uddy-
bet ovenstående, vil jeg varmt anbefale, at man 
læser det høringssvar, som Norges katolske bi-
skop Bernt I. Eidsvig har udarbejdet. Her påviser 
han, at hvor FN’s menneskerettighedserklæring 
var baseret på naturretten, har nutidens angreb 
på ægteskab og familie sin rod i et positivistisk 
livssyn, som går ud fra, at det står mennesket frit 
for at skabe en verden, et samfund og en moral 
efter sit eget hoved. I notatet, påpeger biskop-
pen, opkaster forfatterne sig, også når det gæl-
der sproget, til ”skabere” i et forsøg på Orwellsk 
new-speak – eksempelvis, når de i strid med bio-
logiske kendsgerninger fremstiller forældreskab 
som et kønsneutralt begreb og homoseksualitet 
som et udelukkende socialt fænomen. 
  Biskop Eidsvigs høringssvar er forbilledligt 
klart og instruktivt. Det må betegnes som  pligt-
læsning for katolikker – ikke blot i Norge, men 
også i Danmark, hvor det efter al sandsynlighed 
kun er et spørgsmål om tid, før vi skal tage stil-
ling til et lignende lovforslag. 
  Hele teksten kan læses på www.catholica.dk

-
rings notat.  

New-speak 

Torben Riis

Falske argumenter ødelægger en god sag
Hvornår er det lige man bliver men-
neske?
  I nr. 17 af KO påstår Torben Riis, 
at ”vi ved [] at i det øjeblik, en be-

(arvemassen) dermed fastlægges, har 
vi i biologisk forstand et selvstændigt 
menneskeligt individ. Individet forbli-
ver fra befrugtningsøjeblikket iden-
tisk med sig selv …”. Nu er det jo ikke 
til at sige hvem Torben Riis’s ”vi” er, 
men selve udsagnet er faktuelt forkert, 
og er altså noget Torben Riis vedtager 
at mene.
  Når det befrugtede æg (zygoten) 
dannes ud fra sæd- og ægcelle med-
fører det ganske rigtigt fremkomst af 
en unik genotype. Dette er imidlertid 
ikke det samme som fremkomst af et 
selvstændigt menneskeligt individ. 
Hovedparten af sådanne zygoter for-
svinder naturligt, nogle få danner tu-
morer eller bliver til genetisk identiske 
tvillinger. Tvillingdannelse kan ske 
frem til 14 dage efter befrugtningen. 
Man har altså ikke – som påstået af 
Torben Riis – et selvstændigt men-
neskeligt individ fra befrugtningsøje-
blikket. Det kan blive til et menneske-
ligt individ, det kan blive til ingenting, 
det kan blive til en tumor, eller det kan 

-
ske menneskelige individer.
  Omend det er irrelevant i denne sam-
menhæng, er jeg personligt ikke til-
hænger af provokeret abort. Uanset 
hvilket standpunkt man måtte have, er 
sagen imidlertid ikke tjent med falske 
argumenter. Tværtimod – falske argu-
menter undergraver troværdigheden. 
Emnet er udførligt behandlet i såvel 
videnskabelig som populær litteratur, 
så Torben Riis og andre interesserede 
har faktisk mulighed for at sætte sig 
ind i sagerne.

John-Erik Stig Hansen
overlæge, dr.med.

Svar: Først og fremmest glæder jeg 
mig over, at John-Erik Stig Hansen og 
jeg er enige om at være modstandere 
af provokeret abort. Der, hvor uenig-
heden opstår, er i spørgsmålet om, 
hvornår menneskelivet begynder.
  Uden nærmere at præcisere, hvornår 
og hvordan dette sker, synes John-Erik 
Stig Hansen at mene, at det i hvert fald 
ikke sker før tidligst 14 dage efter be-
frugtningen, altså efter det tidspunkt, 

hvor zygoten endnu kan nå at dele sig 
i to og blive til tvillinger. Til støtte 
for dette synspunkt anfører John-Erik 
Stig Hansen for det første, at zygoten 
kan gå til grunde eller blive til en tu-
mor. Det er uomtvisteligt. Omkring 
50% af alle koceptioner ender i spon-
tane aborter, som regel på grund af 
kromosomdefekter. Men hvad kan vi 
slutte ud af denne kendsgerning med 
hensyn til zygotens større eller min-
dre menneskeværd?
  Mig forekommer det, at argumentet 
blot er en variant af levedygtigheds-
argumentet, altså påstanden om, at fo-
steret først er et menneske, når det er i 
stand til at overleve (i en kuvøse) uden 
for livmoderen i forbindelse med en 
for tidlig fødsel. Hvis det er kriteriet, 
er det svært at se, hvorfor John-Erik 
Stig Hansen er modstander af provo-
keret abort, der som hovedregel fore-
tages på et langt tidligere tidspunkt.
  Det forhold, at zygoten kan have en 
kromosomdefekt, siger mig ikke noget 
om dens status som menneske. Børn, 
der fødes med Downs syndrom, har 
også en kromosomdefekt. Er de ikke 
mennesker?
  Det forhold, at en zygote kan gå til 
grunde, fordi den udvikler kræftceller, 
siger mig lige så lidt. Kan vi ikke alle 
på et hvilket som helst tidspunkt af 
vores udvikling lide samme skæbne?
  Lidt mere subtilt er argumentet med 
tvillingedannelsen, der, som John-
Erik Stig Hansen gør opmærksom på, 
kan ske frem til 14 dage efter befrugt-
ningen. Men igen har jeg svært ved at 
se relevansen. Det forhold, at zygoten 
kan dele sig og blive til to selvstændi-
ge individer, fratager den ikke umid-
delbart menneskestatus. Hvordan 
skulle noget ikke-menneskeligt – på 
et stadium, hvor genotypen er fast-
lagt – kunne blive til ikke færre end 
to mennesker? 
  Det afgørende spørgsmål i denne 
sammenhæng er således, hvordan vi 
på et rent naturvidenskabeligt grund-
lag kan skelne menneskeligt fra ikke-
menneskeligt. Hvordan kan vi  fastslå, 
at et menneske er et menneske og ikke 
f.eks. et dyr? Det kan vi ved at se på 
dets genotype, dvs. de 46 menneske-
lige kromosomer, som gør det til et 
unikt menneskeligt individ. 
  Hvad denne konstatering angår, til-
lægger John-Erik Stig Hansen mig en 
originalitet, som jeg bestemt ikke kan 

rose mig af. Jeg er på dette felt helt og 
aldeles henvist til, hvad sagkundska-
ben kan fortælle mig. I standardværket 
”Langmans embryologi”, som udkom 
i dansk oversættelse i 2001, læser jeg 
således i det første kapitel: ”Individets 
udvikling  begynder ved befrugtnin-
gen hvor den mandlige gamet (køns-
celle), spermatozoen (sædcellen), og 
den kvindelige, oocytten (ægcellen), 
forenes i anlægget til en ny organisme, 
zygoten.”
  Jeg hæfter mig ved, at der står in-
dividets udvikling... På bogens sidste 
sider vises en  række tegninger, der 
illustrerer ”den embryonale udvikling 
i dage”. Den begynder med  ”dag 1. 
Fertilisation” som viser sædcellens 
indtrængen i ægcellen. I befrugt-
ningsøjeblikket begynder altså, ifølge  
lærebogen, fostrets udvikling. 
  Det bekræfter mig i, hvad en af John-
Erik Stig Hansens kolleger overlæge 
Ida Møller Jørgensen for år tilbage 
fortalte mig i et interview, nemlig at et 

som en funktionsdygtig (selvstændig) 
organisme, som kan iagttages og be-
skrives naturvidenskabeligt. Alt an-

hvad dette angår, også støtte mig til 
internationalt kendte forskere som 
professor Jérôme Lejeune, der for 
længst har fastslået, at barnet fra be-
frugtningsøjeblikket er et menneske-
ligt individ, og til den tyske professor 
dr. med. Erich Blechschmidt, som på 
baggrund af sin forskning påviste, at 
det ville være fejlagtigt at se den em-
bryonale udvikling som en proces, der 

menneskelige egenart  – men jeg må 
for kortheds skyld tilføje, at jeg  for år 
tilbage har haft lejlighed til at diskute-
re dette spørgsmål med John-Erik Stig 
Hansen, hvor vi desuagtet ikke nåede 
til enighed. 
  Det forventer jeg heller ikke, at vi 
gør denne gang, men jeg vil dog gerne  
afsluttende bemærke, at ethvert andet 
kriterium end fastlæggelsen af geno-
typen efterlader os med spørgsmålet 
om, hvilke faktorer der i så fald gør 
et menneske til et menneske. Er det 
bestemte organer eller bestemte fær-
digheder, der skal være udviklet? Det 
er et spørgsmål, som kun kan besvares 
på et rent spekulativt eller for den sags 
skyld politisk grundlag.     

Med venlig hilsen 

Ingen cafe latte…
men gode bøger om din tro

Sankt Andreas Bibliotek
Man-fre 10-12 og 13-16

Tirsdag desuden 16.-17.30

Gl. Kongevej 15

1610 København V.

www.sanktandreasbibliotek.dk
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Montfortanernes generalstyrelse 
på besøg i Danmark
Sidste gang en montfortaner-generalsuperior var i Danmark var i begyndelsen af 
1970’erne. Men nu midt i oktober skete det igen, idet den nuværende generalsu-
perior, pater Santino Brembilla, sammen med generalassistent pater Mahtieu Jen-
niskens (begge Rom) og  provincial for den tyske provins, pater Edmund Jäckel 
(Bonn), besøgte Montfortkommunitetet og gennem tre dage, af kommunitetets 
superior p. Stephen Holm, blev ført rundt til de fem stationer i bispedømmet: Sla-
gelse-Kalundborg-Holbæk-Assens-Fredericia.

Besøget blev indledt i Vor Frue Kirke i Slagelse, hvor det samlede kommunitet og 
medlemmerne af den montfortanske association (tredje-orden) ‘Maria, Hjerternes 
Dronning’ (ca. 30 medlemmer) fejrede messe og siden samledes til en festlig mid-
dag i menighedshuset i Slagelse. Det afsluttedes i Kastrup Lufthavn i en hyggelig 
snak med biskop Kozon, Montfortkommunitetets juridiske myndighed.

Holbæk menighed forbereder sig på en stor 
fest den 17. november. Dels skal man fejre 
afslutningen af 800-års-jubilæet for Elisa-
beth af Thüringens fødsel, dels skal man 
fejre, at det er 50 år siden, at Holbækme-
nighedens nuværende sognekirke, bæren-
de Elisabeths navn, blev indviet.

Mens det første jubilæum er konkret og 
til at føle på, så forholder det sig ander-
ledes med det andet. For når vi påstår, at 
vi skal fejre 50-års-dagen for indvielsen 
af vores sognekirke, så er det en sandhed 

er 50 år siden, at biskop Suhr den 03. de-
cember 1957 indviede vores kirkebygning, 
men han indviede den ikke som Holbæk 
menigheds sognekirke, derimod som Eli-
sabethinerindernes privatkapel. Elisabe-
thinerinderne havde på det tidpunkt væ-
ret i Holbæk i godt 30 år, tjenende byens 
syge i det af dem oprettede Skt. Elisabeths 
Hospital. Selv havde de først boet under 
loftet i hospitalsbygningen. Senere, da de 

bygning til hjælp som bolig for søstrene. 
I 1957 udvidede de for alvor. En første sal 
blev bygget på omtalte bygning, så den 
kunne rumme samtlige søstre, og i forbin-
delse med bygningen blev opført et nyt, 
rummeligt kapel, så søstrene nu helt kunne 
leve deres kommunitetsliv uden for hospi-
talsbygningen.

Mon de gode søstre i 1957 havde haft bare 
en anelse om, at de i  løbet af relativ kort 
tid ville ‘indskumpe’ så meget, at de i be-
gyndelsen af 70’erne måtte opgive hospi-
talet og i 1974 forlade Holbæk for at vende 
tilbage til deres moderhus i Bad Kissingen 

i Bayern? Wohl kaum! Ikke desto mindre 
blev det således.

Nu stod så den daværende lille katolske 
menighed i Holbæk med to kirkebygninger 
på hånden. De var nogenlunde lige store: 
Den gamle ærværdige lavloftede, mørke 
sognekirke på Kastanievej, indviet i 1918 
til Skt. Lucius, ejet af montfortanerne og, – 
min subjektive vurdering, – bestemt mere 
sjælden end køn. Og det til Skt. Elisabeth 
af Thüringen viede nyere lyse og luftige 
kapelrum, som søstrene, sammen med 
deres kommunitetshus havde overdraget 
til bispedømmet. Én af kirkebygningerne 
skulle afhændes.
  Klogeligt besluttede man at skille sig af 
med den gamle sognekirke, som montfor-
tanerne solgte til en privatskole. Den havde 
i øvrigt, før den blev kirke, haft  en fortid 
som logebygning, så den havde intet pro-
blem med atter at omstille sig. Sankt Eli-
sabeths Kapel blev nu ophøjet til fremtidig 
sognekirke i Holbæk. Og menigheden var 
med eet slag forvandlet fra en Skt. Lucii 
menighed til en Skt. Elisabeths menighed. 
Det var som sagt i 1974.
  Det var imidlertid kun kirken, med sa-
kristi og et enkelt værelse, der blev over-
givet til menighedens brug. Søsterhuset 
blev af bispedømmet udlejet til Holbæk 
kommune, der brugte det som en slags 
plejehjem. Derfor indrettede menigheden 
sig praktisk  i søstrenes tidligere kartof-
felkælder. Aldrig har man set en lignende 
menighedssal, men den tjente trofast sit 
formål og dannede ramme om talrige sam-
menkomster, indtil det i 1995 lykkedes os 
at få Søsterhuset stillet til menighedens 
disposition. Ansgarstiftelsen gjorde heref-

ter smukt afbigt for vores 20 år i kartoffel-
eksil, idet man pumpede et temmelig stort 
beløb i huset, som nu smukt indrettedes 
med menighedsfaciliteter, præstebolig og, 
for økonomiens skyld,  med udlejningsaf-
deling. Det blev indviet i 1996.

Præsteboligen er osse et emne. Montfor-
tanerpater Jan Wijnen, som man kan be-
tragte som Holbæk menigheds grundlæg-
ger, omend pater Johannes Quaedvlieg 
var den første på banen, var sognepræst i 
Holbæk fra 1917-1942. Han boede under 
tag med med kirken på Kastanievej. Hans 
efterfølger, pater Joseph Mesters, erhver-
vede ejendommene Bakken 9 og 11, som lå 
midtvejs mellem sognekirken og søstrenes 
hospital. Pater Mesters var ikke begejstret 
for kirken på Kastanievej. Han ville bygge 
en ny og ‘rigtig’ kirke, indviet til netop 
helgenkårede Skt. Montfort, beliggende 
på søstrenes grundstykke. Det måtte han 
gerne, men alligevel blev det ikke til noget, 
idet han ikke kunne enes med søstrene om, 
hvor på deres grundstykke kirken skulle 
ligge. I stedet byggede han så mellem de 
to huse på Bakken en sal, som han vistnok 

Kastanievej, – men i stedet endte den som 
menighedssal. Da en ny kirke således ikke 
blev til noget, opførte Elisabethinersøstre-
nes deres eget kapel, – dér, hvor de syntes, 
det skulle ligge. Montfortanerne beholdt 
deres ejendom i Holbæk indtil den sidste 
fastboende sognepræst i Holbæk, pater Jan 
van den Hoek, efterfølger til pater Harry 
Herberighs, forlod Holbæk. Det var midt 
i 80’erne. Hermed var Holbæk menighed 
indtil 1996 uden præstebolig og uden me-
nighedssal. Men i det lille værelse i tilslut-

ning til kirken tog Karl Borromæussøstre-
nes sr. Engeline van Zijl ophold og gjorde 
værdifuld tjeneste i vor menighed fra 1990 
-1999.

Hvornår fejrer man jubilæum i Holbæk? 
Det er umuligt at sige, for hvorfra skal man 
regne? Vi ved det ikke, men nu fejrer en 
siden 1974 talmæssigt fordoblet menighed 
(420 medl.) ihvertfald 50-års dagen for sin 
nuværende kirkebygnings indvielse. Kir-
ken ser ikke længere ud som i 1974. Alter-

præger kirkens bagvæg, orgel er opsat på 
et opbygget pulpitur, korsvejen fra den 
nedlagte Skt. Josephs hospitalskirke på 
Nørrebro i København  falder smukt ind 
i kirkerummet. Kirkens lille tårn er forhø-
jet, og en ny, større klokke, bærende Skt. 
Montforts navn, ringer nu daglig ud over 
Holbæk, – sammen med den mindre Eli-
sabethklokke. 
  Vi fejrer 50-års-dagen i forbindelse med 
festen for Skt. Elisabeth, som er lørdag d. 
17. november,  sammen med den højtide-
lige afslutning af 800-året for Elisabeths 
fødsel. Biskop Hans Martensen og Elisa-
bethsøstrene fra Amager er, sammen med 
Holbæks borgmester og menighedsråds-
formanden fra byens folkekirkemenig-
hed, inviterede til den festlige messe, som 
begynder kl. 15,30 og som, til tonerne af 
“Elisabethserenaden” afsluttes med pro-
cession til den i parken stående statue af 
Skt. Elisabeth af Thüringen, givet os af 
Elisabethinersøstrene. Naturligvis er der 
festlig sammenkomst i menighedshuset 
bagefter.

 p. Stephen Holm, 
Montfortkommunitetet

Jubilæum i Holbæk
800-året for Elisabeths fødsel afsluttes med 50-års-jubilæum for Sankt Elisabeths Kirkes indvielse

Tekst og foto: Kuno Arnkilde

Det er altid noget ganske særligt, når et 
menneske får en hædersbevisning. Der er 
altid en god grund. 

Heller ikke paven smider om sig med sine 
hædersbevisninger, men i Nordjylland  er 
der ikke desto mindre én, der har opnået 

-

den 22. oktober af biskop Czeslaw Kozon 
ved en festlig messe i Aalborg.

Til stede var også alle 
kirkens præster samt 
p. Michael Bradley 
OMI. 
Medaljen blev opret-
tet af Pave Leo XIII 
i 1888. Det var i en 
ganske særlig kirke-
historisk situation, 
og nu om dage gives 
den for fremragende 
tjeneste for Kirken 
blandt lægfolk og 
gejstlige. Det er den 
fornemste medalje, 
som paven kan give 
til lægfolk. 

Nok er Oles indsats 
en indsats for den lo-
kale kirke og ikke di-
rekte for paven, sagde 

biskoppen, da han overrakte Ole medaljen, 
men også kirken i Aalborg er en del af Kir-
kens store fællesskab, og på den måde er 
hele Kirken også knyttet sammen med den 
indsats der gøres i Nordjylland. 
Ole takkede for hædersbevisningen og un-
derstregede med klædelig beskedenhed, at 
han modtog den på alle frivilliges vegne.

Efter messen var der reception, hvor menig-
hedsrådsformand Erik Schou holdt en kort 
tale og overrakte en buket blomster – ikke 
til Ole, men til hans kone Marianne.

– for Kirken og Paven
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Rekordstor Caritas-kollekt
Nu foreligger det endelige resultat af årets Caritas kollekt, 
som blev optaget den 26. august: Over 156.000 kroner blev 
der samlet ind i landets katolske kirker. Pengene er et hårdt 
tiltrængt tilskud til Caritas’ arbejde blandt verdens fattig-
ste. 
  Generalsekretær Jann Sjursen glæder sig over den vigtige 
håndsrækning, som de danske katolikker hermed har givet 
til Caritas’ arbejde. Set i forhold til de to foregående års 
indsamlinger på henholdsvis 78.000 kr. (2005) og 107.000 
kr. (2006) er der tale om en meget stor fremgang.

arbejde, som er udført i sognene for at nå hertil. Ikke blot 
er resultatet rekordstort, men der har heller aldrig været 
så mange sogne med i kollekten som denne gang – kun to 
sogne har ikke deltaget i år. Det lover godt for fremtiden og 
for samarbejdet med menighederne.
  Det er i øvrigt interessant, at dykke ned i indsamlingsre-
sultatet i de enkelte sogne, som vi har valgt at offentliggøre 
i år. Hvis man ser på, hvor mange penge der samles ind 
pr. sognebarn, så ligger de mindste sogne Færøerne, Born-

tilstande i hele Riget næste år, så ville Caritas kollekten 
runde 1,5 millioner! 
  På Caritas’ sekretariat er det kampagnekoordinator David 
Vincent Nielsen, som har været primus motor i forberedel-
serne forud for kollektdagen.
– Resultatet er selvfølgelig i sig selv vigtigt for de fattigste. 
Men i tillæg har kontakten til sogne og præster givet et 
godt indblik i, hvordan der arbejdes for Caritas i bispe-
dømmet. Og der er ingen tvivl om, at særligt aktive sogne-
repræsentanter og præster ikke bare er med til at sikre et 
godt kollektresultat – de medvirker også til at udbrede for-
ståelse for, at bekæmpelse af uretfærdighed og fattigdom 
er en stor, fælles opgave.

Indsamlingsresultaterne i de enkelte sogne:
Skt. Ansgar  4054,5 kr.
Skt. Andreas, Ordrup 369,5 kr.
Skt. Annæ, Kbh. S 7800 kr.
Skt. Antoni  2856,75 kr.
Jesu Hjerte  4085 kr.
Skt. Mariæ, F.  2356 kr.
Sakramentskirken 2500 kr.
Skt. Therese  4052 kr.
Johanneskirken  756 kr.
Den Hl. Families Kirke 800 kr.
Skt. Vincent, Helsingør 2726 kr.
Vor Frue, Herlev  8410,75 kr.
Skt. Vilhelms, Hillerød 3337 kr.
Skt. Nikolaj, Hvidovre 2341 kr.
Skt. Hans, Hørsholm 1976 kr.
Skt. Knud Lavard 3297,25 kr.
Skt. Hans, Køge  3200 kr.
Skt. Laurentii, Roskilde 4370 kr.
Skt. Pauls, Tåstrup             3565 kr.
Skt. Nikolaj, Esbjerg 6414 kr.
Skt. Knuds, Fredericia 1517,84 kr.
Skt. Clemens, Grenå 1281,75 kr.
Skt. Marie, Haderslev 350 kr.
Skt. Peters, Herning 1174,5 kr.
Skt. Elisabeth, Holbæk 3025 kr.
Skt. Josef, Horsens 2005,75 kr.
Skt. Mariæ, Kalundborg 610 kr.
Skt. Michaels, Kolding 2100 kr.
Skt. Birgitta, Maribo 1654 kr.
Skt. Franciscus, Nakskov 2757,75 kr.
Stella Maris, Nyborg 649 kr.
Hellig Kors, Nyk.F 2844 kr.
Vor Frue, Næstved 1850 kr.
Skt. Albani, Odense 13782 kr.
Skt. Knuds, Ringsted 407 kr.
Vor Frue, Silkeborg 2600 kr.
Vor Frue, Slagelse 4360 kr.
Skt. Knuds, Svendborg 4079,5 kr.
Skt. Pauls, Sønderborg 1424 kr.
Hellig Kors, Tønder 923,75 kr.
Skt. Norbert, Vejle 3064,5 kr.
Helligåndsk. Vordingborg  1100      kr.
Skt. Ansgar, Aabenraa 1683 kr.

Vor Frue, Århus  10974 kr.
Den katolske kirke,Pindstrup 1500 kr.
Rosenkranskirken, Åkirkeby 1850 kr.
Grønland, Krist Konge 1167 kr.
Færøerne, Mariukirkjan 5641 kr.
Den polske menighed 3000 kr.
Den spanske menighed  700 kr.
Individuelle bidrag 2550 kr.
Total 156.395 kr.

Hjemmeside om børne- 
og ungdomsbøger: 

www.aslan.dk

Pressemeddelelse:            
Ny rektor
på Niels 

Steensens 
Gymnasium 
og Grund-

skole
Med stor glæde kan Styrelsen for 
NSG præsentere Dorthe Enger som 
ny rektor for Niels Steensens Gym-
nasium og Grundskole. Hun tiltræ-
der den 1. december 2007. 
  Dorthe Enger, har først været ad-
junkt, senere lektor, og siden 2000 
ledende inspektor på Niels Steen-
sens Gymnasium. Siden årsskiftet 
har Dorthe Enger været konstitu-
eret som rektor. 
  Dorthe Enger er cand.mag i en-

master i gymnasieledelse fra Syd-
dansk Universitet. Den levende 
debattør og skribent har siden 2005 
været skolens repræsentant i Jesuit 
European Committee for Seconda-
ry Education (JECSE).
  Niels Steensens Gymnasium er 
den eneste jesuiterskole i Norden, 
med stor vægtning af faglighed, 
internationalt udsyn og elevernes 
sociale ansvar på katolsk grundlag 
(www.nsg.dk).
  Rekrutteringsforløbet blev gen-
nemført af ”Cultivator Recruiting”, 
www.cultivator.com.

Efter 16 år som skoleleder på Sankt 
Ansgars Skole på Nørrebro i Kø-
benhavn har Kirsten Hanberg valgt 
at gå på efterløn.
  Kirsten Hanberg beskrives af 
kolleger, forældre og elever som 
en skoleleder med et stort hjerte. I 
hendes tid som skoleleder er Sankt 
Ansgars Skole blevet kendt som et 

-
lem det faglige og det sociale.
  Kirsten Hanberg har desuden 
været engageret i Foreningen af 
Katolske Skoler i Danmark. Sam-
men med en række andre skolele-
dere planlagde og gennemførte hun 

at styrke båndene mellem de ka-
tolske skoler i Danmark. I dag er 
båndene mellem skolerne tætte, og 
de katolske skolers stemme i større 
skolesammenhænge høres tydeli-
gere end før. 
  Det katolske menneskesyn har 
været et synligt grundlag for Kir-
sten Hanbergs virke som skole-
leder, og hun har da også i årenes 
løb sat sit tydelige præg på skolens 
værdimæssige udvikling.
  Kirsten Hanberg havde sin sidste 
arbejdsdag på skolen onsdag den 

Poulsen, som har været viceskole-
leder i de seneste to år. Ny vicesko-
leleder bliver Daniel Majholm.

Lederskifte 
på Sankt 
Ansgars 

Skole

Pastor Jørgen Hviid er kendt af mange både inden for og uden for Den 
katolske Kirke i Danmark ikke mindst på grund af sit store engagement 
i arbejdet for handicappede. Han var således i 1972 med til at grund-
lægge l’Arche-fællesskabet Niels Steensens Hus i Nygade i Helsingør, 
hvor han stadig bor, og var i perioden 1969-1976 international præst for 
Tro og Lys.
Jørgen Hviid konverterede som ganske ung til katolicismen og uddan-
nede sig efter studentereksamen til psykolog ved Københavns Univer-
sitet. Efter supplerende studier i Canada, hvor han bl.a. arbejdede ved 
Børnehospitalet i Montreal, påbegyndte han i 1958 sine teologiske stu-
dier ved præsteseminariet Saint-Sulpice i Frankrig. 
  Han blev præsteviet af biskop Theodor Suhr i 1962 og tog herfter en li-
centiatgrad i teologi ved Angelicum, dominikanernes universitet i Rom, 
i 1963. I 1972 opnåede han doktorgraden i psykologi ved Københavns 
Universitet på en afhandling om ikke-handicappedes reaktioner over 
for handicappede.

Jørgen Hviid har i sit liv som præst, psykolog, skribent og debattør væ-
ret særdeles aktiv og vidtfavnende. Han var redaktør af Katolsk Forum 
1968-1969 og af Katolsk Orientering fra 1999 til 2002. Sideløbende har 
han i årenes løb skrevet bøger, kronikker og artikler samt medvirket i 
TV- og radioudsendelser. Også som foredragsholder har han været ef-
terspurgt overalt i landet.
  Erindringerne; Jakobskampen, udkom i 1999 på Unitas forlag.

Gode kristne børne- og ungdoms-
bøger har i mange år været Gunhild 
Lindstrøms store interesse, og i lø-
bet af sin karriere som bibliotekar, 
skribent og foredragsholder har 
hun lagt mange kræfter i at udbrede 
kendskabet til  gode bøger med kri-
sten grundholdning både for børn 
og voksne.
  Hun har såvel en teoretisk (bib-
lioteksfaglig og litteraturvidenska-
belig) baggrund – som en praktisk 
tilgang til emnet, nærmere bestemt 
de erfaringer, hun har gjort med 
sine egne børn og børnebørn. 

Sin omfattende viden øser hun af 
på  hjemmesiden www.aslan.dk 
som hun oprettede i 1998. Her er 
der hjælp og inspiration at hente 
for forældre, der  leder efter gode 
højtlæsningsbøger til deres børn, 
for unge, der selv kan læse, og også 

for voksne, som interesserer sig for 
litteratur med et kristent indhold. 
  Hjemmesiden byder på langt mere 
end fortegnelser over eksisterende 
litteratur. Vil man f.eks. vide, hvor 
der i den nærmeste fremtid afhol-
des fortællerfestivaler eller -kur-
ser, så er det her, man skal søge. 
For fagfolk og andre med en mere 
professionel interesse for børnelit-
teraur er der oplysninger om den 
førstkommende børnebogskongres 
og tilsvarende internationale ar-

gange om ugen. Og så er der links 
til børnekulturportalen og andre re-
levante web-sites – men prøv selv! 
Man bliver ikke færdig lige med det 
samme.
  Og navnet? Ja, det er selvfølgelig 

C.S. Lewis Narnia-serie – en kri-
sten klassiker.

Pastor Jørgen Hviid 
75 år
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Islands ny biskop Pierre Bürcher er født 
i 1945 i Fiesch i Schweiz og præsteviet 
i 1971.
  I 1994 blev han udnævnt til hjælpe-
biskop i bispedømmerne Lausanne, 
Genève og Fribourg. Samme år blev 
han bispeviet. I den schweiziske bispe-
konference har han været formand for 
kommissionen for økumenisk og inter-
religiøs dialog.

født i Holland 1932, som har beklædt 
bispestolen i Reykjavik siden 1996.

Island får ny 
biskop

Biskop Pierre Bürcher

Pavens anden 
rundskrivelse 

er på vej
Pave Benedikt XVI har netop afsluttet 
sin anden encyklika. 
  Ifølge nyhedsbureauet CNS er arbejds-
titlen ”Spe salvi” (frelst ved håbet) – en 
hentydning til Romerbrevet 8,24 – 25: 
”Til det håb er vi frelst! Men et håb, 
som man ser opfyldt, er ikke noget håb; 
for hvem håber på det, man kan se? 
Men håber vi på det, vi ikke ser, venter 
vi på det med udholdenhed”. 
  CNS baserer sin meddelelse på kil-
der i Vatikanet. Det vides endnu ikke, 
hvornår encyklikaen, der fylder ca. 65 
sider, offentliggøres.

Med skrivelsen er det i følge CNS pa-
vens ønske at gøre de kristne til håbets 
vidner, der ikke lader sig forføre af 
pessimisme og nihilisme. I rundskri-
velsen taler paven bl.a. om, at Gud 
aldrig lader sit folk i stikken, og at de 
kristne bør være håbets apostle, der er 
fyldt med glad tillid til Guds løfter. 

P.t. er rundskrivelsen ved at blive over-
sat fra tysk til latin og andre sprog. At 
emnet denne gang er håbet, kommer 
som en overraskelse for mange, idet 
man ventede en rundskrivelse om so-
ciale spørgsmål i anledning af 40-året 
for Paul VI ś rundskrivelse Populo-
rum progressio (Folkenes fremskridt) 
(1967). 

Paven har arbejdet på encyclikaen un-
der hele sin sommerferie i Lorenzago i 
Norditalien samtidig med, at han arbej-
dede på sin tredje encyklika om sociale 
temaer, meddeler kilderne i Vatikanet.
Pavens første encyclika ”Deus cari-
tas est” om Guds kærlighed udkom d. 
25.januar 2006.

”Hellighed, sand kunst og universalitet” 
er de tre ting, der skal være karakteri-
stiske for Kirkens liturgiske musik. Den 
skal kunne bruges af et hvilket som helst 
folk og i en hvilken som helst kultur, 
fremhævede paven den 13. oktober i sin 
tale til lærere og studerende under et be-
søg på PIMS (det pavelige musikkonser-
vatorium).  PIMS, der bl.a. afholder kur-
ser i gregoriansk sang og orgelmusik, har 
p.t. ca. 100 studerende og kirkemusikere 
fortrinsvis fra Latinamerika, Østeuropa 
og det fjerne Østen. Det er skolens formål 
at uddanne kirkemusikere, der kan sætte 
en høj, musikalsk standard for hele Kir-
ken. Paven citerede under sit besøg bl.a.  
koncilsdokumentet  ”Sacrosanctum pon-

sang er sammen med ordene en nødven-

dig og integreret del af den højtidelige 
liturgi” (112)

Vatikanisten Sandro Magister fortæller 
på webstedet www.chiesa.espressonIine.
it, at Paven lægger afgørende vægt på en 
fornyelse og en styrkelse af kvaliteten i 
kirkemusikken i Vatikanet. Ved en audi-
ens den 08.10. for de præster, der sammen 
med Peterskirkens ærkepræst Angelo 
Comastri hver søndag fejrer messe og ve-
sper i Peterskirken, sagde han bl.a.: ”Det 
er nødvendigt, at der ved Peters grav er 
et stabilt bønsfællesskab, der garanterer 
traditionens kontinuitet”. Han mindede 
om, at denne tradition går helt tilbage til 
Gregor den Store.(540 – 604), som den 
vestlige kirkes klassiske, liturgiske sang, 
den gregorianske, er opkaldt efter. 

Som eksempel på god liturgi nævnte pa-
ven liturgien i abbediet Heilgenkreuz, 
som han besøgte under sit nylige besøg i 
Østrig fra den 7. til den 9. september.
  Siden udnævnelsen af canadieren Pierre 
Paul til ny direktør for Peterskirkens kor 
for lidt mere end et år siden har den gre-
gorianske sang oplevet en renæssance i 
Peterskirken. Korsangen, der ifølge Ma-
gister har været af en meget svingende 
kvalitet gennem de seneste år, skal styr-
kes, og det har for paven været en hjer-
tesag at skabe et harmonisk og frugtbart 
forhold mellem liturgien og den sakrale 
musik. 
  Ansættelsen af den nye ceremonimester 
Guido Marini skal ses som yderligere et 
led i bestræbelserne for at højne det litur-
giske og musikalske niveau.

Renæssance for den gregorianske sang 
i Peterskirken

Indre, ortodoks splittelse har ført 
til, at det tiende plenarmøde i Ra-
venna i kommissionen for økume-
nisk dialog mellem den katolske 
og de ortodokse kirker  endte re-
sultatløst med, at delegaterne for 
Moskvapatriarkatet forlod mødet, 
før det sluttede d. 14.10.
 Det skyldes ifølge VIS (Vatican 
Information Service), at repræ-
sentanter for den ortodokse kirke 
i Estland var til stede ved mødet. 
Kirken erklærede sig i 1996 uaf-
hængig af Moskvapatriarkatet og 
betragter i dag sig selv som høren-
de under det økumeniske patriar-
kat i Konstantinopel (Istanbul).
  Ifølge den russisk-ortodokse bi-
skop Hilarion af Wien og Østrig 
anerkender Moskvapatriarkatet 
imidlertid ikke den estiske, orto-
dokse kirkes status som uafhængig 
af Moskva.

Det økumeniske patriarkat i 
Konstantinopel fremhæver i sin 
usædvanligt skarpe kommentar, 
at enhver ortodoks kirke er auto-
kefal, dvs. uafhængig af de andre 
ortodokse kirker og anklager den 
russisk-ortodokse kirke for, at 
den:”ikke kan løsrive sig fra en 
imperialistisk mentalitet”.
  Patriarkatet i Konstantinopel, der 
i kraft af sin historiske baggrund 
har en slags æres-primat i den or-
todokse kirke, udtrykker endvide-
re bekymring for, at den russiske 
præsident Putin udnytter den orto-
dokse kirkes indre anliggender til 
egen politisk fordel. 

Temaet for det næste plenarmøde, 
hvor tid og sted endnu ikke er fast-
sat, er biskoppen af Roms rolle før 
skismaet mellem Rom og Konstan-
tinopel i 1054.

Indre ortodoks splittelse hin- 
drer katolsk-ortodoks dialog

Den 24. november vil 
188 japanske martyrer 
blive saligkåret i Na-
gasaki, meddelte tals-
manden for den japan-
ske bispekonference, fr. 
Manyo Maeda, ved en 
pressekonference den 8. 
oktober. 

Højtideligheden vil blive 
overværet af kardinal 
José Saraiva Martins, der 
er præfekt for Kongre-
gationen for Helgen- og 
Saligkåringsprocesser. 
Saligkåringsceremonien 
er den første nogensinde 
i Japan, og det skønnes 
på den baggrund, at den 
vil få stor betydning for 
Japans katolikker.
  Saligkåringsprocessen 

begyndte i 1996 i 400-
året for martyrernes 

er præster. Resten er ho-
vedsagelig kvinder og 
børn. Blandt præsterne 
er jesuitten  Pietro Kas-
sui Kibe. 

Den japanske bispekon-
ference understreger, at 
martyrerne døde for en 
fundamental rettighed 
– retten til at dyrke Gud 
i overensstemmelse med 
deres samvittighed. 

Ca. én million af Japans 
127 millioner indbygge-
re er katolikker. Blandt 
dem er ca. 450.000 japa-
nere og ca.550.000 im-
migrerede.

188 japanske 
martyrer saligkåres

Tempelridderne var ikke kættere 

På denne illustration fra et fransk håndskrift ca. 1410 ser man 
Tempelherrernes stormester Jacques de Molay blive brændt på 
bålet som kætter i Paris i 1314. 
  At anklagerne mod ridderordenen for kætteri ikke kunne stå 

for en nærmere prøve, har historikerne længe følt sig overbevist 
om, og det er nu yderligere blevet bekræftet, efter at Vatikanet 
har offentliggjort et indtil 2001 upåagtet håndskrift med titlen 
”Processus contra Templarios”, som indeholder de kirkelige 
akter i sagen mod Tempelherrerne. Pave Clemens V frikendte 
i 1308 Tempelherrerne og deres leder Jacques de Molay for an-
klagen for kætteri, fremgår det af håndskriftet, men paven var 
i sit eksil i Avignon i realiteten magtesløs over for den franske 
konge Filip den 4 (den Smukke), som i 1307 – uden tvivl i den 
hensigt at bemægtige sig ordenens ikke ubetydelige rigdomme 
– havde gennemtvunget en razzia mod alle dens medlemmer. 
De blev i først omgang arresteret og kastet i fængsel.

-
lighed til at forsvare sig over for en pavelig undersøgelseskom-
mission i Paris, samlede biskoppen af Sens på kongens bud et 
råd andetsteds i Paris og afsagde dødsdomme over de Tempel-
riddere, der forsvarede ordenen. Næste dag blev 54 Tempelrid-
dere transporteret til en mark uden for Paris, bundet til pæle og 
brændt.  
  Paven ophævede ordenen i 1312, og i 1314 resterede kun dom-

Molay. Retshandlingen forløb ikke som forventet, fordi Jacques 
de Molay og mesteren for Normandiet Geoffroy de Charnay, 
som under tortur have erkendt sig skyldige i blasfemi og andre 
overtrædelser, nu trak alle tilståelser tilbage. De tilstedeværen-
de kardinaler og biskopper udsatte sagen til næste dag for at 
overveje denne nye situation, men kongen slog igen til og lod   
samme aften de anklagede føre til en lille ø i Seinen, hvor de 
blev bundet til en stage og brændt. 
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Bibelskole

af Eva Maria Nielsen 

-
ter er Daniels Bog passet ind i en histo-
risk ramme. Bogen fremtræder som en 
beretning om de oplevelser, jøden Daniel 
og hans venner kommer ud for under ek-
silet i Babylon. De opholder sig først ved 
det babylonske og senere ved det persiske 
hof. Beretningerne begynder kort efter de-

portationerne omkring 600 f. Kr., efter at 
den babylonske konge Nebukadnesar har 
erobret Jerusalem. De afsluttes med per-
serkongerne, der får overdraget verdens-
herredømmet i det sjette århundrede før 
Kristus.

Daniels Bog læses som en fortløbende for-
tælling; men man opdager hurtigt, at bogen 
består af to dele, som er meget forskellige. 
I kapitlerne 1-6 berettes om dramatiske be-
givenheder, hvor Daniel og hans venner og 
konger spiller en rolle. Disse beretninger 
med deres opbyggelige pointe kaldes for 
legender.  Fra og med kapitel 7 brydes den 
kronologiske fortælling. Læseren vender 
tilbage til den babylonske konge Belshas-
sar og derefter, fra kapitel 9 og 10, til per-
serkongerne.  Disse fortællinger er af en 
helt anden art. Det er ”visioner” og syner, 
Daniel modtager på forskellige tidspunk-

ter, og som tolkes af en engel.  De heden-
ske konger samt Daniel og hans venner er 
ude af syne i disse kapitler. 

Mens legenderne handler om Daniels og 
hans venners visdom og fromhed, så åben-
barer visionerne historiens begivenheder 
fra den babylonske tid (ca. 600 f. Kr.) helt 
hen til Makkabæertiden (ca. 150 f. Kr.). 

-
rer de kommende hedenske verdensriger.

Som ethvert bibelsk skrift har Daniels bog 
også et budskab, som fortolkningen bør 
blotlægge. Men det er alt andet end nemt 
ved Daniels bog. Et centralt budskab er, at 
Israels Gud er den enkeltes og folkets Gud. 
Han åbenbarer sig som historiens herre og 
er trofast over for dem, der holder sig til 
ham. Ved tidernes ende vil han tilintetgøre 
alle onde magter i vores verden. 

Selv om bogen udgiver sig for en profet-
skrivelse fra det sjette århundrede før 
Kristus, så må den moderne forskning al-
ligevel opgive denne tanke. Daniels Bog 
hører til den sene, apokalyptiske litteratur. 
Den beskæftiger sig ikke med forhold i sin 
egen samtid, som profeterne gjorde, men 
har et verdenshistorisk og kosmisk per-
spektiv.  

Når alt dette er sagt, så er Daniels Bog 
ikke et traditionelt profetskrift og er heller 
ikke blevet til i eksilet. Hvordan skal vi så 
forstå Daniels skikkelse? Og hvordan skal 
selve bogen karakteriseres? Dette vil blive 
besvaret i de kommende numre.

Dette kan du gøre:
Læs Daniels Bog og gør dig fortrolig med 
dens opbygning og forskellige dele. 

Spørg
om troen     redigeret af Kirsten Kjærulff

Daniels Bog 1

Jeg vil gerne vide, om man som katolik 
kan modtage nadveren i en dansk fol-
kekirke, hvis man bor langt væk fra en 
katolsk kirke?
 Jeg vil også gerne vide om man tilla-
der, at en katolik bliver begravet fra en 
dansk folkekirke, hvis man er gift med 
en protestant?

Med venlig hilsen 
Inge

Kære Inge.
Den katolske Kirke mener ikke, at folke-
kirken ”har bevaret det eukaristiske my-
steriums oprindelige og fulde indhold, 
især på grund af manglen på ordinatio-
nens sakramente” (2. Vatikankoncil om 
Økumenien 22). Nadverfællesskab mel-
lem adskilte Kirker forudsætter enhed i 
troen og gensidig anerkendelse af hinan-
dens embede og eukaristi. På grund af det 

ingen forvandling sted af brød og vin til 
Jesu Legeme og Blod, som det er tilfældet 
i den katolske messe. 
  Derfor er det ikke tilladt for katolikker 
at modtage nadveren i folkekirken. Men 
naturligvis respekterer vi den protestanti-
ske nadver som udtryk for fællesskab med 
Kristus, og mange protestanter forstår 
nadveren som en modtagelse af Kristi le-
geme og blod.  

Fra Sverige har der imidlertid bredt sig en 
ny praksis, som afbøder lidt af den smerte, 
som både katolikker og protestanter føler 
ved, at vi ikke kan gå til kommunion sam-
men: Ved uddelingen af brød og vin kan 
man følges med menigheden op til alteret, 
hvor man lægger sin højre hånd på venstre 
skulder som et tegn på, at man ikke kan 
modtage nadveren, men i stedet ønsker at 
modtage præstens velsignelse. Det er en 
praksis, som især bruges, når protestanter 
deltager i en katolsk messe, hvor de natur-
ligvis heller ikke kan modtage kommu-

nionen, fordi de ikke kan sige Ja til Den 
katolske Kirkes fulde fællesskab.  
  Derimod kan man som katolik godt have 
et fællesskab med folkekirken om Ordets 
gudstjeneste, om bøn og taksigelse.

Vedrørende dit spørgsmål om begravelse 
fra en dansk folkekirke, så kan det godt 
lade sig gøre, hvis det er en katolsk præst, 
der foretager begravelsen. Det vil derimod 
ikke være rigtigt, at lade en ikke-katolsk 
præst foretage begravelsen af en katolik.      
Hvis katolikken ønsker at blive begravet 
ved siden af sin protestantiske ægtefælle 
på en ikke katolsk kirkegård, er dette mu-
ligt.  
   Venlig hilsen

Kirsten Kjærulff

Jeg tænker meget over nogle spørgsmål 
i forbindelse med et dødsfald i min fa-
milie: Hvad betyder dommedag?
Jeg har et sted læst, at der er nogen, som 
er forudbestemt eller udset til evigt liv. 
Betyder det, at alle andre kommer i hel-
vede – eller hvad? Hvor kommer skærs-
ilden ind i billedet?
Det paradis, som de udvalgte kommer 
til, er det et paradis, der opstår på jor-
den eller i Himlen? 

F. Jørgensen

Spørgsmålet om ”de sidste ting” kan du 
læse om i Den Katolske Kirkes Katekis-

links fra Den Katolske kirkes Hjemme-
side: www.katolsk.dk

-
sikon (længst til højre under ”spørgsmål 
og svar”.)
Jeg vil prøve her at skrive et kort resumé:
1) Når Jesus Kristus kommer igen på dom-
mens dag ”for at dømme de levende og de 
døde”, som der står i trosbekendelsen, så 

er det en misforståelse, som du skriver, at 
nogen på forhånd er udset til et evigt liv 
i Paradis. Om man bliver dømt eller be-
nådet, afhænger af, om man selv har bedt 
Gud om tilgivelse for sine synder, for lige 
meget, hvor helligt og godt og smukt et 
menneske har levet, kan det aldrig selv 
gøre sig fortjent til Guds nåde og det evige 
liv. Men naturligvis tæller det også i Guds 
regnskab, om man i det mindste har prøvet 
at leve, som Guds bud og Jesus har lært 
os. Se om dommedag i Mattæus 25, 31-46. 
Sætningen: ”- og tag det rige i arv, som er 
bestemt for jer, siden verden blev grund-
lagt” refererer til, at Gud fra begyndelsen 
har villet, at alle mennesker skulle frelses. 
Efter den sidst dom vil hele verden blive 
befriet fra forgængelighedens trældom og 
nu få del i Kristi herlighed i ”den nye Him-
mel og den nye jord”.

2) Men: hvad med dem, der ikke bliver 
udvalgt? Kommer de i Helvede? spørger 
du. Ja, svaret står i det nævnte bibelcitat 
fra Mattæus (og mange andre steder). For-
tabelsens mulighed er reel. Jesus taler om 
den så mange steder – og hvis det ikke var 
tilfældet, så var der vel ikke megen mening 
i, at Gud skulle ofre sin eneste Søn, for at 
vi skulle frelses? 
Men det afgørende punkt er: Gud vil, at vi 
selv skal arbejde med på vores frelse: Hvis 
man hele sit liv vender ryggen til Gud og 
bevidst vælger Ham fra, ja så vælger man 
jo selv det liv efter døden, hvor Gud er fra-
værende. Og det er helvede. 

kun frelse eller fortabelse.

3) Her kommer så skærsilden ind. (”Skær” 
betyder ”ren” og ”rense”). Det latinske ord 
er ”purgatorium” dvs ”renselsesstedet”. 
Det er den mellemtilstand mellem døden 

der ikke selv har valgt at vende sig bort fra 
Gud, men alligevel bærer på svaghedssyn-
der, de endnu ikke har sonet. Derfor må de 

renses i skærsilden, fordi ‘intet urent kan 
komme ind i Himlen’ (Åb 21, 27). Skærs-
ilden skal naturligvis ikke forstås som et 

Guds hellighed i den opstandne og her-
liggjorte Kristus. Han afslører alt det i 
de døde, som ikke i deres liv på jorden er 
renset ud og gennemtrængt af hans evige 
liv. Denne sidste lutringsmulighed for de 
frelste efter døden er en passiv lutring. De 
døde kan ‘brænde’ efter at komme ind i 
Himlen, men ikke mere selv medvirke til 
deres egen renselse og helliggørelse, kun 
lutres gennem smerte over alt det, der end-
nu skiller dem fra Gud. Men de helliges 
samfund kan træde supplerende ind for 
dem, her på jorden i form af personlig bod 
og forbøn, gode gerninger og frem for alt 
deltagelse i messen (eukartistien) i forbøn 
for den døde. Men skærsilden er altså en 
”ventesal til Himlen” og derfor et ”nådens 
sted”.

4) Og det paradis, som de udvalgte kom-
mer til, er det et paradis, der opstår på jor-
den eller i Himlen? spørger du.
Det Paradis, som venter efter opstandel-
sen fra de døde, er Guds Rige i Himlen, 
evigheden, hvor alt jordisk er forsvundet, 
og Guds lys, kærlighed og herlighed vil 
opfylde alt.
Men Bibelen taler også om et Gudsrige 
på jorden. Det er jo bl.a. det, vi beder om 
i Fadervor. Guds rige er jo allerede midt 
iblandt os og vil på et tidspunkt komme 
til fuld udfoldelse, som det beskrives bl. a. 
hos profeten Esajas og i Joh. Åbenbaring 
her på jorden (”Tusindårsriget”).  Det er et 
rige, hvor fred og kærlighed hersker, men 
som altså stadig er et rige i den fysiske 
verden og i tiden. Men det er ikke evighe-
den og Paradiset. Det kommer først efter 
dommedag, når Jesus kommer igen for at 
dømme de levende og de døde. Men hvor-
når det bliver, ved kun Gud.

Venlig hilsen
Kirsten Kjærulff.
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    pilgrimsrejse

af Linh Nguyen

28. september 2007
Vi landede i Sarajevo. Hvor er livet forun-
derligt. Jeg befandt mig pludseligt et sted, 
som jeg kun kendte fra TV med alle sørge-
lige reportager om krigen dengang. 
24 pilgrimme fra Danmark, ledsaget af 
pastor Benny Blumensaat og Maria Truel-
sen, fulde af forventning og håb. 
  Efter 3 timer med bus fra Sarajevo ankom 
vi til Medjugorje, som betyder en by ‘midt 
imellem to bjerge’. 
  Efter middagen var klokken næsten 10. 
Kirken her var desværre lukket, men der 
var mange mennesker samlet foran statu-
en af den korsfæstede Jesus og foran den 
hvide og meget smukke statue af Maria af 
Medjugorje ….

Jeg er her, Gud. Jeg åbner mit sind nu. Kom 
ind til mig, og vis mig, hvad du vil jeg skal 
gøre. Hvad jeg tænker, siger og gør, lad det 
behage dig, og dit navn bliver æret.

29. september 2007
Gruppen gik til kirken ad en vej  over mar-
ken.  Vores guide  fortalte om Medjugorjes 
historie og kirken med de to tårne og om 
den årlige festival i august for unge kato-
likker fra hele verden. Hun viste os også 
den sorte statue af den korsfæstede Jesus, 
hvor vand bliver ved med at sive ud fra en 
af hans fødder, selvom statuen er af bronze 
og hul indeni. Skaren stod i kø for at få lidt 
af vandet til at lave korstegn eller dyppe 
lommetørklædet i den.
  På kirkens område var der et sted med ca. 
40 skriftestole, og folk sad i mange bænke 
foran og forberedte sig til skriftemålet.  
  Under pastor Bennys ledelse bad grup-
pen rosenkrans og gik den ‘lille’ korsvej 
i kirkens område. Efter det var man fri til 
at gøre hvad man ville, men hver dag var 
der fra kl. 17 til sent om aften rosenkrans, 
messe, velsignelse af religiøse genstande, 
bøn for de syge, og tilbedelse af sakramen-
tet.
  Messen kl. 18.00 foregik udendørs med 
ca. tusind mennesker, som sad ikke kun 
udendørs, men også inde i kirken og fulgte 
med via højttalere. Det var dejligt at over-
være messen midt i en så skøn natur med 
bjergene omkring, og solen, der var ved at 
gå ned i al sin pragt.

30. september 2007
Kl. 7.00 om morgen var der dansk messe 
i det lille kapel, hvor hver gruppe med en 
præst kunne skrive sig op til messe. Det 
var her i kapellet, Guds Mor havde vist sig, 
da kommunisterne i sin tid forbød adgang 
til Åbenbaringsbjerget. Det rørte os at 
vide, at vi befandt os på et helligt sted.
  Efter den danske messe dukkede nogle 
vietnamesere op i kapellet. Så var der viet-
namesisk messe lige efter. Den vietname-
siske gruppe på ca. 50 personer kom fra 
California, USA.
  Jeg blev til den vietnamesiske messe, følte 
Guds Mors kærlighed til mig og blev rørt 
til tårer. (Jeg har mange gange ønsket  at 
kunne gøre mig stærk, for jeg har så nemt 
til tårer).  Jeg prøvede diskret at tørre mine 

-
mesere kiggede. 
  Jeg sad alene på den sidste bænk foran 
statuen af Den Hellige Familie. Foran mig 
var et ungt ægtepar og en lille dreng på ca. 
10 år. Drengen vendte sig om. Han så mig 
nok græde. Efter kommunion skulle jeg 
skynde mig at tage tilbage til den danske 
gruppe.
  Næste punkt i programmet var Åbenba-
ringsbjerget, hvor Guds Mor viste sig før-
ste gang for 6 børn. 
  Vejen op til bjerget var stenet, lidt svær at 

gå op ad, og der var meget varmt i solen.
Benny minder os om betydningen af en 
pilgrimsvandring: En sjælens vandring 
mod fornyelse i Guds nærhed ....

Derefter besøgte vi CENACOLOG bosted, 
og hørte 2 unge mænd, der før havde haft 
hang til narko, fortælle, hvordan deres liv 
havde ændret sig, da de kom til bostedet. 
Det første bosted blev grundlagt i Italien 
af søster Elvira Petrozzi med det formål at 
hjælpe unge, der var ensomme, fortabte, 
stofmisbrugere, desperate .... Nu er der 46 
bosteder rundt om i verden.
  Var om aften til messe kl. 18.00 - Det var 
nok en rekord at jeg var til 3 messer på en 
dag og ikke kedede mig! 
Slæbte alle indkøbte religiøse genstande  
med til messen for at få dem velsignet, men 
der var ikke nogen velsignelse den dag.

1. oktober 2007
Vi opsøgte Jakov, den yngste af de 6 visio-
nære, som holdt en tale til os pilgrimme.   
Jakov gentog Guds Mors 5 budskaber til 
os: Bøn, faste, omvendelse, bibellæsning, 
og deltagelse i den hellige messe. 
‘Bed til Gud med hjertet! Bed til Gud i din 
familie. Find tid til det. Hvis Gud er i din 
familie, så er lykke og glæde også i din fa-
milie ....’
  Var til messe kl. 18.00 igen. Havde ikke 
nogen af de indkøbte genstande med, men 
der var velsignelse! Havde kun et trækors 
om halsen. Var det fordi Guds Mor vil sige 
til mig, at hun kan lide simple ting?

2. oktober 2007
Vor Frue lovede at vise sig for Mirjana, en 
af de 6 visionære, kl. 9.00 i Cenacolo. Vi 
kom kl. 7.00, men der var allerede fuldt 
hus, i alt  ca. 1.000 mennesker. 
  Jeg og Toril fandt to stole på et sted, hvor 
man sagde der ville komme en skærm, der 

viste, hvad der ville ske i huset. Det var 
meget heldigt. Der blev sunget og bedt ro-
senkrans på mange sprog. Ca. en halv time 
før kl. 9.00 kom de med et almindeligt 
fjernsyn foran vores gruppe!.
  Mirjana kom i en ring beskyttet af Cena-
colo mænd. Hun var en ung dame med lyst 
hår, havde en hvid T shirt på og gik med 
bøjet hoved.
  Kl. var nu 9.00. Bønnene blev mere in-
tense. Sangen var som et barns kald til sin 
mor. Ave, ave, ave Maria!
  Et par minutter over kl. 9.00. Jeg vidste 
ikke hvordan, men pludselig var der total 
stilhed i folkemængden. Vi vidste, at det 
var NU åbenbaringen ville ske. Jeg kigge-
de på TV-skærmen og så tydeligt Mirjanas 
ansigt, der kiggede lidt op, meget bevæget 
og strålende. Det var, som om tiden stand-
sede og vi glemte at trække vejret. Nogle 
hulkede. Nogle knælede ned ..... Mit hjerte 
knugede sig ligesom lidt, og mine tårer 
trillede ned. Alle mine sorger fulgte med 
mine tårer, faldt ned og blev spredt ud .... 
Jeg ville knæle ned til ære for Guds Mor, 
men besluttede at stå, så jeg kunne følge 
hver af Mirjanas bevægelser.
  Hun nikkede lidt, rystede lidt på hove-
det, rynkede lidt på panden og kneb øjnene 
sammen .... Lidt efter bøjede hun hovedet, 
og så var åbenbaringen slut, efter kun ca. 
5 minutter.
  Lidt senere blev Vor Frues budskab læst 

at man om eftermiddag kunne få hele bud-
skabet i print ved kirkekontoret.

Det lød således:
Kære børn, 
Jeg kalder jer til at være sammen med mig 
i min mission for Gud med et åbent hjerte 
og fuldstændig tillid. Vejen, som jeg leder 
jer ad, gennem Gud, er svær, men vær ud-

gennem Gud. Derfor, kære børn, bliv ved 
med at bede for troens gave. Kun gennem 
troen vil Guds ord lyse op for jer, så I kan 
gå gennem mørket, som  truer med at om-
slutte jer. Vær ikke bange, jeg er med jer. 

Mirjana beskrev, at hun ved åbenbarin-
gens afslutning så et stærkt lys, da Himlen 
åbnede sig, og Vor Frue kom ind i Himlen 
gennem det lys.
  Mirjana sagde også, at Vor Frue velsig-
nede alle vores religiøse genstande.
(Ah! så blev alle mine indkøbte ting allige-
vel velsignet, og af selve Guds Mor).

Vi gik til Fredens Oasis, som kun lå 5 mi-
nutters gang fra Cenacolo. En ung munk  
fortalte om denne nye orden, som var en af 
frugterne af åbenbaringerne i Medjugorje.

Kl. 3.00 om eftermiddagen var hele grup-
pen til skriftemål med pastor Benny, vores 
gode præst, som tjener Gud og Vor Frue 
utrætteligt.
  Jeg bad Guds Mor om et tegn for at kunne 
tro mere, så jeg kunne videregive min tro 
til andre, og bad til, at alt hvad der skete 
her, skulle være efter Guds vilje.

3. oktober 2007
Vi gik korsvej til det hvide kors på Krize-
vac bjerg i ca. 500 meters højde. Det tog os 
2 ½ time at klatre op. 

4. oktober 2007
Der var dansk messe igen i kapellet, og så 
tog vi til Mother’s Village, et børnehjem 
som var grundlagt af pastor Slavko Bar-
baric. 

Til frokost tog jeg til en restaurant i nærhed 
af kirken sammen med Toril. Der kom en 
lille dreng gående og satte sig ved et bord 
bag os. Jeg så, at det var den vietnamesiske 
dreng, der sad i bænken foran mig i kapel-
let. Han bar en rosenkrans ved halsen. Han 
var alene – var måske sur på sin mor? Jeg 
hilste ham på vietnamesisk. Han kiggede 
på mig, lidt genkendende.
  Så kom hans mor. Jeg hilste også på hen-
de. Hun fortalte mig, at drengen havde set 
Guds Mor ved åbenbaringen i Cenacolo  et 
par dage før. De var kommet allerede kl. 5 
om morgenen og havde derfor fået plads 
inde i huset.
  Jeg vidste ikke, om jeg skulle tro på det 
eller ej. Jeg satte mig ved deres bord og 
‘forhørte’ ham:
– Hvad for en farve er Guds Mors dragt?
–  Blå.
(Alle statuer af Guds Mor i Medjugorje bar 
hvid dragt)
-  Holdte hun noget i hånden?
Han tøvede.
–  En rosenkrans? spurgte hans mor.
– Nej. Ingenting.
Jeg ville fortsat ‘fælde’ ham:
–  Hvad for et sprog talte hun til dig?
–  English
(Drengen talte bedre engelsk end vietna-
mesisk).
– Hvad sagde hun nøjagtigt til dig?
–  Pray for the poor!

Lidt efter kom hans far. Han fortalte mig, 
at drengen også i et syn havde set Jesus 
blive korsfæstet, Guds Mor træde på en 
slange, og nadveren.
Den lille dreng rettede faren:
– Nej nadveren først, og så Guds Mor.

Jeg bad om et tegn. Er det her et tegn?

Lige meget hvad; fra nu af vil jeg huske at 
have de fattige i mine bønner, de sultne og 
hungrende, og også de fattige i hjertet, de 
fattige i troen ....

Jeg bad om et tegn – indtryk fra en rejse til Medjugorje



8  katekese

Tekst og foto: Kuno Arnkilde

Det var på Frederiksberg, det var i be-
gyndelsen af oktober, og det var “børne-
søndag” i menigheden ved Sankt Mariæ 
Kirke. En katekese-søndag med indlagt 
højmesse hvor der bogstavelig talt ikke 

messe med liv, spontanitet og en meget lav 
gennemsnitsalder på kirkebænkene. 
  Hvordan er en menighed kommet så langt 
i sit børne- og ungdomsarbejde? Katolsk 
Orientering kørte til Frederiksberg en gyl-
den efterårsmorgen, for at blive klogere.

Børnesøndag
En børnesøndag i Sankt Mariæ Kirke er 
en dag med et mylder af børn og unge. Der 
deltager også mange voksne, fordi der kræ-
ves en solid indsats af menighedens voksne 
medlemmer for undervise de ca. 100 børn 
og unge, som er knyttet til menigheden. En 
undervisning, som menigheden er stolt af, 
og som de gerne vil fortælle om.

Børneundervisningens tema i år er hentet 
fra Danmarks Unge Katolikkers årstema 
som er “Kaldet af Gud”. Børnene og de 
unge undervises i aldersopdelte grupper: 
fra  4-7 år,  fra 7-8 år, hvor børnene mod-
tager undervisning som forberedelse til 1. 
kommunion og aldersgruppen fra 1. kom-

undervisningen ofte former sig som en 
dialog mellem de unge og kateketen.

Herudover er der endnu to 1. kommuni-
onshold. Et ekstra hold om torsdagen, for-
di der ikke er plads i lokalerne om sønda-
gen, samt et opsamlingshold, som består af 
unge katolikker, der ikke “nåede” at kom-
me med, dengang de havde en alder, hvor 
man normalt modtager 1. kommunion. 

mødes mindre regelmæssigt, men det store 
tilløbsstykke for denne gruppe er den år-
lige teologiske weekend på Magleås.

Derudover mødes de voksne til “Teologisk 
Søndag” og “Teologisk aften”. Denne søn-
dag havde Jakob Thorsen, som i øjeblik-
ket oversætter Pave Bendikts nye bog til 
dansk, et oplæg, hvor gruppen havde en 
teologisk gennemgang af indledningen til 
pavens nye bog .

De frivillige voksne
Tidligere i år stod menigheden i den situa-
tion, at de mennesker, der gennem mange 
år havde været bærende kræfter  i den ikke-
sakramentsforberedende del af undervis-
ningen, ikke kunne eller ville fortsætte, 
andre måtte tage over. “Men vi vidste fak-
tisk ikke, hvem vi skulle spørge,” fortæller 
sognepræst Jesper Fich og fortsætter:
– Nikolaj Ottesen-Støtt, som er næstfor-
mand i menighedsrådet, foreslog, at vi 
skulle indkalde medlemmer af menighe-
den, som følte et ansvar for undervisnin-
gen af børn og unge. Til dette møde kom 
der omkring 40 mennesker. Nogle ville 
gerne være praktiske hjælpere, og andre 
havde mod til at begynde med undervis-
ning.
– Det var opgaven, satsningen og nu også 
vores gode erfaring at få menigheden til at 
forstå, at katekesen er et fælles anliggende 
for hele menigheden. Ikke en undervis-
ning, der kun tilbydes af nogle få profes-
sionelle. Det er vigtigt, at hele menigheden 
føler et ansvar for undervisningen.

Dynamik og miljø
Alyse Bjørgo er koordinator for børnesøn-
dagene, og hun fortæller: 
– Vi er nu i den heldige situation, at vi kan 

-
med differentiere undervisningen. I den 
sakramentsforberedende undervisning er 
3-4 voksne tilknyttet, og i den almindelige 
katekese er der to voksne undervisere til-
knyttet hvert undervisningshold. Det bety-
der, at vi kan tilgodese alle børnene i den 
enkelte gruppe. 
  Det betyder også, at vi over for de voksne, 
der giver udtryk for nervøsitet ved at be-
gynde et undervisningsforløb, har mulig-
hed for at etablere undervisningshold, hvor 
mere erfarne undervisere arbejder sam-
men med nye undervisere og derved har 
mulighed for at støtte de nye. Der opstår et 
dynamisk miljø omkring katekesen.

Succesen
Børne- og ungdomsarbejdet på Frederiks-

-
der, og man kan med rette tale om en suc-
ces, men hvordan er succesen opstået?
Alyse: Der er ressourcestærke mennesker i 
menigheden. Mennesker med overskud til 

at rumme undervisningen i deres hverdag, 
og så er vi gode til at arbejde sammen. Vi 
oplever et fælles ansvar, og vi løfter opga-
verne sammen.
Nikolaj: Det handler om at skabe en god 
cirkel. Jo mere åben og imødekommende 

har lyst til at deltage. Når man beder folk 
om at sætte nogle ting i gang, og de så gør 
det, har det en positiv effekt på andre, der 
så også tilbyder deres hjælp. 
Jesper Fich: Vi bygger på en tradition, hvor 
arbejdet har været i en stadig udvikling 
over en periode på næsten 40 år, og Sankt 
Mariæ sogn er derfor også kendetegnet 
ved at være et sogn for børn og unge. Det 
gør det nemmere, for vi har åbenbart skabt 
en atmosfære, hvor folk tør. Menigheden 
tør tage et ansvar, og vi er mange der spil-
ler bolden frem på banen. Lioba-søstrene, 
som bor i det tilstødende kloster, har selv-
følgelig også en stor andel i denne succes.

Kirkens lære
I har som kateketer en særlig forpligtelse 
til at videregive troen og formidle kend-
skabet til Kirkens lære, f.eks. læren om 
sex før ægteskabet og brug af prævention. 
Hvordan forvalter I det ansvar over for de 
unge?
Nikolaj: Først og fremmest handler det om 
at opbygge et tillidsforhold til de unge. De 
skal være her. Vi bestræber os på at møde 
dem, hvor de står – uanset hvor de er rent 
kirkeligt. Det handler om at give dem ind-
tryk af, at de er velkomne i Kirken. Vi mø-
der dem i 15-års alderen, hvor de er ved at 
skabe deres identitet, og vi ønsker at give 
dem en tro på, at de er noget, og at de kan 
noget. 
Alyse Bjørgo: Det handler om at give dem 
viden om, hvad Kirkens lære er og støtte 
dem i at tage selvstændige valg. Hvordan 
de ønsker at leve efter Kirkens lære. Vi kan 
jo ikke tvinge dem til at handle på en be-
stemt måde. Vi oplyser dem om, hvordan 
Kirkens lære er og prøver at guide dem på 
den rigtige vej.
Fortæller I dem også, at det har konse-
kvenser, hvis de ikke handler efter Kirkens 
lære?
Nikolaj: - Konsekvenserne skyldes ikke, at 
Kirken ikke vil have, at man gør sådan el-
ler sådan. Konsekvensen er; at det går ud 
over deres personlige liv. Det handler om, 
at de bliver kompetente til at træffe nogle 

sig selv fra det kirkelige fællesskab. Poin-

kan beskytte sig selv, og hvordan de kan 
beskytte hinanden med det ansvar, de har 
over for hinanden.
Jesper Fich: Man må lære at se spørgsmå-

let om de moralske valg i livet, ikke først 
og fremmest som et spørgsmål om seksu-
almoral, det personal-etiske. Det er også al 
det andet, vi gør: Hvordan bruger vi vores 
penge, hvordan lever vi vores liv, hvordan 
bliver troen en integreret del af tilværelsen. 
Hvis ikke troen har en integreret plads i et 
menneskes liv, så kan det egentlig være det 
samme. Den katolske Kirke er kendt som 
et fællesskab, hvor vi ikke lærer dogmer, 
men hvor vi inviterer til et liv. 
  Det betyder ikke, at det ikke er vigtigt at 
have en viden om disse ting, som vi for øv-
rigt også fortæller om, men vi ser det ikke 
som et isoleret spørgsmål og heller ikke 
som det vigtigste. Det vigtigste er at give 
de unge en troens sans – uden den kom-
mer der overhovedet ikke noget ud af vores 
bestræbelser. 
Jeg spurgte dig som præst om disse svære 
emner i ungdomsarbejdet, men du henvi-
ste besvarelsen til lægfolk – hvorfor skulle 
de svare?
– Lægfolk er lige så gode til at svare på 
disse emner, som en præst er. Nogle gange 
bedre. Når vi f.eks. har mange unge knyt-

forekommer det mere relevant for de unge 
at høre på en gymnasielev – hvordan han 
eller hun lever med sin tro – end det er at 
høre på mig som præst. Det handler om at 
møde rollebilleder, ansigter. I Den katol-
ske Kirke er der heldigvis meget andet end 
præstens fremtoning. 

Gode råd
Kan I give nogle gode råd til andre menig-
heder, der ønsker at starte eller opgradere 
deres ungdomsarbejde?
Nikolaj: Man skal annoncere åbent for me-
nigheden, at man søger hjælpende hænder. 
Man skal være klar til at give menigheden 
et ansvar. Man skal være så mange men-
nesker som muligt, fordi man skal ind i 

senere lyst til at være med. 
Jesper Fich: Den mentalitet, som vi her har 
talt om, kunne vi godt ønske at andre me-
nigheder tog til sig. Kort sagt: Det handler   
for præsten om at give ansvar fra sig og så 
turde tro på, at de frivillige også kan.

Samtalen er ved at være slut, fordi klok-
kerne kalder til messe, men sognepræst 
Jesper Fich når lige at sende en invitation 
af sted til menighedens store krybbespil 
lørdag, den 15. december kl. 14.00. Om-
kring 40 børn og unge helt ned til 3 år går 
over scenen denne dag. 
I en måned hvor forventningen om det 
utrolige opfyldes – også i Sankt Mariæ 
Kirke på Frederiksberg.

Katekese
- et fælles anliggende for 
menigheden

Hvem er Jesus? blev børnene spurgt om. De svarede: “Det er Guds Søn”. 
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af Kirsten Krog

Ifølge bispedømmets liturgiske kalender
er den 8. november en hverdag. Tager man 
imidlertid den dag til klostermesse i kar-
meliternonnernes kirke i Hillerød, vil man 
sammen med dem fejre festdagen for Eli-
sabeth af Treenigheden, en fransk karme-
liternonne der levede fra 1880 til 1906.  

Barndom
Søndag 18. juli 1880 fødtes Marie-Elisa-
beth-Joséphine Catez som den første af to 
døtre. Søsteren, Marguerite kom til knap 
tre år senere, den 20. februar 1883. Deres 

Elisabeth var 6-7 år gammel. Moderen, 
Marie Rolland, var en følsom og from 
kvinde, som var højt elsket af datteren, 
hvilket kommer klart frem i hendes breve 
fra klostret. Begge forældre var forholds-

var snart 34 år gammel, mens faderen al-
lerede var 48 år. 
  Elisabeth var en viljesstærk og bestemt 
lille pige, hvilket en episode fra hun var 
to år illustrerer. Hendes dukke Jeanette var 
blevet udlånt til at skulle være Jesusbarnet 
i krybben til en særlig messe. Men bedst 
som præsten skulle give velsignelsen, 
råbte Elisabeth rasende: “Dumme præst, 

giv mig min Jeanette tilbage”. Da hun blev 
ældre, talte hun om sin “forfærdelige ka-
rakter”. Men denne voldsomme karakter 
rummede også evnen til lidenskabelig-
hed, helhjertethed, hengivelse og evnen 
til med tiden at glemme sig selv. Allerede 
som ganske ung, før hendes førstekommu-
nion, forstod Elisabeth ikke, hvordan man 
kunne give sit hjerte til nogen anden end 
Gud, og hun besluttede allerede dengang 
ikke at elske nogen anden end Gud og at 
leve kun for ham. Senere beretter hun om 
en oplevelse, hun havde, da hun var nogle 
år ældre: “Jeg var næsten 14 år, da jeg en 
dag under taksigelsen følte en uimodstå-
elig trang til at vælge ham som min eneste 
brudgom, og uden at tøve bandt jeg mig til 
ham i et jomfruløfte. Vi sagde ingenting 
til hinanden, men vi gav os til hinanden 
med en så stor kærlighed, at min tidligere 
beslutning om helt og holdent at være hans 

“Gør mig til en karmeliternonne i mit 
indre”
Næsten ved samme tid begyndte Elisabeth 
at føle en indre dragning mod klosterlivet 
og mod Karmel, men moderen satte sig 
imod. Foreløbig måtte Elisabeth således  

-
den. Under en retræte skriver hun: “Da jeg 
ikke kan bryde med verden og leve i din 

ensomhed, så giv mig i det mindste hjertets 
ensomhed. Lad mig leve forenet med dig i 
mit indre, Herre! Intet skal få lov at tage 
min opmærksomhed fra dig. Gør, at mit liv 
bliver en stadig bøn! Er jeg med ved sam-
menkomster og fester, så består min trøst i 
at samle mig i mit indre og blive delagtig i 
dit nærvær. […] Gør mig til en karmeliter-
nonne i mit indre, thi dér kan jeg være det, 
og vil jeg være det”. 
  Under samme retræte skriver hun: “Jeg 
beder […], at jeg alene må kunne leve i 
mit indre, i den celle, som du byger i mit 
hjerte, i dette lille hjørne af mig selv, hvor 
jeg ser dig, hvor jeg fornemmer dig så ty-
deligt […]. Lad mig gå op i dig!”. Netop 
denne opdagelse af “den indre celle” gør 
den senere karmeliternonnes budskab så 
vigtigt også for de troende katolikker i ver-
den, som længes efter et tættere fællesskab 
med Gud. Elisabeth siger selv om denne 
opdagelse: “Vi bærer vores himmel inden 
i os […]. Det forekommer mig, at jeg har 
fundet min himmel på jorden, eftersom 
himlen er Gud, og Gud bor i min sjæl. Den 
dag, da jeg forstod dette, blev alt klart for 
mig, og jeg ville ønske, at jeg kunne hviske 
denne hemmelighed til dem, jeg elsker, så 
de også kan klynge sig fast til Gud gen-
nem alt”. 

Klosterindtrædelse
Elisabeths budskab er imidlertid ikke blot 
møntet på dem, der føler et kald til at leve i 
verden. Også dem, der går med en længsel 
efter og et kald til klosterlivet, viser Eli-
sabeth vejen til at leve dette klosterkald i 
nuet. Hun viser, at den bedste forberedelse 
til klosterlivet er at overgive sig til Guds 
vilje, rette sit blik mod Jesus og gå ind i sin 
indre celles ensomhed. Hendes opdagelse 
af denne celle og hendes øvelse i at leve 
dér, var jo netop for hende en forberedelse 
til ikke at skulle blive i verden, men til se-
nere at skulle gå i kloster.
  Som 21-årig får hun endelig sin mors til-
ladelse til at indtræde i Karmel, og netop 
fordi hun allerede har levet i fortrolighed 
med sin brudgom i den indre celle, kan 
hun nu udbryde: “Jeg kaster mig i hans 
arme som et lille barn”. Elisabeth af Tre-
enigheden, som hun nu hedder, er lykkelig. 
Mens hun er postulant, skriver hun til sin 
mor: “Om du kunne læse i min sjæl, om 
du kunne se det, som bliver mig til del i 
Karmel, al lykke, dyb lykke, lykke, som 
kun Gud ved om! […] Om du bare for et 
øjeblik kunne se alt dette, skulle du ikke 
kunne andet end glæde dig, eftersom jeg 
behøvede dit “ja” for at kunne komme til 
denne lille afkrog af himlen. Tak for at du 
sagde det så modigt, tak endnu engang”.   

Åndeligt mørke
Men kort efter Elisabeths iklædning i 1902 
kommer hun ind i en periode med åndeligt 
mørke. Mens hun er i dette mørke, skri-
ver hun: “En karmeliternonne er en sjæl, 
som har skuet den Korsfæstede, som har 
set ham frembære sig selv til sin Far som 
offer for sjælene. Når hun mediterer og be-
tragter Kristi store kærlighed, så har hun 
forstået lidelsen i hans sjæl og vil  gøre 
sig til ét med ham”. Hendes mørke er den-
ne delagtighed i Kristus, og midt i dette 
mørke i novicetiden får hun hjælp fra sin 

-
lerede, mens hun levede i verden. Allerede 
dengang skrev hun: “Det er meget svært 
efter tidligere at have erfaret ham så nær. 
Men troen siger mig, at han er der trods alt, 

og hvad skal de trøsterige følelser tjene til? 
De er jo ikke Ham. Og det er alene ham, 
vi søger. Lad os da gå til ham gennem ren 
tro”.

Kristi brud
Den 11. januar 1903 oprinder så endelig 
den dag, hvor Elisabeth for altid vier sig 
til ham, hun allerede som barn havde lovet 
sig til. Til sin søster skriver hun, hvad dette 
betyder for hende: “At være brud, hvad la-
der dette navn os ikke ane om at give og 
modtage kærlighed, om fortrolighed, om 
troskab, om absolut hengivelse! At være 
brud, det er at være givet bort, som han har 
givet sig selv bort. At være brud, det er at 
tilbringe hele livet hjerte-mod-hjerte. Det 
er at være gået ud af sig selv og gået over i 
ham, at have sin sjæl fuld af hans sjæl, fuld 
af hans bøn; det er at i hele sit væsen være 
blevet fængslet og givet bort”.

Gennem lidelse og død til Livet
Men at være viet til Kristus betyder også 
at være Den korsfæstedes brud, det bety-
der at dele alt med ham, som man elsker, 
og det betyder derfor også at blive forenet 
med Jesus i hans lidelse og død. Elisabeth 
beskriver denne længsel efter at blive som 
den elskede, også i lidelsen, på følgende 
måde: “Min drøm er, at jeg, inden jeg dør, 
bliver forvandlet til den korsfæstede Je-
sus”. 
  Og det er netop, hvad der sker. Efter at 

hun syg af en lidelse, som bogstaveligt tæ-
rer hende op indefra. Det var den såkaldte 
Addisons sygdom, hun led af, en sygdom, 
hvor man bl.a. får indvortes sår. Hendes 
læge sagde således om hendes tilstand, 
kort før hun døde: “Hun er intet andet end 
ét indvortes åbent sår”. Men midt i denne 
forfærdelige lidelse kan hun sige: “O Kær-
lighed, Kærlighed! Du ved, at jeg elsker 
dig og længes efter at kunne se dig! Du ved 
også, hvordan jeg lider. Alligevel er jeg 
rede til at leve endnu 30, 40 år, om du vil. 
Udtøm hele mit væsen for din æres skyld. 
Må det blive udgydt dråbe efter dråbe for 
din Kirke”. 
  I sin lidelse bliver Elisabeth på ny en lære-
mester for os i, hvordan vi kan leve i Guds 
nærvær. Hun siger: “Jeg er mere overvæl-
det af lykke end af smerte. Min mester har 
mindet mig om, at dette er min bolig, og 
at jeg ikke selv skal vælge min lidelse. Jeg 
kaster mig altså sammen med ham i den 
umættelige lidelse med megen frygt og 
angst […]. Han er her og holder mig ved 
selskab og hjælper mig at lide, lærer mig at 
overvinde min smerte for at kunne hvile i 
ham. Gør som jeg, så vil du se, hvordan alt 
bliver forvandlet”. 
  Med andre ord: vejen til hvile i forening 
med Jesus er den fulde overgivelse til Guds 
vilje i alt. Selv dér, hvor længslen efter at 
se Gud og være hos ham i herligheden er 
det eneste ønske, man har tilbage, må man 
overgive også dette ønske til hans vilje, for 
at nå til foreningen med ham. Derfor er no-
get af det sidste Elisabeth siger, inden hun 

han giver mig liv”. 

Tidligt den 9. november 1906 går Elisabeth 
gennem døden til Livet. Hendes sidste ord 
er: “Jeg går til Lyset, til Kærligheden, til 
Livet!”. 
  Elisabeth af Treenigheden bliver salig-
kåret af pave Johannes Paul II den 25. no-
vember 1984.

Elisabeth af Treenigheden 
Den indre celle
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RFM Landsbevægelsen
Respekt for Menneskeliv

Sig ja til livet
– hele livet!
Bestil et gratis prøvenr. af RFM nyt!
Tlf 5576 7652 • E-mail:rfm@mail.dk
www.rfm.dk

indbyder til

Alle Sjæles Messe

og efterfølgende foredrag ved

p. Daniel Nørgaard

Emne

Forskelle på katolsk og ortodoks kirkeforståelse. 
Paveembedet som “problem” 

i den økumeniske dialog.

Tid

Fredag d. 9. november 2007

Messe kl. 19.00

Foredrag kl. 20.15

Sted

Skt. Ansgar Kirke og menighedssal
Bredgade 64 og 69A, 1260 København K.

Alle er velkomne

Katolsk Menighedsplejes
Julemarked 2007

Krist Konge, søndag den 25. november

Niels Steensens Gymnasium, Australiensvej 38

Kl. 9.30 Messe i Skt. Augustin Kirke, Jagtvej 183
Kl. 10.45-16.00 Julemarked
I løbet af dagen vil der være forskellig musik, dans og sang.
Besøg loppemarkedet, antikvariatet og boderne i kælderen.
Lækker mad i restauranten og lune æbleskiver i glöggbaren.
Der er info-stande for katolske foreninger og organisationer.

En hjælpende hånd modtages med glæde 

Caritas søger frivillige
Caritas er gået på jagt efter frivillige, der kan hjælpe til med at løse 
forskellige arbejdsopgaver på sekretariatet på Vibevej i Køben-
havn. Generalsekretær Jann Sjursen siger:
– I Caritas har vi gode erfaringer med hjælp fra frivillige. 
Et stigende aktivitetsniveau gør det aktuelt at søge en ekstra 
håndsrækning fra frivillige, som jo ikke bare er en håndsrækning 
til sekretariatet, men især til de fattige i udviklingslandene. 
Derfor forsøger vi nu gennem Katolsk Orientering og ved at af-

-
bejdsfællesskabet på vores sekretariat.
– Når Caritas går vejen om et informationsmøde er det for at give 
interesserede en mulighed for mere uformelt at orientere sig om 
hvilke arbejdsopgaver, der kan blive tale om at løse, og om det 

Caritas søger frivillige, der vil arbejde med
opgaver på sekretariatet i København. I
den forbindelse afholdes et informations-
møde

Mandag den 19. november kl. 19.00 på
sekretariatet, Vibevej 7A på Nørrebro.

Vi byder på en kop kaffe, og du vil få en
orientering om Caritas' arbejde generelt og
om mulighederne for at arbejde fast som
frivillig på sekretariatet eller med opgaver,
som du lejlighedsvis vil kunne løse på sekretariatet eller
f.eks. via internettet fra din egen PC. 

Har du ikke mulighed for at komme til mødet, men
gerne vil arbejde frivilligt for Caritas, så tøv ikke med at
kontakte undertegnede.

Jann Sjursen,
Generalsekretær for Caritas
Tlf. 38 18 00 00

Informationmøde
hos Caritas

Caritas Danmark søger 
informationskoordinator

Da vor mangeårige medarbejder går på efter-
løn, er stillingen som informationskoordinator
for Caritas Danmark ledig til besættelse pr. 1.
februar 2008.

Caritas Danmark er en del af en verdensom-
spændende organisation, der arbejder i mere
end 200 lande og territorier. Selv arbejder
Caritas Danmark med udvikling og nødhjælp i
en halv snes lande.

Vi ønsker en medarbejder, der
– kan se sig selv som medarbejder i en organisation, 
der arbejder på et kristent værdigrundlag og i tilknyt-
ning til Den katolske Kirke.
– kan arbejde selvstændigt under ansvar.
– har lyst til at dele viden og sparre med sekretariatets 
øvrige ansatte.
– er fortrolig med kommunikation og brug af forskellige
medier.
– fortrolig med Microsoft Office, FrontPage (el. andet
hjemmesideprogram), digital billedhandling mv.     
– er flydende på engelsk i skrift og tale. Kendskab til 
fransk og spansk vil være en absolut fordel.

Informationskoordinatoren er ansvarlig for
– organisationens projektrelaterede oplysning
– Caritas Nyt (blad til bidragydere)
– organisationens hjemmeside, www.caritas.dk 
– nyhedsmails
– IT på sekretariatet 
Sammen med kampagnekoordinatoren forestås desuden
en række andre oplysnings- og informationsaktiviteter.
Arbejdet medfører en del tjenesterejser, herunder op til
60 årlige rejsedage i udlandet.

Informationskoordinatoren referer til generalsekretæren.

Fastsættelse af lønnen tager udgangspunkt i statens over-
enskomst (gl. løn) på det pågældende fagområde.

Ansøgningsfrist er 19. november og stillingen ønskes
besat fra den 1. februar 2008. Send din ansøgning til:

Caritas Danmark
Att. Generalsekretær Jann Sjursen
Vibevej 7A

1
., 2400 København NV el. caritas@caritas.dk

Der sigtes mod en første runde af ansættelsessamtaler i
uge 47

Vedrørende fejring af 
”Pavens dag” 2007
Som udtryk for vor taknemmelighed over Pavens tjene-
ste og for vor forbundethed med ham fejrer vi hvert år en 
”Pavens dag.” Traditionelt har dette ofte været en dag i 
nærheden af årsdagen for Pavens valg eller indsættelse. 
Derudover har vi hvert år i forbindelse med fejringen af 
festen for de hellige apostle Peter og Paul indsamlet kol-
lekten kaldet ”Peterspenge.” 
  Årsdagen for Pave Benedikts valg og indsættelse (19. og 
24. april) vil meget ofte kunne falde i fastetiden eller lige 
omkring påske. Festen for de hellige apostle Peter og Paul 
fejres, når sommerferien er begyndt. På baggrund af disse 
omstændigheder blev der på Den nordiske Bispekonferen-
ces  møde i Alta i september sidste år udtrykt ønske om, 
at der blev fundet  en anden dag til markering af ”Pavens 
dag” og til indsamling af Peterspenge. De nordiske biskop-
per blev enige om, at denne dag i vore lande for fremtiden 
skulle være den første søndag efter festen for Laterankir-
kens, Pavens domkirkes, indvielse. Denne fest er placeret i 
kalenderen den 9. november, og første søndag herefter vil 
i år være søndag den 11. november. 
  På denne dag bedes man i alle kirker fejre messen ”for 
Paven, især på årsdagen for hans valg.” Læsningerne kan 
være søndagens, dem til festen for Laterankirkens indvi-
else eller for festen for de hellige apostle Peter og Paul. 
Paven og hans tjeneste bedes endvidere nævnt i forbøn-
nerne.
  For fremtiden skal også Peterspengene indsamles denne 
dag, dog ikke i år, da det allerede er  sket på Peters og 
Paulsfesten den 1. juli.
   I Sct. Ansgars domkirke vil ”Pavens dag” blive markeret 
med en højtidelig vesper kl. 16.00, hvortil alle, præster, 
ordensfolk og øvrige troende, indbydes. Efter vesperen af-
holdes der en reception i menighedssalen.

København, den 11. oktober, 2007                              
Czeslaw Kozon

overhovedet er noget for dem at arbejde frivilligt i Caritas.
  Af mulige arbejdsopgaver nævner Jann Sjursen, at man gerne 
vil have receptionsfunktionen (telefonpasning og lettere kontorar-
bejde) varetaget kl. 10-14 på alle ugens hverdage. Desuden vil 
Caritas gerne oprette kontakt til frivillige, der lejlighedsvis kan 
træde til ved store forsendelsesopgaver, hjælp til forskellige ar-
rangementer, kørselsopgaver, indkøb m.v. 
  På informationsmødet den 19. november er det generalsekre-
tæren selv, der medvirker tillige med Gerda Schwartz, der i en 
årrække har arbejdet som frivillig på Caritas’ sekretariat. 
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TELEFONLINIE
SOS FORBØN

Ønsker du forbøn,
et lyttende øre,
et ord fra Jesus 

og en velsignelse 
så ring 7518 1808

 Torsdag, fredag 
og lørdag kl. 20-23

hele året

Marianne Qvist

ADVOKAT

Paradishegnet 5
2840 Holte

Tlf. 45 46 19 40

ARV • TESTAMENTE
SKØDER

ÆGTESKABSSAGER
WWW.MARIANNEQVIST.DK

 Hellerup
Emdrup-Ryvang

Bedemandsforretning
v/Lisbeth og Vagn Fondo

Bernstorffsvej 13 A
39 62 16 50

Reference:
Sankt Joseph Søstrene

Benediktinerinderne
af den hellige Lioba
Alle aftaler træffes
gerne i hjemmet

Victor Nielsen
Stenhuggeri og 

Monumentforretning
v/stenhuggermester Mohr

Vestre Kirkegårds Allé 28-32
2450 København SV

Tlf. 33 21 65 48
Fax. 33 21 30 32

Katolsk
Orientering
Indlæg til Katolsk Orienter-
ing nr. som udkommer den 

5. december

skal være redaktionen i 
hænde senest den 

19. november

Med venlig hilsen 
Redaktionen

GLADSAXE
BEDEMANDSFORRETNING

SØBORG HOVEDGADE 94

DØGNVAGT
 39 69 86 81

Afdelinger i Skovlunde, Ballerup, 
Herlev, Farum, Bispebjerg 

og Frederikssund

Jeg kommer gerne i Deres hjem for at træffe
de nødvendige aftaler

Henrik
Lundgren

Vanløse Ligkistemagasin
H.P. Baltzer & Søn ApS

Jyllingevej 8, 2720 Vanløse

38 71 75 01
organiseret bedemand

tilknyttet garantiordning
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BANGS TORV BLOMSTER
Herlev Hovedgade 127

 Tlf.: 44 92 41 31 

Buketter • Bårebuketter •Vine og Vinpynt                           
Blomster1910@hotmail.com

Det sker i 
bispedømmet
November
Lørdag 3. kl. 14.30 - Voksenkatekese v/dr. Theol Richardt 
Hansen: ”Helgener”. Afsluttes m. messe kl. 17.00. 
Sted: Sankt Ansgar Kirkes menighedssal. Bredgade 69 A. 
Alle er velkomne

Torsdag 8. kl. 19.00 - Karismatisk bedegruppe. 
Sankt Pauls Kirke, Frøgård Alle 12, Taastrup

Onsdag 21. kl. 19.30 - Kaj V. Hansen holder foredrag 
Emne: Israel, landet der er helligt for tre religioner.
Menighedssalen, Sankt Laurentii Kirke, Frederiksborgvej 11, 
4000 Roskilde. Arr.: Sankt Laurentii Aftener. Entré kr. 40,00 
inkl. kaffe. Alle er velkomne.

Lørdag 24. kl. 14.30-16.30 Temalørdag: ”Altid skal I bede” 
Bøn i Lukasevangeliet v. Hans Thulstrup. Sted Sankt Therese 
Kirkes menighedslokale, Bernstorffsvej 56, Hellerup

Søndag 25. kl. Kl. 9.30 - Katolske Menighedsplejers jule-
marked. Kl. 9.30 messe i Sankt Augustins Kirke
Jagtvej 183, kl. 10.45-16.00 julemarked. 
Sted: Niels Steensens Gymnasium,Jagtvej 183, Kbh. Ø.

Søndag 25. kl. 13.00-16.00 På opdagelse i troen
Tema: ”Kaldet af Gud” - Johs. Evangeliet/lys og mørke v. Eva 
Vinther. Sted: Sankt Pauls Kirke, Frøgård Alle 12, Taastrup

Fredag 30. kl. 19.30 - Forsonings- og helbredelsesmesse i 
Skt. Ansgars kirke i København. Messen fejres for at bringe 
forsoning og helbredelse i vore egne relationer, i Kirken og i 
verden. Messen vil vare op til 2 timer. Kl. 18.30 mulighed for 
skriftemål. Ansvarlige præster: Michal Bienkowski, Mikolaj 
Kecik, Lars Messerschmidt. Folder kan rekvireres hos Jonnie 
Nielsen, telefon 33 33 05 02, email: jonniejoerly@hotmail.com, 
hos præsterne og ved kirkerne.

December
Lørdag 1. kl. 14.30 - Voksenkatekese v.domsakristan Ulla 
Elmquist: ”Jesus af Nazareth” – introduktion af pave Benedikt 
d. XVI’s bog, afsluttes med messe kl. 17.00. 
Sted: Sankt Ansgar Kirkes menighedssal, Bredgade 69 A 
Alle er velkomne

Lørdag 8. kl. 12.00 - Møde i Ælnoth - Katolsk Historisk Foren-
ing for Danmark, begynder med fællesspisning af medbragt 
mad. Derefter foredrag af historiske emner. Sted: Bispe-
kontoret, Gl. Kongevej 15, København V. Alle er velkomne. 
(Oplysninger på telefon 38 34 11 16)

***
Der er ukrainsk messe i domkirken hver 1. søndag i måneden 
kl. 12.00: Sankt Ansgars Kirke, Bredgade 64, København

Find os på
katolskorientering.dk

det gjorde 6.800 i oktober 

katolske hjemmeside
på

www.katolsk.dk

Du kan støtte Kirken ved at betænke den i dit testamente.
En sådan arv er fritaget for afgifter, så den går ubeskåret til 
Kirkens arbejde.
Det anbefales at lade en advokat oprette testamente. Sker 
dette i samråd med bispekontoret, refunderes salæret.

Rekvirér brochure eller ring til:
Torben Møller
Katolsk Bispekontor
Gl. Kongevej 15
1610 København V
Telefon 33 55 60 11

Det er aldrig for tidligt 
at skrive testamente

Er dit liv i kaos/krise?
Der er en, der kan lytte i
Telefonlinjen ved kirken.
Ring gratis og anonymt.

Alle dage mellem 18 –22
70 26 14 84

Ingen cafe latte…..
…men gode bøger om din tro

Sankt Andreas Bibliotek
Man-fre 10-12 og 13-16

Tirsdag desuden 16.-17.30

Gl. Kongevej 15

1610 København V.

www.sanktandreasbibliotek.dk

Lejebolig 
2-3 værelser, annex, bofællesskab el.lign.
Søges af mor med en 17-årig dreng i Københavns-området.
Max. 3500,00/mdl.
Henvendelse: Anne 50 15 23 99

”Pavens dag”
Søndag den 11. november 2007

i Sct. Ansgars domkirke
Bredgade 64, 1260 København K

Efterfølgende reception i menighedssalen



Fundet i programmet

TV
DR 1: Mandag den 12. november 20.00 
Michael Palin i det nye Europa (3:7) 
Rejseserie fra BBC fra 2007.
Michael Palin begynder sin tur i den fjer-
neste ende af Sydøsteuropa i Tiraspol, 
hovedstaden i Transdniester, en udbry-
derrepublik fra Moldova, med kun en 
halv million indbyggere, hvor han fejrer 
nationaldagen. Kun en halv time derfra 
ligger Moldovas hovedstad, Chisinau, 
der viser sig at være overraskende smuk. 
I det nordlige Rumænien besøger han det 
betagende kloster Moldovita og overværer 
Alle Sjælesdag i en 1600-tals kirke i Leud 
i Maramuresprovinsen. Han møder billed-
skæreren Dan Petru, der afbilder de dødes 
liv på en kirkegård i Sapanta. Træ og tøm-
mer er den vigtigste ressource i Miramure, 
der er et af de mindst udviklede områder i 
Europa. Michael Palin entrer et damptog 

arbejde. Og nej, han synger ikke! Herfra 
går turen til Transylvanien for at opleve 
den virkelige grev Dracula og hans borg 
og videre til hovedstaden Bukarest, hvor 
han bl.a. ser diktatoren Ceausescus helt 
utroligt grimme Folkets Palads. 

DR 2: Lørdag den 17. november 
20.00 - 22.30 DR2 Tema: Horeunger og 

uægte børn. Indeholder bl.a.:
21.05 Sex, synd og skam  
Engelsk dokumentarprogram om de irske 
Magdalene-hjem. Martha, Phyllis, Brigid 
og Christina fortæller om en hverdag med 
hårdt arbejde, mishandling og seksuelle 
overgreb, før det lykkedes dem at und-
slippe. For nogle kvinder lykkedes det al-
drig. Det sidste Magdalene-hjem lukkede 
i 1996.
Dansk tekst: Inge Sunesen.
Sendes også 25.11.

RADIO
P 1: Lørdag den 17. november
07.03 Radioklassikeren
Den store sjæl.
Historien om Gandhi - den   politiske og 
åndelige leder for Indiens uafhængigheds-
bevægelse.
Tilrettelæggelse: Thomas Haugaard

Mads Christoffersen ny generalsekretær i 
Danske Kirkers Råd
Ikke tridentinsk messe i Stenosgade
Mathilde Munk - ung, katolik og lægestu-
derende
Rom Indefra 39
Ole Schnell tildelt den pavelige orden Pro 

Kan du huske - pastor Niels Oppermann?

Afsender: ID 42512 

Uge 45 og 46        
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     Store skarer fulgtes med Jesus, og han vendte sig om 
og sagde til dem: Hvis nogen kommer til mig og ikke hader sin far 

og mor, hustru og børn, brødre og søstre, ja, sit eget liv, kan han ikke 
være min discipel. Den, der ikke bærer sit kors og går i mit spor, 

kan ikke være min discipel.
Luk  14, 25-27

Kristne 
Symboler

v./ Sr. Mirijam 
Kaschner 

Fisken er fra gammel tid brugt som 
et kristent symbol.
  I de første århundreder efter Kristi 
fødsel, da den nye tros tilhængere 
ofte var udsat for forfølgelse, brug-

-
tegn mellem kristne. Dengang var 
det ikke tilladt at være kristen. Det 
var heller ikke tilladt at mødes til 
gudstjeneste. 
  Hvordan skulle de kristne så give 
sig til kende over for hinanden? Det 

– i sandet, i katakomberne, i hånden 
eller der, hvor de mødtes. 
  Og det var ikke et tilfældigt sym-
bol: Hvis man nemlig skriver for-
bogstaverne i J(esus) K(ristus) 
G(uds) S(øn) F(relseren) på græsk, 
altså: I(esoús) CH(ristós) TH(eoú) 
(h)Y(iós) S(oter), får man I-CH-TH-
Y-S, hvilket danner det græske ord, 

-
canus (200-tallet) skrev: ”Ichtys er 
Kristi mystiske navn.” 

rolle som genstand eller symbol i 
Det Nye Testamente. Her kan der 

eksempelvis nævnes apostlenes 

Jesus rekrutterer dem med ordene 
om, at de nu skulle være “menne-

-
storien om de 5.000, som af Jesus 

(Matt 14,15-21, Luk 9,12-17 og Joh 
6,4-13). 
  Efter opstandelsen møder Jesus 
apostlene, og da de endnu ikke 
forstår, at han virkelig er levende, 

overbevise dem. 

sin kuffert, på sin kalender er også i 
dag et vidnesbyrd for dem, der ken-
der symbolikken. 

Fisken
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af Lisbeth Rütz

Ved afslutningen af generalaudiensen ons-
dag d. 17.10. oplæste pave Benedikt XVI 
navnene på 23 nyudnævnte kardinaler. 
Den formelle indsættelse af de nye kar-

kirkeåret. Med sit motu proprio ”Ingra-
vescentem aetatem” fastsatte Paul VI 21. 
november 1970 antallet af deltagere i kon-
klavet til maksimalt 120 og aldersgrænsen 
for kardinaler med stemmeret til 80. Jo-
hannes Paul II bekræftede dette tal i 1996 
i den apostolske konstitution ”Universi 

grænsen på 120 to gange.
  Valget er denne gang faldet på syv med-
lemmer af kurien og elleve biskopper fra 

Derudover får fem over 80 tildelt kardinals-
titlen som en slags hædersbevisning for 

af kardinaler med stemmeret til konklavet 
-

de nye kardinaler fylder 80 år.
Paven fremhævede i sin tale ved general-

-

-
-

på livstid af paven og indsættes ved et kon-
-

sted) var i romerriget en betegnelse for 

råd. I dag bruges betegnelsen om den kar-

nye kardinaler vil ved deres indsættelse få 

tegn på deres nye værdighed. De vil des-
uden få tildelt en titulærkirke i Rom Det er 

-

hvor 15 nye kardinaler blev udnævnt. Med 
konsistoriet d. 24. november vil der være 

-

ved 9 konsistorier. Tendensen under Bene-
dikt XVI ser ud til at blive hyppigere ud-
nævnelser af færre kardinaler.

11 biskopper udnævnt
11 af de nye kardinaler leder store bispe-

spidsen. Ikke overraskende er der udnæv-
nelser til fem fra de store europæiske ær-

nye kardinaler.

kardinaler med stemmeret til konklavet. 
-
-

udnævnes biskoppen af Dakar Theodore-
-

-
sen af ærkebiskoppen af Galveston-Hou-

-

-
-

d.v.s. indvandrere eller efterkommere af 

 Latinamerika får ikke overraskende to 

Reitalienisering af kurien

-
naler er kurieembedsmænd. Tre af dem er 

til at tale om en ”reitalianisering ” af ku-

præsident for Den pavelige kommission for 
-

embeder forbindes traditionelt med kardi-
nalværdigheden.

-

for det pavelige råd for lægfolk. Under sin 

det pavelige råd for social kommunikation 
og nuværende pro-stormester for Ridder-
ordenen af Den Hellige Grav i Jerusalem 
set 124 andre mænd blive kardinaler. Nu 
er turen endelig kommet til ham.

Irak får sin første kardinal
Blandt de fem nye kardinaler over 80 år er 

fordi den er tegn på pavens store sympati 
for den kaldæiske kirke. 

-

-

for patriarkatet. Imidlertid har forholdene i 
Irak tvunget mange kaldæiske kristne til at 

nu er reduceret til 200.000 kaldæere.

for alvor internationaliseret. Men det er 
-

stemmeret. Det britiske katolske tidsskrift 

at den europæiske dominans i kardinalkol-

”en eurocentrisk tendens” i de nye udnæv-

-
trasækulariserede Vesteuropa. 

Italienerne er med 21 kardinaler med 

er den amerikanske med 13 medlemmer. 

om disse tre lande har 315 mill. katolikker 

af alle katolikker i hele verden bor i Latin-
amerika; men kun 16 % af de stemmebe-
rettigede kardinaler kommer herfra. 

23 nye kardinaler indsættes d. 24. november

af Lisbeth Rütz

havde  mange danskere taget turen til 
Rom for at være med.

-

-
get dansk skole- og kirkeliv.
  Naturligvis skulle den nye helgen også 

-

og elever med biskop Hans og biskop 

Marie-Eugénie
blev fejret med manér

fortsættes side 3



2
leder / læserbreve 

Faithful Citizenship: A 
Call to Political Responsibility. 

samfundsdebatten og det politiske liv. Biskopperne 
-

skal stemme på eller ikke stemme på ved det ene eller 

samvittighed i overensstemmelse med Guds sand-

-

indtager en central plads i deres forkyndelse. “Vores 

-
gende bygger på respekten for den enkeltes værdig-

-
-
-

-
-

læggende moralske værdier.

-

for den menneskelige persons værdighed. I denne si-

ikke har haft det netop overståede danske folketings-

               Torben Riis  

Læserbreve
Indsendte indlæg bør være forsynet med navn, adresse og 
telefonnummer. Som hovedregel offentliggøres kun navn og 
postnr. i bladet. 
Redaktionen forbeholder sig ret til at forkorte læserbreve, der 
overskrider 300 ord. 
Læserbreve kan indsendes som e-mail til 
redaktion@katolskorientering.dk
eller som brev til Katolsk Orientering, redaktionen, 
Gl Kongevej 15, 1610 København V

Ikke et ord om det danske 
folketingsvalg 

En opfordring til redaktøren 
diskuteres. 
  Der er emner og menneskelige di-

-
sionen om dem stopper ved ovenstå-
ende konstatering her i bladet.

-

-

steder. 
-
-

-

-

at statistiske tal om traumer ikke kan 
-

hed for ofrene må vi hellere tie.

ikke i verden. Den ufattelige lidelse 

krigsfolk efterlader mange steder i 
-

dilemmaer kræver mere svar end en 

-

af abort. På denne måde kan man få 

meningen.
  Lidelserne i krigsområderne for-

op på sine svar og oplyse om kirke-
lige organisationers indsats for at 

skabe menneskeværdige tilstande 
for ofrene og  for at lindre bare en 

den måde er det muligt at nærme sig 
-

den og en ægte dialog.
Grietje Andersen

Vejle
Svar: 

-

-
dre menneskelig lidelse. Her skal vi 

krigsofre.

-
gere tids sygdom stille sovet ind den 

-
borg omgivet af sine nærmeste for-
trolige.
  I den korte tid vores menigheder i 

har han sat sine tydelige spor. Han 
var en præst med udsyn og indsigt.

-

og lande med en bredspekret opfat-

er universel og forankret i den lokale 
kulturkreds.

Udsyn gennem sine omfattende stu-

det personlige plan og igennem sine 
pointerige prædikener. De troende 
gik klogere ud fra liturgiens fæl-

-
-

ved at lytte og lære.

-
dens evne til indlevelse i andre men-
nesker og kulturer og så mangfoldig-
heden af troende fra hele verden som 
en kilde til rigdom. Med sin humor 

let adgang til nærvær og omsorg for 
sine omgivelser.

I en af sine sidste prædikener blev 

adskillelse; men en forening. 

formidle det. Den stræben kunne 

-

når han i sin dagligdag gav dem mo-
det og indsigten til selv at tage an-
svar og lede menighederne på deres 

-

Erik Schou
(menighedrådets formand) 

Læs også interviewet med pater 
Frank Jobst side 7

Vi har mistet vores sognepræst 

-

læste og huske det.

dag har vi optagelse i den katolske 
-

ken bliver sikkert fuld af protestan-

  Teksten er fra 2. Makkabæerbog 1-
2;9-14.

-

-

love.
  Disse skal naturligvis opfattes som 

dem må man ikke bryde. Men hvem 
i vores menighed kender den gamle 

-
ninger i religionsvidenskab. I de ti 
bud står der i hvert fald ikke næv-

spise.

have fået tilladelse til at spise al  

-

ophævet og dermed uinteressant.

godkendt af kirken ved synoden i 

de som et tillæg til den katolske bi-
-

res ægthed og kalder dem legender. 

kan være til gavn og nytte for me-

vægt i på de rigtige steder.

-

-
tåleligt emne i den katolske kirke. På 

et dræbt dyr! Mere logisk ville det 

vise at man kan faste. Og de sparede 

fattige lande.
Eva Antkowiak

5800 Nyborg

Hvorfor sådan en tekst?

Flere læserbreve side 14
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  nyheder

Arkæologiske udgravninger

-

800-året for 
Den hellige 
Elisabeths fødsel
Tekst og foto: Kuno Arnkilde

Herre, du vil være hos mig,
og jeg vil være hos dig,
og aldrig vil jeg skilles fra dig.
St. Elisabeth

-
-

-

velkommen.

-
-

hængen i vores liv må blive mere og mere tydelig. Den 

tid blive rustet til at tage samfundets udfordringer op. 
-

-
-

-
ældre var ansat ved hoffet. Han blev 

tog han præliminæreksamen i 1932 og 
-

men. I 1941 blev han klassisk-sproglig 
-

benhavn.

-

katolske tro året efter. 
-

sen sig som præstestuderende hos bi-

-

blev de to danskere præsteviet den 6. 
april 1947. 

1958 blev han sognepræst i Haderslev 

-
mentskirken. I 1972 vendte han  tilba-

hverv bestred han indtil 1990.

hvor han havde regnet med at tilbringe 
-

udnævnt til denne opgave for et år. 
Han faldt dog hurtigt til og blev meget 

-

fandt  han også mange muligheder  for 

-

-

messen i klostret. Også efter  pastor 
-

-
-

-

trofast og stilfærdigt. Gang på gang 
og til det sidste udtrykte han sin store 

Han hvile i fred!

sted mandag den 19. november kl. 

-

-
ske indslag.

-

voksede hun op i et trygt og privile-

både fransk og tysk.
-

hellige kommunion oplever hun som 

-
tæller hun senere.
  Da faderen i 1830 gik fallit og måtte 

-

hendes mor. 

-

beslutter som 22-årig at grundlægge 

-
sumptio).

Komme dit rige…

-

Med baggrund i det store behov for en 

nye ordens hovedopgave skulle være at 

-
tionens motto. Gudsriget skulle være 

til Guds rige. Udadvendt engagement 
i samfundet kombineret med et stærkt 

nye kongregations spiritualitet. 

-

-

arven fra revolutionen i 1789. Mange 

offentlige rum.
  Begyndelsen var svær for det lille 

stor fattigdom sammen med tre andre 

-
-

-
amerika. I 1867 blev den anerkendt af 

-
tivt anerkendt d. 11.4. 1888.

tre fordelt på 170 kommmuniteter over 
-

strene med undervisning på Rygårds 
-
-
-

-
-

budskab skal forkyndes for alverden. 
I sin ene hånd holder hun et dokument 

-
bredelsen af Hans rige.”

vokse ind i dette Gudsriges fælles-

Hendes far var ateist og hendes mor 

os alle sammen…”

Marie-Eugénie
– fortsat fra forsiden

Pastor Ebbe Simonsen er død

Sr. Dorothea, priorinde for Sankt Elisabeth Søstrene 
i Danmark, bød velkommen til receptionen 

i Sankt Annæ Kirke på Amager

Ingen cafe latte…..
…men gode bøger om din tro

Sankt Andreas Bibliotek
Man-fre 10-12 og 13-16

Tirsdag desuden 16.-17.30

Gl. Kongevej 15

1610 København V.

www.sanktandreasbibliotek.dk



4   rejsebrev

Marie-Louise Olsson er ansat som 
lærer på Sct. Joseph Søstrenes Skole 
i Ordrup. Skolen gennemfører hvert 
andet år et større støtteprojekt i form 
af en julebazar, hvor overskuddet 
af de indtjente midler via Aktion 
Børnehjælp går til Mother Theresa’s 
organisationsarbejde i Kolkata. 

I juli 2007 tog Marie-Louise Ols-
son til Indien og Bangladesh, hvor 
hun under sit fem måneders ophold 
har fordybet sig i, hvordan forskel-
lige organisationer arbejder med at 
forbedre levevilkårene for udsatte 
mennesker. Marie-Louise har blandt 
andet opholdt sig i Kolkata i knapt 2 
måneder, hvor hun har arbejdet som 
frivillig ved Mother Theresa’s Mis-
sionaries of Charity.  

D -

derved blev bekendt med Mis-
sionaries of Charity

  Jeg tog af sted med det formål at opnå 
en dybere forståelse for Missionaries of 
Charity -

-
-

Kolkata og Mother Theresa 
-

opholde mig der i længere tid. 
  Der er unægteligt stor fattigdom i Indi-

-
-

billedet bl.a. til udtryk gennem tiggerne 

-

Missiona-
ries of Charity. Det er en fascinerende og 
berigende oplevelse at være sammen med 

som frivilligt påtager sig udfordringerne 

mennesker.

generelt er meget glade og stolte over det 

Theresa startede Missionaries of Charity 

der billeder af hende i nærmest samtlige 
-

fentlige steder.    

Missionaries of Charity Centrene

sig at blive udbredt til resten af verden. 

Bhavan) i 1953.

Der er i alt syv centre under Missionaries 
of Charity
er der Shanti Dan

Daya Dan

Prem Dan
Green Park

Nabo Jibon
mentalt handicappede drenge). 

en række forskellige og livsvigtige opgaver 

-
skellige aktiviteter med beboerne.
  Det er et stort foretagende med de mange 
centre og de forskellige aktiviteter. 
  Hvert center har tilknyttet fra omkring 50 

i alt omkring 500 mennesker tilknyttet og 

-

væver de blandt andet nonnernes hvide-

år modtager gratis undervisning og mad. 

Mother House og bliver derfra 
distribueret videre rundt til de forskellige 
Missionaries of Charity-

Ud over centrene råder Missionaries of 
Charity -

-
-

man samtidig den videre drift af centrene. 

Dagligdagen og arbejdet ved Shishu 
Bhavan

-

-

mange forskellige sider af Missionaries of 
Charity 

smerte og fortvivelse. 

Missionaries 
of Charity gik vi hver morgen kl 5.30 fra 

-

nonner inde fra den store hvide bygning. 

vi frivillige af sted til hvert vores center for 

-

-
-

Missionaries 
of Charity-netværket er stort.

-
-

ger efter hinanden

Jesus in my heart 
I believe in your tender love for me
I love you

i forskellige fag som eksempelvis engelsk 
-

lærere underviste dem i samme lokale. 
-

-

I Mother Teresas fodspor af Marie-Louise Olsson

Børnene ved Shishu Bhavan
Her undervises de forældreløse børn af frivillige fra kl 8.30 til 11.00. 

Vi starter dagen med en fælles morgensang og bøn, 

Vi slutter som regel dagen af med nogle kreative aktiviteter, 
hvor vi tegner, maler eller synger.

Ude at give medicin og mælk 
Kvinderne med deres børn på armen er kommet frem til et af samlingsstederne, 

hvor søstrenes tager ud og giver medicin samt mælkepulver til børnene. 
 De må vente ude foran lokalet på, at vi tager dem ind 

én efter én til gennemsyn, sundhedstjek og udlevering af medicin.



5rejsebrev 

-

samt det til tider hurtige skift mellem de 

-
-

kommende. Mange frivillige havde ikke 

trods alt har mistet kontakten til egne for-

-

Gud og får samtidig en masse opmærk-

fra os frivillige.

Mælkepulver og medicin

med ambulancen ud til forskellige særligt 

-

  Det er en intensiv oplevelse at være med 

udlevere mælkepulver samt medicin til 
-

mer med at give hostemedicin og forskel-
lige mineraler- og vitaminpiller. Det skulle 

Berigende, men også svært at håndtere 
så megen fattigdom og lidelse

-

-
digt har der også været mange positive 

Missionaries of Charity. Nogle frivillige 

det er at blive konfronteret med menne-

-

omgivelser.

hvor mennesker ligger åbenlyst i deres må-

-
nesker ikke trods alt har det bedre i et af 

folk ofte passerer forbi uden den mindste 
smule opmærksomhed eller omsorg for de 
lidende.

Mother Theresa’s fødselsdag 
og dødsdag

Det har været en berigende oplevelse 
-

  Mother Theresa er naturligvis en betyd-

hende.
  Den 26. august er Mother 

-

i 1910 i det nuværende Ma-

være blevet 97 år.

mange arrangementer i Mo-
Mother House

-
-

  Mange mennesker kom for 
-

der traditionel klassisk ben-
gali koncert ved Mother 

speciel stemning ved at sidde 

var fyldt med mennesker og 
tonerne fra den klassiske mu-

-

bevæget over situationen og den smukke 
stemning.

Et tegn fra Mother Teresa?
-

hænder. Mange af  fotograferne skyndte 
-

leder efter Mother Theresa) og fotografe-
-

ster duen og gik udenfor med den.

deres traditioner med en hvid due ved Mo-
-
-

Mother 
House
Under morgenmessen klokken 06.00 var 

-

-

Fremtiden for Missionaries of Charity 
i Kolkata

-
-

  Mange mennesker har siden vist stor inte-

Missiona-
ries of Charity

Missionaries of 
Charity -

-

-

oven”. 

blevet opmærksomme på Mother Theresa 
Mis-

sionaries of Charity

-

-
somhed og interesse for Missionaries of 
Charity

Mange oplevelser rigere

Missiona-
ries of Charity har været mange og store. 

i Mother House omtalte en præst alle os 
-

Missionary of Charity som frivillige uden 

kommet. Vi vil lade os påvirke af de op-

Gud er til stede og eksisterer.

-
-

Gud. Oplevelserne har givet mange dybe 

-
rer i og omkring Missionaires of Charity -
den kan ikke tilstrækkeligt beskrives med 

På hjemmesiden www.malue.minisite.dk 
(klik på blog og derefter på link) kan du 
læse mere om Marie-Louises oplevelser i 
Indien og Bangladesh. Du kan også skrive 
en email til hende og høre om muligheder-
ne for et gæsteforedrag om Indien og/eller 
Bangladesh.     

Under fejringen af Mother 
Theresa’s fødselsdag kom 

der uventet besøg 
af en hvid due, der selv 

Mother House, hvor den 
satte sig hos blandt andre 

Søster Nirmala. 
På billedet sidder Søster 

Theresin med duen.

Nirmal Hriday 
(de døendes hjem)
De døendes hjem nær 

Kalighat templet i Kolkata 
er det første hjem, som 
Mother Theresa åbnede 
i 1952. Når man besøger 

hjemmet kan man se, 
hvordan ældre mænd, 

såvel som ældre kvinder i 
en anden afdeling bliver 
plejet med omsorg, mas-

sage og daglig mad.
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Spørg om 
troen           
   redigeret af Kirsten Kjærulff

Kære KO-spørgekasse
I en moden alder har jeg truffet den 
beslutning at blive katolik. Men der er 
altså et par spørgsmål, som jeg først 
lige må have rede på. Et af den handler 

-
keter, hvor jeg går til undervisning, og 
jeg har læst i Katekismen, men jeg sy-
nes altså stadig, det er svært at forstå.
Kan du måske skære det lidt ud i pap?

Venlig hilsen

-

fordi der i 1500-tallet opstod et udbredt 

renæssancens store kirkebyggerier. ”Når 

af skærsilden springer”! Dette misbrug 

der også blandt teologerne var stor uklar-

i 1545-63) blev der dog rettet op på både 
misbrug og teologiske uklarheder.

Hvis du i raseri har slået din nabo ned og 
-

er både chokeret og invalideret. Ham må 

-

menneskelige plan. Hvis ikke du inden din 

kan du blive renset for den i skærsilden. 
Men du kan også bede om ”benådning”. 

-
-

mente er en frelse fra den evige fortabelse 

dommedag og evigheden.

-
-

hedens dimension) og for ens forhold til 
-

-

noget igen. Det er tilgivelsens evighedsdi-
-

ge fortabelse. Men den timelige dimension 

det vanskeligt på det timelige plan at råde 
bod på en synd. Men her kan vi igen bruge 

hus og have for ham eller betale hans eks-

-

-

-

-
skabet. Derfor er man skyldig at kompen-

almisse eller kærlighedsgerninger. Denne 
-
-

bundne kar. 
-

-

-

også ved selv at modtage. Betingelsen for 
-

  
-

til du er ren nok til at stå for Guds ansigt. 

her om ”timelige syndestraffe”). Det er 

netop forbereder livet med Gud i evighe-
den. Derfor er det så vigtigt at bede om be-

træde ind sammen med alle helgenerne i 

sin skyld forladt og sin evige straf eftergi-
-

opdragende visdom knytter til selv den til-
-

den enes mangel gennem den andens rig-
dom.” 

-
gemes lemmer i medsonende kærlighed.”

-

Venlig hilsen

Bibelskole

af Eva Maria Nielsen

-

-
get en person fra fortiden og anbragt ham 

-

Testamente. Han nævnes sammen med 

-

-
siltiden og Makkabæertiden på hver deres 

eksistens og tro stod på spil.
-

Daniel og hans venner udviste under det 

der led under Makkabæertidens trængs-

-

er dermed både at formane læseren og at 

-
lerne kun en kort tid. Gud har nemlig alle-

-

blev udfriet af trængslerne. Daniels Bog 
vil opmuntre og overbevise sine læsere 

ham og holde ud i trængslerne.

gennemgår en svær tid. Gud er ved din 

Dette kan du gøre:

Daniels Bog 2 

Domenico Beccafumi:
Helvedes straf

ca. 1538
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 interview

Midt i oktober besøgte Katolsk Orien-

udarbejdelsen af en række artikler om 
katolske menigheder og mennesker i 
Nordjylland.
  I den første artikel valgte vi at tale 

-

måtte trække sig tilbage p.g.a. sygdom 
tidligere i år.  

1945 i München, men udvandrede 
allerede som barn sammen med sine 
forældre til USA. I 1966 indtrådte 
han hos oblatfædrene og blev den 11. 
august 1972 præsteviet i Minneapo-
lis. Herefter kom han til Danmark og 
blev andenpræst ved Vor Frue Kirke i 
Herlev. I 1981 blev han ungdomspræst. 
Gennem årene beklædte han forskellige 
hverv: sognepræst i Tåstrup, Herlev 
og Aalborg, ansvarlig for de præste-
studerende samt provincial for sine 
medbrødre i Norden. I mange år var 
han også medlem af præsterådet og det 
biskoppelige råd.

Tekst og foto: Kuno Arnkilde

Hvornår vidste du, at du ville være præst, 
hvordan oplevede du dit kald?

var en meget langsom proces. Jeg vovede 

school og trådte ind i et college drevet af 
oblatfædrene. Jeg var samtidig almindelig 
student og havde mulighed for at komme 
og gå som det passede med mine studier 

beslutning om at indtræde i ordenen som 
novice.
  Under det 1-årige novicitat fordyber man 
sig i betydningen af ens formodede kald. 

-

sige at leve med sig selv. Vi levede meget 

gik efter en snor. Hele dagen var tilret-

De næste to år var for mit vedkommende 

-

På dette tidspunkt havde du taget imod dit 
kald?
Jeg kan ikke sætte dato på. Det hele var 

meget vaklende og usikker på mit kald. 

-
ter. Man har lov til at sige “Jeg klarer det et 

ny beslutning. Jeg benyttede mig af mulig-

Men hvordan oplever man et kald. Er det 
en særlig følelse, man får i kroppen, eller 
er det en intellektuel beslutning? Hvordan 
vil du beskrive et kald?

-

Har det noget med kærlighed at gøre?

Er det Kirken som fællesskab, man har 
kærlighed til? Er det Kristus som person, 
man elsker, eller er det gerningen  som 
sjælesørger for en menighed?

-
-

forstår ikke altid helheden. Den dag i dag 

Ydmygheden
Jeg har indtryk af, at du har en særlig 
sympati for “den lille, den jævne mand.”

-

-
skæftiget på ydmyge og afsides steder. Der 

Med dén enestående natur?

Det gør vel udfordringen større?

relevant at skabe liv og katolsk forståelse i 
udkantsområderne i Danmark..

Danmark
Blandt andet p.g.a. af Vietnam-krigen vid-

-

-

den meget spartanske levevis uden elek-

-
-

de de et godt tilbud til ham. Han kom til 

bl.a. at lære dansk.

I 1981 blev han ungdomspræst. Gennem 

ansvarlig for de præstestuderende samt 

mange år var han også medlem af præste-
rådet og det biskoppelige råd.

Kan du fortælle om nogle kirkelige højde-

punkter i dit liv?

andre. Den 3. september 1995 koncele-

Jeg var i en toårig periode formand for 

alle europæiske landes O.M.I.-afdelinger. 
Tilsvarende var der formænd fra Latin-

og som en gestus blev ordenens repræsen-
tanter bedt om at koncelebrere med paven. 

mig personligt.

Hvad har ellers haft betydning for dig? 

smertefulde på samme tid. 

Kan du uddybe det?

præget af min baggrund som en typisk ak-

-

-
ret over messens udformning og præstens 
position. Præsterne kunne være utroligt 

-

Hvad mener du med at åndeligheden blev 
tydeligere efter 2. Vatikankoncil?

-

energien kommer fra middelalderen. Der 

Jeg vælger at forstå dit synspunkt, som at 
Kirken udviser en større mangfoldighed 
efter 2. Vatikankoncil. Men er det så ikke 
paradoksalt, at Kirken i den efterfølgende 
periode oplever et frafald som ingen sinde 
før i Kirkens historie?

-

været gode til at give troen videre. Men 

teologiske diskussioner og manglende ka-
-
-

det omfang tendensen til brudte familier 

går det ud over katekesen.

os store anstrengelser. Vi laver et kæmpe 
-

hvor forældrene har været aktive katolik-
-

generation gider bare ikke. Uden påviselig 

-
ledes.

-
-

sætte samtalen ad et andet spor.

At møde Gud

-

til kemoterapi og sidder og venter sammen 
-
-
-

lesskab. Disse andre mennesker er en lille 
smule Gudsbillede for mig.  

Meddeler Gud sig ved en slags magtesløs-
hed når I sidder og venter på behandling?

at Gud er til. Men lad mig give dig endnu 
-

hendes mand lige har skiftet hende ud med 

kender præstens adresse.

Det forstår jeg ikke…mener du, at Gud vi-
ser sig i denne afmægtige situation ved at 
Kristus står mellem dig og hende. Et møde 
i magtesløshed?

Kræftsygdommen 

-

var holdt op med at ryge for over 12 år si-

-
den lungekræft.

Hvordan forholder du dig til din død?
-

  

Jeg ved, hvor jeg skal gå hen med min frygt

fortsættes næste side
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Nye bøger i Skt. 
Andreas Bibliotek 

-

-
vende sig på sit lokale bibliotek og bede 

Bibliotek. 

sammensætningen af bibliotek.dk er 
afgrænset til biblioteker som modtager 

-

med. 

-

Hvordan videregiver vi troen til de yng-

Deres oplæg er samlet i denne bog.

-

Bogen fortæller om dialogens vilkår i 

-

mænd tiltrækkes af præstegerningen og 

-

-

Der er meget lidt forståelse i nutidens 
overseksualiserede samfund for den 
ugifte og den som frivilligt vælger at 

-

-
-

batære liv. 

-
fen kærlighed. I denne bog opstiller 

en seksualetik inden for en kristen for-

hvornår er seksuel aktivitet mellem to 

-

-
kes fulde fællesskab er talrige. Hel-

-

Liturgikongregationen barslede med i 
1972 og som er en del af Den katolske 

-
nes ankomst til landet i begyndelsen af 

-
-
-

inspiration og nytænkning på området. 
Om muligheder for implementering af 

for 100 kr.

-
-

vertere til katolsk kristendom. Vi har 
-
-

Gregor af Nyssa prægede f.eks. det ka-

-

har besluttet sig for at ville optages i den 

-
hængig af det enkelte sogns muligheder 

-

Man kunne næsten fristes til at sige at 

måde at ordningen i sin grund-substans 
har taget udgangspunkt i pastoralteolo-

-
socierede og isolerede. Da vi som sagt 
er sociale væsener og vi i kraft af dåb 

-

-

sammen om at gå og at vi deler vores 
viden og personlige troserfaringer med 
hinanden. Og således er også liturgien 
med de forskellige riter knyttet an til 
overgangene og fungerer derved som 
markeringer for den enkelte og for hele 
menigheden. Dette synes ekstremt vig-
tigt i et samfund hvor inderlighed bliver 

Når man tilslutter sig en kirke eller en 

I en åndelig omvendelse må den som 

-
-

I den intellektuelle omvendelse må den 

-

I en moralsk omvendelse må den som 

-

I den sociale omvendelse må den som 

balancen mellem udadvendthed og ind-

-

mine trosmæssige erfaringer med andre 

os selv som kateketer og i forhold til 

der kan bære i de perioder af krise og 
-

kendtskab med. 

Marianne Meyer, kateket og koordi-
nator i VIK ved Skt. Laurentii Kirke i 
Roskilde

På vej mod Kirkens fællesskab

– fortsat fra side 7

Min sygdom fremkalder dog også en vis 
energi og lyst til at gå dybere i tingene. Man 

frugtbart. Det har det været for mig. Ikke 

-
ende. Det er mig.

-

-

dagsorden er ikke min. Min dagsorden har 

Du er ikke bange for at dø?

-

med min frygt.

Livet efter døden
Hvad tror og håber du med hensyn til livet 
efter døden? Hvilke forestillinger gør du 
dig?

-

man nogle gange glimtvis oplever det her 

Når du ser tilbage på det liv, du har haft 
som præst, hvad synes du så har været det 
sværeste?

-
greret i troen.

Kan du give nogle eksempler på  hvad det 
vil sige at være integreret i troen?

bringe min tro ind i tilsyneladende banale 
ting i hverdagen. Det er at leve integreret.

Leve i Kristi nærhed – hvorfor er det så 
svært?

-

Gud burde leve efter min dagsorden. 

Hvad er det der sker, når vi fjerner os fra et 
liv i Kristi nærhed?

-

Hvad kan vi stille op mod den fristelse?

-

-
graferingen tager vi afsked med hinanden.

-
vember.

Kirsten Kjærulffs
bog om Hildegard 
af Bingen kan nu fås 
igen

1179) er blevet en klassiker. 

Gyldendal og blev hurtigt udsolgt. Her-
efter fulgte endnu to oplag. Nu er bogen 

-
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   Troen på fremtiden 
 dominerede på 
pastoralrådets 

møde

af Torben Riis

det skulle lykkes at få behandlet alle punk-
ter. Det lykkedes på et enkelt punkt nær 

-

-

sat lidt for mange skibe i vandet i et lidt for 
hastigt tempo. 

Forretningsudvalgets beretning

blot tage det fra en ende af. Pastoralrådets 
formand Henrik Ledertoug forelagde for-

-

-

sin procedure for udnævnelse af bestyrel-

til ændringer af de gældende regler for valg 

-
spekontoret gennemgået forslag til bispe-

struktureret plan for modtagelse af præster 
i menighederne.

Henrik Ledertoug orienterede endvidere 
-

af 1. suppleanten Maria Truelsen.

Nye valgregler
I umiddelbar fortsættelse af denne beret-

Tiedemann forretningsudvalgets forslag 

godkendt af pastoralrådet uden afstem-
ning. Vedtægtsændringerne kommer bl.a. 

reglerne for opstilling til hhv. menigheds-

betaling af kirkeskat bliver en klar betin-

at klagereglerne bliver forenklet.

Kirkeskat som kildeskat
Om de igangværende bestræbelser fra bi-

-

betegnet forhandlingerne med de danske 

håbe på. Det nyligt afholdte folketingsvalg 

gang i processen igen efter nytår. 
-

ningen tidligst vil kunne træde i kraft 

-

-

biskoppen. 

-
-

til at blive stort. 

ikke i forventning om den kommende ord-
ning skal stille alting i bero. Det er fort-

som muligt registreret som betalere. 

at kirkeskatteudvalgets statusnotat er lagt 

blive opgraderet.

Sammenlægning af sogne 
i Storkøbenhavn

-

med deltagelse af sognepræster og menig-

2. Ordrup og Hellerup lægges sammen. 
-

-
vares indtil videre uændret. 

-

direkte at afhænde kirkebygningen til 
-

herværende kaldæiske menighed helt eller 
delvis kunne få stillet kirken til rådighed 
og efterhånden overtage ansvaret for byg-
ningens vedligeholdelse. 

forbindelse med sammenlægningerne. Di-

-
pet nedlægger to menigheder og derefter 

indlemmer eller opsluger den anden me-
nighed. 

-
-

ler imod. 
Den fastsatte frist for afslutning af beslut-

fra 1. august 2008. 

Seksuelle misbrug – hvad gør vi?

beredskabsplan med henblik på at håndtere 
-

-

eventuelle fremtidige anmeldelser af sek-
suelle krænkelser. På den måde vil man 

skyldige bliver draget til ansvar og forhin-
dret i at foretage nye krænkelser. 

De katolske skoler
-

-
-

ansvarlige mennesker. Imidlertid er det 

-

-

hele mennesket er i fokus. Det er en klar 
bekendelse imod værdinihilismen.”

herefter skal ske.

-

Økonomien og fremtiden

en uændret udskrivningsprocent og ditto 
fordelingsprocent mellem menigheder og 

hvis man modtager testamentariske gaver. 
Men uanset dette var der blandt pastoralrå-

at styrke informationsindsatsen herunder 

Foto: Kuno Arnkilde

Hvor meget tør vi, og hvor meget kan vi?
Skal vi spare eller satse? 

Det er p.t. bispedømmets og dermed også 
pastoralrådets dilemma.  

Svaret ligger ikke lige for, for hvis vi  
vælger det sikre og holder igen, hvordan 

vil det så på længere sigt påvirke
bispedømmets økonomi?
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Lærer til Rygaards Skole
Til Rygaards Skoles danske afdeling søges  lærer  på grund 

Rygaards Skole er en international privatskole med et krist-
ent / katolsk menneske- og livssyn.
Skolen har en dansk afdeling med ca. 445 elever og en 
engelsksproget afdeling med ca. 395 elever.

Ansættelsestidspunkt senest 1. februar 2008.

Rygaards Skole karakteriserer sig ved høj faglighed i et kris-
tent, internationalt miljø. Der er mentorordning for nyansatte 
lærere.
Ansættelse sker i henhold til overenskomst mellem Finans-
ministeriet og LC.

Nærmere oplysninger kan fås ved henvendelse til Irene 
Harboe, 39 62 10 53. Se desuden
www.rygaards.com.

Ansøgning sendes snarest og senest den 30. november 
2007 til 

Souschef Irene Harboe
Rygaards Skole
Bernstorffsvej 54
2900 Hellerup

-
kens nuværende holdning til abort 
er af forholdsvis nyere dato. Heri ta-

-

af svangerskabet. Det fremgår af 
datidens fra middelalderen stam-

for sin opfattelse henviser Riis til 

men havde han læst mine kritiske 

-

-

-
-

ret til at bestemme over deres egen 

for kvinder i ulandene er relateret til 

som alle de ludfattige familier går 
-

de efterladte synker endnu længere 
ned i fattigdommens ydmygende 

-

i kampen for at få kvinders rettig-
heder respekteret. Også selv om 
vi ikke er enige i organisationens 
holdning til abort.” 

Kaare Rübner Jørgensen

Svar:

om min ”sammenblanding” af re-

men hvad kan min og andre kato-

etisk stillingtagen til den biologiske 

-
loger i oldkirken og middelalderen 
på grundlag af den daværende bio-

-

menneske. Det ændrer imidlertid 

nemlig at fosterdrab er en synd. Det 

den kanoniske ret ikke “betragtede 

-
-

-
neder ikke skal takseres som drab 

-

indtil midten af 1800-tallet ikke be-

at der skulle have været “fri abort” 
-

lagde den moderne opfattelse. Det 
er som sagt ikke rigtigt. Der var 
tale om mere eller mindre synd. 

på dette punkt faktisk har skærpet 
sin holdning ved at tilkende foste-

ret fuld menneskelig værdighed og 
ret til beskyttelse fra undfangelses-

at fosterets genetiske individualitet 

den grundlæggende moralske stil-
lingtagen til fordel for livet er langt 
ældre.   

-
stiller netop abort med drab for at 

kristne under nadveren spiser men-
-

opfattelsen af abort som drab. Den 

hvor slemt 
om det er slemt. I 

1679 måtte pave Innocens XI f.eks. 
-

-

-
de betragtninger om fattige og syge 

-
-

tige kvinder derfor heller ikke kan 

selv er forkert. Det er sådan set præ-

at lade stå til og overlade kvinderne 

på alle mulige andre måder end ved 

ofte både dyrere og mere komplice-

på problemet.
Torben Riis

Abort – endnu engang

Kommentar

-
der ikke ryggen til sin dame. Men 
præsten vender ryggen til sin Gud 
og ansigtet til den stakkels menig-

og menigheden begge vender ansig-

den hans skoleklasse. I de oriental-

Gud. Det kunne vi vesterlændinge  
-

ne er begyndt at stå og stirre på os 

har det haft sine vanskeligheder.

-

-
-

-
dige i deres tilblivelse. Men det er 
moderen også. Blot betyder hendes 
liv ikke ret meget. Og hun kan ikke 

ikke Jesus.    
Jerusalem, Allehelgensdag 2007  

Sr.Dr.Kirsten Stoffregen Pedersen 
(Abraham)

Svar:

-
-

at hun konkluderer ud fra to for-

er frugten af voldtægten) eller mo-

Men hvad kan vi bruge den sam-

-
derens liv” og ”barnets liv” ikke 
dækker over de samme realiteter.
  I virkelighedens verden er vold-

som vi ikke kan ændre noget ved. 

hvor barnets liv i helt bogstavelig 
forstand er truet af omgivelserne. 
Moderens liv er derimod ikke i 
samme forstand truet. Det man kan 

barn. Men hvad barnet på længere 
sigt konkret kommer til at betyde i 

-
hed vide.  

hvor vi må vælge mellem to hensyn. 

-
-

heder at forsvare det uskyldige liv.

den voldtægtsramte kvinde er i sin 
-

så begå en ny forbrydelse med hen-

-
-

der ikke kan blive præster i Den ka-

bestille i den foreliggende sammen-
hæng.

Torben Riis

December
18. Tirsdag 10.00 Møde i Biskoppeligt Råd
19. Onsdag 11.00 Møde i Økonomisk Råd
20. Torsdag 18.30 Messe i Redemptoris Mater
24. Mandag 24.00 Messe i Domkirken
25. Tirsdag 10.00 Messe i Domkirken

Januar
8. Tirsdag  09.00 Messe for medarb. Gl. 
Kongevej
            Møde i Liturgikommissionen
10. Torsdag 10.00 Møde i Præsterådet
11.  Fredag 17.00 Admissio af præstekandidater i 
            Domkirken
13. Søndag 12.00 Polsk messe i Skt. Annæ
19. Lørdag 11.00 Diakonvielse af Marcos Romero, 
            Århus
21. Mandag 18.00 Præstemøde i Bistrup

Biskoppens
kalender



11
annoncer og meddelelser 

TELEFONLINIE
SOS FORBØN

Ønsker du forbøn,
et lyttende øre,
et ord fra Jesus 

og en velsignelse 
så ring 7518 1808

 Torsdag, fredag 
og lørdag kl. 20-23

hele året

Marianne Qvist
ADVOKAT

Paradishegnet 5
2840 Holte

Tlf. 45 46 19 40

ARV • TESTAMENTE
SKØDER

ÆGTESKABSSAGER
WWW.MARIANNEQVIST.DK

Victor Nielsen
Stenhuggeri og 

Monumentforretning
v/stenhuggermester Mohr

Vestre Kirkegårds Allé 28-32
2450 København SV

Tlf. 33 21 65 48
Fax. 33 21 30 32

Katolsk
Orientering

Indlæg til 

Katolsk Orientering nr. 1

som udkommer den 
9. januar 2008

skal være redaktionen i 
hænde senest den 

17. december

Venlig hilsen
redaktionen

 Hellerup
Emdrup-Ryvang

Bedemandsforretning
v/Lisbeth og Vagn Fondo

Bernstorffsvej 13 A
39 62 16 50

Reference:
Sankt Joseph Søstrene

Benediktinerinderne
af den hellige Lioba
Alle aftaler træffes
gerne i hjemmet

RFM Landsbevægelsen
Respekt for Menneskeliv

Sig ja til livet
– hele livet!
Bestil et gratis prøvenr. af RFM nyt
Tlf 5576 7652 • E-mail:rfm@mail.dk
www.rfm.dk

Det sker i 

November
Onsdag 21. kl. 19.30 Kaj V. Hansen holder foredrag om 
”Israel, landet der er helligt for tre religioner”. Menighedssalen, 
Sankt Laurentii Kirke, Frederiksborgvej 11, 4000 Roskilde.
Arr.: Sankt Laurentii Aftener. Entré kr. 40,00 inkl. kaffe. Alle er 
velkomne.

Lørdag 24. kl. 14.30-16.30 Temalærdag: ”Altid skal I bede” 
Bøn i Lukasevangeliet v. Hans Thulstrup. Sted Sankt Therese 
Kirkes menighedslokale, Bernstorffsvej 56, Hellerup

Søndag 25. Katolske Menighedsplejers julemarked. Kl. 9.30 
messe i Sankt Augustins Kirke, Jagtvej 183, kl. 10.45-16.00 
julemarked. Sted: Niels Steensens Gymnasium,Jagtvej 183, 
Kbh. Ø. 

Søndag 25. kl. 13.00-16.00 På opdagelse i troen, tema: 
Kaldet af Gud - Johs. Evangeliet / lys og mørke v. Eva Vinther. 
Sted: Sankt Pauls Kirke, Frøgård Alle 12, Taastrup

Fredag 30. Forsonings- og helbredelsesmesse. Messen vil 
vare op til to timer. Kl. 18.30 mulighed for skriftemål. Ansv. 
præster: Michal Bienkowski, Mikolaj Kecik og Lars Mes-
serschmidt. Folder rekv. hos Jonni Nielsen 33 33 02 37, 
e-mail: jonniejoerly@hotmail.com, hos præsterne og ved 
kirkerne. Sted: Sankt Ansgars Kirke, Bredgade, Kbh.

Fredag 30. kl. 10.00 Karismatisk bedegruppe. Sted: Sankt 
Pauls Kirke, Frøgaard Alle 12, Taastrup 

December
Lørdag 1. kl. 14.30 Voksenkatekese v.domsakristan Ulla 
Elmquist: ”Jesus af Nazareth” – introduktion af pave Benedikt 
d. XVI’s bog, afsluttes med messe kl. 17.00. Sted Sankt 
Ansgar Kirkes menighedssal, Bredgade 69 A, København 
– Alle er velkomne

Lørdag 8. 12.00: Møde i Ælnoth - Katolsk Historisk Forening 
for Danmark, begynder med fællesspisning af medbragt mad. 
Derefter foredrag af historiske emner. Sted: Bispekonto-
ret, Gl. Kongevej 15, København V. Alle er velkomne. 
(Oplysninger på tlf. 38 34 11 16)

Torsdag 13. Karismatisk bedegruppe. Sted: Sankt Pauls 
Kirke, Frøgaard Alle 12, Taastrup …………

Der er ukrainsk messe i domkirken hver 1. søn i måneden kl. 
12.00: Sankt Ansgars Kirke, Bredgade 64, København.

GLADSAXE
BEDEMANDSFORRETNING

SØBORG HOVEDGADE 94

DØGNVAGT
 39 69 86 81

Afdelinger i Skovlunde, 
Ballerup,Herlev, Farum,

Bispebjerg og Frederikssund

Jeg kommer gerne i Deres hjem for at træffe
de nødvendige aftaler

Henrik
Lundgren

Vanløse Ligkistemagasin

38 71 75 01
organiseret bedemand

tilknyttet garantiordning

www.vanlose-ligkistemagasin.dk

Bønnens Apostolat

December

Er dit liv i kaos/krise?
Der er en, der kan lytte i
Telefonlinjen ved kirken.
Ring gratis og anonymt.

Alle dage mellem 18 –22
70 26 14 84

katolske hjemmeside på
www.katolsk.dk
og læs KO på

www.katolskorientering.dk

Katolsk Menighedspleje
Julemarked 2007

Krist Konge, søndag den 25. november

Niels Steensens Gymnasium, Australiensvej 38

Kl. 9.30 Messe i Skt. Augustin Kirke, Jagtvej 183
Kl. 10.45-16.00 Julemarked

I løbet af dagen vil der være forskellig musik, dans og sang.

Besøg loppemarkedet, antikvariatet og boderne i kælderen.
Lækker mad i restauranten og lune æbleskiver i glöggbaren.
Der er info-stande for katolske foreninger og organisationer.

En hjælpende hånd modtages med glæde 

Fejring af den salige Niels Steensen

idé- og videnskabshistoriker 
Jakob Bek-Thomsen

der taler om

Det gyldne spind

videnskabelige revolution



Fundet i programmet

TV
DR 1: Fredag den 23. november 11.00 
Vagn i Indien (7:7) 

-

60.000 daglige badende i den hellige by 
-

-
historie.

DR 2: Mandag den 26. november 18.50 
Verdens kulturskatte.  

DR 2: Tirsdag den 27. november 19.10 

Tysk dokumentarprogram fra 2001. 

-
ladelse til at forlade landet mod at overlade 

havde en kyllingefarm i Graz. Han be-

der med Gestapos vidende organiserede 
-

den tyske politik skiftede fra etnisk ud-

for anklager om krigsforbrydelser efter 
krigen. 

23.30 Dag og nat - en kostskole i Israel
Israelsk dokumentarprogram fra 2005.

1902 i Jerusalem. I dag fungerer det som 

er barnebarn af grundlæggeren. 
  Hvert år i september slår skolen portene 

-

to telefoner og langt væk fra mor og far. 

sine egne regler gennem en nyankommen 
-

-
gelser fra den gang skolen fungerede som 

RADIO

P1: Søndag den 25. november 08.03
Mennesker og tro.

med et brag af en domstekst. Mennesker 

Med udgangspunkt i sin egen vidtfavnende 

han bruger kristendommens forståelses-

DR 1: Fredag den 30. november 14.58
Et øjeblik.
Gud, tro og Darwin.
Tro i Darwins samtid.

-

Ny katolsk biskop i Island

gammel

suspenderer ikke kærligheden

Uge 47 og 48   

af
Stig Holsting På www.katpod.dk siden sidst

Afsender: ID 42512 

Katolsk
Orientering nr. 19  
21. november 2007  
33. årgang

Redaktion Torben Riis (ansvarshavende)
Redaktionssekretær Kuno Arnkilde
Annoncer, orientering fra sognene og abonnement 
Lisbeth Rønne
Medarbejdere i dette nr.  Stig Holsting, Kirsten Kjærulff, Kirsten 
Krog, Eva Maria Nielsen. Lisbeth Rütz
Redaktion og annoncer
Katolsk Orientering, Gammel Kongevej 15, 1610 København V, 
tlf.: 3355 6040 kl. 9-13 mandag-fredag, fax 3355 6041, 
e-mail: redaktion@katolskorientering.dk
Giro 205-7042
Orientering fra sognene: indlæg sendes til 
sognenyt@katolskorientering.dk
Alle katolske husstande kan få bladet gratis tilsendt. 
Abonnementspris 420 kr. helårligt. Løssalg 21 kr. i Stenobutikken, 
Vesterbrogade 28, 1620 København V.

Udgiver Ansgarstiftelsen, Gammel Kongevej 15, 
DK 1610 København V
Tryk Morsø Folkeblad Bogtrykkeri
Oplag 8000

Jeg er den gode hyrde. Jeg kender mine får, 
og mine får kender mig, ligesom Faderen kender mig, 

og jeg kender Faderen; og jeg sætter mit liv til for fårene. 
Jeg har også andre får, som ikke hører til denne fold; 

også dem skal jeg lede, og de skal høre min røst, 
og der skal blive én hjord, én hyrde.

Joh 10, 14-16

Peter Damgaard-Hansen 
bruger kristendommens forståelsesramme 

i sit arbejde som psykolog
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af Torben Riis

Har pavestolen nogen adkomst til at blande 
sig i international politik?
  Dette spørgsmål blev for nylig kommen-
teret af en af Pavestolens topdiplomater, 
Monsignore Pietro Parolin, i en tale holdt 
til en forsamling af ambassadører og an-
dre medlemmer af det diplomatiske korps 
i Argentinas ambassade i Rom. Anlednin-
gen var 150-året for Argentinas oprettelse 
af diplomatiske forbindelser med Pavesto-
len.
  Parolin begrundede ved denne lejlighed 
pavestolens rolle på den internationale po-
litiske arena med det forhold, at mennesket 
har en særlig værdighed, en transcendent 
dimension, der gør, at der er behov for en 
uafhængig moralsk autoritet. Den katolske 
Kirke, sagde han, er den eneste religiøse 
institution, som kan oprette diplomatiske 

forbindelser, og som engagerer sig i spørgs-
mål om internationale rettigheder. For at 
forstå Pavestolens rolle er det imidlertid 
vigtigt at holde sig to distinktioner for øje. 
For det første, at Pavestolen ikke slet og 

som de troendes forsamling, og dernæst, at 
der heller ikke kan sættes lighedstegn mel-
lem Pavestolen og Vatikanstaten, som er 

frihed. Pavestolen er Den hellige Fader 
selv, for så vidt som han – sammen med 
den romerske kurie og dens institutioner 
– udøver en uafhængig, universel, åndelig 
autoritet. 

Respekten for menneskets værdighed
Pavestolen har p.t. diplomatiske forbindel-
ser med 176 lande og enten observatørsta-
tus i eller medlemskab af en række FN-or-
ganisationer. Når Pavestolen insisterer på 

at blande sig i debatter om international 
politik, sker det ikke ud fra et ønske om 
at befæste sin egen position, understregede 
Pasolin, men fordi den føler, at den kan tale 
for en dimension af menneskelivet, som 
falder uden for staternes jurisdiktion. Der 

-
terielle sfære. Nøglen til at forstå dette er 
menneskets værdighed, som er begrundet 
i transcendente værdier, og som går forud 
for statens eksistens. Respekten for denne 
værdighed er målestokken for al lovgiv-
nings legitimitet. Derfor er der behov for 
en uafhængig moralsk autoritet hævet over 
nationale særinteresser. Pavestolen ser så-
ledes sin opgave i at stå vagt om menne-
skerettigheder og religiøs frihed.

Menneskerettighederne
Parolin betegnede i denne sammenhæng 
FN’s menneskerettighedserklæring som et 

nyttigt redskab, fordi den bekræfter troen 
på menneskets grundlæggende rettigheder, 
som igen er begrundet i den menneskelige 
persons værdighed. Disse rettigheder og 
denne værdighed, understregede Parolin, 
er ikke bundet til en bestemt historisk si-
tuation. Her er tale om en sandhed, som 
går forud for lovgivningen og derfor også 

på denne. 

Politik og moral
Pavestolen, sluttede Parolin, understre-
ger konstant, at respekten for menneskets 
værdighed udgør det moralske grundlag 
for bestræbelsen på at skabe fred i verden 
og opbygge stabile relationer mellem lan-
dene. Manglen på, foragten for eller den 
kun halvhjertede tilslutning til dette prin-

problemer og uretfærdige tilstande, vi op-
lever mange steder i verden i dag. 

af Torben Riis

Tro, håb og kærlighed. I sin første rund-
skrivelse Deus caritas est fra januar 2006 
tog pave Benedikt udgangspunkt i kær-
ligheden, Guds kærlighed, som motiverer 
og inspirerer Kirkens liv og lære. Denne 
gang, i rundskrivelsen Spe salvi, som blev 
offentliggjort på hovedsprogene den 30. 
november som indledning til adventstiden, 
er udgangspunktet håbet. 

Troen, håbet og det evige liv   
Hvori består det kristne håb? I den første 
del af skrivelsen gør paven rede for, hvor-
dan begreberne tro og håb i Det Ny Testa-
mente nærmest er synonyme. ”Thi i håbet 
blev vi frelst,” siger Paulus i Romerbrevet 
8,24: Spe salvi facti sumus – heraf rund-
skrivelsens titel. 
  Med til troen hører håbet om det evige 
liv. Men hvad skal vi forstå ved ”det evige 
liv”? I vore dage vil mange mennesker slet 

tiltrækkende, bemærker paven. De vil ger-
ne udskyde døden så længe som muligt, 
men at leve evigt forekommer dem at være 
en kedsommelig og når alt kommer til alt 
uudholdelig tanke. 
  Men det evige liv er netop ikke det sam-
me som den jordiske tilværelse, som in-
gen af os ville bryde os om at fortsætte i 
det uendelige. Det evige liv er selve livet, 
det sande liv, som vi kun kan opleve i for-
holdet til Gud. ”Hvis vi er forbundet med  
ham, som ikke dør, som er selve Livet og 
selve Kærligheden, så er vi i livet. Så lever
vi,” siger paven.
  Vejen til Gud går gennem Kristus, Forlø-
seren, som ofrede sit liv for vores skyld. At 
leve i samfund med Kristus indebærer der-
for, at vi bliver løftet ud af vores egoisme 
og forpligtet til at leve for andre, men, un-
derstreger paven, kun i forening med ham, 
kun når vi elsker Gud, bliver det muligt i 
sandhed at realisere dette ideal. For at el-
ske Gud betyder at gøre sig fri i sit indre 
fra alt, hvad man ejer i denne verden. Kær-
ligheden til Gud viser sig således i ansva-
ret for næsten.

Det kristne håb er altså ikke et individua-
listisk håb, det at man (egoistisk) håber på 
sin egen frelse uden tanke for de andre, li-
geså lidt som det kristne fromhedsliv skal 

og ansvaret for helheden. 

Moderne frelsesideologier
Oprindelsen til denne fejlagtige forståelse 
af håbet som et  individualistisk projekt fø-
rer pave Benedikt tilbage til renæssancen 
og den engelske empirismes grundlægger 
Francis Bacon, som indfører en adskillelse 
mellem tro og praksis og dermed forviser 
troen til privatsfæren. Håbet er for Bacon 
troen på fremskridtet, altså forestillingen 
om, at mennesket ikke har brug for Kristi 
forløsning, men at det ved egen kraft kan 
skabe et paradis på jord. Denne tankegang 
har i høj grad medvirket til at forme det 
moderne tilværelsessyn og dermed også 
nutidens troskrise, som, siger paven, i al 
væsentlighed er en håbets krise.
  Fra empiristernes fremskridtstro går der 
en lige linie til den franske revolution og 

til det 19. århundredes totalitære ideolo-
gier, herunder marxismen med dens på-
stand om, at mennesket forløses gennem 
en radikal forandring af samfundsstruk-
turen. Men, påpeger paven, uanset hvor 
gode strukturerne er, vil de aldrig i sig 
selv kunne sikre menneskets sande vel-
færd. Gudsriget vil aldrig fuldt ud kunne 
realiseres i denne verden. ”Marx glemte, 
at mennesker nu engang er og bliver men-
nesker. Han glemte mennesket, og han 
glemte menneskets frihed. Han glemte, at 
friheden også altid vil være friheden til at 
gøre det onde.”

Foreløbige reaktioner
Alle større aviser i Italien havde allerede 
om lørdagen den nye rundskrivelse som 
forsidestof. Modtagelsen varierede fra be-
gejstring til mere forbeholdne kommenta-
rer. Således La Repubblica, som efterlyste 
økumenisk sindelag og imødekommenhed 
over for anderledes troende, mens Corri-
ere della Sera priste paven for hans klare 
analyser af marxisme og fremskridtstro.

Håbet over 
alle håb
I sin anden encyklika – denne 
gang om det kristne håb 
– forklarer pave Benedikt 
centrale begreber som forløs-
ning, frelse og det evige liv i  
lyset af evangelierne og Tra-
ditionen. Skrivelsen rummer 
samtidig en skarp og præcis 
kritik af det langt fattigere 
håb, som de moderne ideolo-
gier stiller mennesket i udsigt.   Raffael: Håbet (1507)  

Topdiplomat i Vatikanet: Pavestolen har ret til at udtale sig om politik
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 leder / læserbreve 

Situationsrapport

Der er for længst etableret byggeplads samt  foretaget udgravning til
fundament i den stejle skrænt mod øst. Kloakker er gravet og ele-
menterne monteret. Kirkebygningen rejser sig fra grunden og  be-
gynder at tage form. I menighedsrådet arbejdes intenst med planlæg-
ning og fremskaffelse af inventar. 
Hele projektet kommer til at koste ca 9 mill. kr. Små og store beløb 
modtages med tak. Kan indbetales på giro +01 500 1471 eller bank-
konto: reg. 4770 4770525241  mærket ”Konto 80219 Viborg ny kirke

Læserbreve
Indsendte indlæg bør være forsynet med navn, adresse
og telefonnummer. Kun navn og postnr. offentliggøres i
bladet.
Redaktionen forbeholder sig ret til at forkorte læserbreve,
der overskrider 300 ord.

Læserbreve kan indsendes som e-mail til
redaktion@katolskorientering.dk
eller som brev til Katolsk Orientering, redaktionen,
Gl Kongevej 15,
1610 København V

menigheder tages initiativer til at for-rr
ny og udvide kirkernes hjemmesider. 
Nogle kirker har allerede interessante 
og givende hjemmesider med plads
både til omtale af tid/sted, arrange-
menter, undervisning – men også til 
regulær forkyndelse.
  Nogle steder er man endog så åbne, 
at der inviteres til meningsudvekslin-
ger på forskellige blogs, så alle kan 
ytre sig, og præsten f.eks. få en tilba-
gemelding på de tanker og meninger, 
han lægger ud. Det gør hjemmesiden 
levende og spændende, og det åbner 

for en helt ny form for forkyndelse og 
kommunikation troende imellem.
 Jeg sender her en stor tak til de præ-

ster, der udlægger Ordet på deres kir-rr
kes hjemmeside, enten som en del af 
kirkebladet (ikke alle menigheder har 
et sådant, man kan derfor med udbytte 
læse andres blade på nettet), og/eller 
som mere moderne præster også gør,
på deres blog, hvor de giver plads til
åbenhed og dialog. 
 Tak til de frivillige, der hjælper til

med IT-knowledge - I aner ikke, hvor 
nyttige I er også for troende udenfor 
jeres egen menighed. 

Måske er det ikke altid ønskværdigt,
at “folk udefra” blander sig i interne
diskussioner, – men, jeg ved, hvor giv-
tigt det kan være at følge med i me-
ningsudvekslinger fra sidelinjen. Der 
er guldkorn at hente, så kig indenfor 
hos de forskellige menigheder, når du
surfer på nettet næste gang, eller når 
du trænger til at lytte til en givende
præst.

Med venlig hilsen
Helle Kofod

hellekofod@hotmail.com

Tak for gode hjemmesider 
At pave Benedikt valgte at offentliggøre sin nye
rundskrivelse om håbet fredag den 30. novem-
ber umiddelbart inden adventstiden og det nye
kirkeårs begyndelse, var naturligvis ikke nogen
tilfældighed. Symbolikken blev yderligere un-
derstreget den følgende dag i Peterskirken, da 
han under en festmesse erklærede, at ”advent 
slet og ret er håbets tid”, og opfordrede de tro-
ende til at læse skrivelsen som forberedelse til
julefesten ”for at genopdage skønheden og dyb-
den i det kristne håb”.

Pave Benedikts nye rundskrivelse Spe salvi læg-
ger sig tematisk i klar forlængelse af den før-rr
ste, Deus caritas est, hvor han rettede søgely-
set mod den kristne forståelse af kærligheden 
og dermed satte læseren i stand til at se, i hvor 

-
derne sekulariserede verden. Pave Benedikt er 
meget bevidst om, at han taler ind i en samtid,
hvor afkristningen er så vidt fremskreden, at der 
er et presserende behov for at forklare centrale
kristne begreber  og gengive dem deres autenti-
ske betydning. Kristendommen er i vidt omfang
blevet uforståelig for vor tids mennesker, og
kærligheden er, som paven påpegede ved den-
ne lejlighed, som en direkte konsekvens heraf 
blevet et af de mest brugte og misbrugte ord i
vor tid. Hans analyse af kærlighedsbegrebet og
påvisning af, at kærligheden er den dynamiske
faktor, der udgør sammenhængen i Kirkens liv
og lære, var samtidig et svar på den kritik, der til
stadighed fremsættes mod centrale dele af mo-
rallæren – både udefra og internt i Kirken.

I Spe salvi

over meningen med vort liv, en mening, som vi 

er et håb om ikke at gå til grunde i menings-

vi kun kan opleve, når vi overgiver vores liv til
Gud, åbner os for kærligheden – og tålmodigt 
bærer vores kors i tjenesten for vore medmen-
nesker. 
  Intet kunne ligge den moderne mentalitet i
vor del af verden fjernere. Men alternativet er 
skræmmende. Vi kender det allerede. Vi ved 
kun alt for godt, belært af erfaringerne fra det 
20. århundrede, hvad en verden uden Gud har 
at byde på.

  En verden uden Gud er en verden uden håb, 
siger paven. Der er i bogstaveligste forstand en
verden til forskel på det håb, vi som kristne byg-
ger vores liv på, et håb af en ufattelig skønhed 
og dybde, og de middelmådige visioner om et 
problemløst liv i materiel komfort, som det mo-
derne sekulariserede samfund kan tilbyde os. 
Det skylder vi at meddele omverdenen.

Advent

Torben Riis

På gensyn  – en kort betragtning over p. Frank Jobsts død

Ingen cafe latte…

men gode bøger om din tro

Sankt Andreas Bibliotek

Man-fre 10-12 og 13-16

Tirsdag desuden 16.-17.30

Gl. Kongevej 15

1610 København V.

www.sanktandreasbibliotek.dk

af Michael Bradley, omi

Det fremgår ikke særligt klart af 
OMI’ernes arkiv i Herlev, hvor ofte 
p. Frank Jobst havde lejlighed til at 
hilse på pave Johannes Paul II.  Men
det er dog temmelig sikkert, at den 
lejlighed, som fremgår af fotoet for-rr
oven,  nok var den sidste gang disse
to kirkemænd mødte hinanden her på 
jorden. Dengang fungerede p.Frank 
som præsident for den eksklusive
Oblatklub C.I.E.(De europæiske pro-
vinsialers internationale konference).
Som repræsentant for denne organi-
sation var det p. Franks privilegium 
og ære at koncelebrere den hellige
eukaristi med paven i Peterskirken i
Rom. Et sådant højdepunkt i en ob-

latpræsts liv skal betragtes som
et helt unik privilegium.  Paven
satte den rene jomfru Marias
beskyttelse meget højt i sit eget 
liv.  Han vidste også, at Marias
beskyttelse hører til den hellige
Jomfru Marias Oblaters privile-
gerede arv. Paven gav udtryk for 
at mindes sit besøg i Danmark 
med glæde, hver gang han hilste 
på nogen i Rom fra bispedøm-
met København. Fotoet bekræf-ff
ter, at mødet med paven i den 
pavelige messefejring i Peters-
kirken virkelig var en nådefyldt 
begivenhed, der kun kunne hu-
skes med glæde.

Hvordan siger man farvel til 
Den hellige Fader, når et kort 
besøg afsluttes? Det er forment-

ligt sandt, at mange har svært ved at 

det ikke have været særligt vanskeligt.  
Til pavens “arrivederci” ville Oblatfa-
deren fra Danmark nok have svaret 
“på gensyn”.
Der er gået en hel del år, siden p.Frank 
sagde farvel til pave Johannes Paul 
II ved den glædesfylde begivenhed i 
Rom.  Nu er begge Gudsmænd døde
og tiden er kommet til at virkeliggøre 
gensynet.  Og denne gang er der ingen 
farvel.  Da paven var ved at forlade 
denne verden for at blive forenet for 
evigt med sin store ven, Jesus, blev en-
hver af hans bevægelser og ord meget 
nøje iagttaget af alle på Peterspladsen,
som ventede på hans endelige afgang 
fra denne verden. Selv om det ikke var 

så iøjnefaldende, var p. Franks bort-
gang fra denne verden for at møde den 
samme Herre, Jesus, også fyldt med 
betydning.  Et stort antal mennesker, 
som var vidner til den døende paves 
mod og  udholdenhed, græd tårer af 
håb og kærlighed.  Midt i deres sorg
blev de fyldt med fortrøstning, frug-
ten af en inderlig tro, mens de på ån-
delig vis ledsagede paven til dødens 
port. P. Franks tilgang til sit gensyn
med pave Johannes Paul II bar et lig-
nende præg af mod og  udholdenhed.  
Selv om han var fuldstændig bevidst 
om dødens snarlige komme, holdt p. 
Frank fast ved en urokkelig tro, som
indgød mod og inspiration i alle dem, 
der med kærlighed stod omkring ham 
i hans sidste timer på jorden. 

Ligesom det var den døende Johannes 
Pauls kald fra sit vindue i lejligheden
højt over Peterspladsen at inspirere
og opmuntre mennesker, var det også 
p. Franks præstelige kald at inspirere 
dem omkring sig med håb og tillid til
sin store og altid trofaste ven, Jesus,
som for længe siden havde kaldet ham 
til at være sin tjener som Oblat af den 
uplettede undfangne Maria. 

Gensynet kan nu fejres, men det bli-
ver hverken i de smukke omgivelser i 
Peterskirken eller i Herren Jesu euka-
ristiske nærvær i liturgien.  Det fejres 
i Helligåndens lys og på en måde, som
overgår al vor fatteevne.  P. Franks og
pave Johannes Paul II’s gensyn virke-
liggøres i Jesu og Marias varme om-
favnelse i Faderens hus. 

Flere læserbreve side 14
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For 37. gang synger koret: Den Katolske 
Vor Frue Kirkes Kantori koncert som li-
turgisk AFTENSANG i Vor Frue Kirke i 
Århus, søndag den 16. december kl. 20.

Koret fejrede den 11. november 28-års-
fødselsdag og sang i maj måned til den 
første egentlige katolske Højmesse i År-
hus Domkirke siden Reformationen for 
ca. 1.000 mennesker.

antal mindre kirker samt TV har haft be-

søg af koret, som har det særkende, at so-
pranstemmerne tæller 3 gange så mange 
som de øvrige stemmegrupper med i alt 
28 aktive sangere, deraf 9 katolikker.

Repertoiret er som altid engelsk kirkemu-
sik og gregoriansk musik, og solisterne er 
sopranerne Sanne Kolman, Anna Wierød, 
Jenny Høilund og Ida Drevald (14 år) samt 
den ene af korets organister, Astrid Lyst-
bech.

Olav K. Jepsen  

Aftensang i Vor Frue Kirke i Århus

Juleaktion til fordel for 
nødlidende i Burma

af Jann Sjursen,
Generalsekretær for Caritas Danmark

Det må ikke ske igen. Mon ikke mange 
har tænkt den tanke i forbindelse med, at 
oprøret i Burma brutalt blev slået ned af 
regimet for få måneder siden? Og da var 
det allerede sket igen – for det samme 
skete jo i 1988, hvor styret åbnede ild mod 
demonstranter, og over 3000 mennesker 
døde. Ganske vist var der ikke så mange 
menneskeliv, der gik tabt denne gang, men 
alligevel! Mange sidder desuden fortsat 
fængslet – oppositionslederen Aung San 
Suu Kyi endda i sit eget hus!

Nu har Burma igen fjernet sig fra alver-
dens avisforsider, og landet er heller ikke 
længere med blandt topnyhederne i de 
elektroniske medier. Stilheden har på ny 
sænket sig omkring Burma – og regimet 
reagerer nærmest som om, intet var sket.

Men det skete. Og nu er det vigtigt, at pres-
set på militærjuntaen fastholdes, så der 

ikke igen skal gå 20 år, før regimet og dets 
uhyrligheder på ny for alvor kommer frem i 
lyset. Glemslen vil ikke fremme demokrati 
og frihed for den hårdt prøvede befolkning 
i Burma. Derfor er det også glædeligt, at 
den danske regering i EU-sammenhæng 
gik i spidsen for at skærpe sanktionspoli-
tikken over for Burma, hvilket lykkedes. 

vanskelige humanitære situation, mange 
burmesere lever under i og uden for Burma 
og har styrket den danske bistandsindsats. 

Caritas er en af de danske humanitære or-
ganisationer, der i mange år har arbejdet på 
at afbøde nogle af de katastrofale følger, 
militærjuntaen har haft. Mange tusinde 

eget land eller til nabolandene. Thailand 

i lejre i Burmas nabolande, har også krav 
på, at presset fastholdes på Burma, så de 
en dag kan få mulighed for at vende hjem 
til deres land.
 Militærjuntaen kan med rette beskyldes 
for meget grumt i forhold til den politi-

internationale samfund ikke overse, at de 

Caritas opprioriterer sin indsats i Burma
kun er et resultat af militær-
regimet, selvom det brutale 
styre forstærker disse. Der 
er således også brug for ini-
tiativer, der kan fremme en 
forsoningsproces mellem 
forskellige etniske grupper 
i Burma. Ellers bliver det 
svært – selv uden militær-
styret – at opnå varig fred 
og frihed i Burma. 

Her og nu gælder det om at 
få den humanitære indsats 
både i og uden for Burma 
til at gå hånd i hånd med 
de politiske bestræbelser på 
at fastholde Burma på den internationale 
dagsorden og presse det burmesiske mili-
tærregime til at træde ind på demokratiets 
og frihedens vej. Det er baggrunden for, at 
Caritas var med til at markere Burma Day 
i Danmark tirsdag den 30. oktober, og for 
at dette års Juleaktion skal være en hjælp 
til nødlidende i Burma. 

Konkret går hjælpen til to projekter. I det 
ene tilfælde er Caritas Danmark med til at 
hjælpe godt 700 mennesker, som har måt-
tet forlade deres hjem på grund af militæ-
rets forfølgelser. De er nu fordelt hos en 
række værtsfamilier i ni af bispedømmet 
Taungoos sogne. Der er brug for helt basa-
le fornødenheder som mad, tæpper, varmt 

men også til værtsfamilierne, som i forve-
jen selv er spændt hårdt for. Desuden støt-
ter Juleaktionen godt 100 børn og deres 
lærere i en lille by i det sydlige Burma. 
Skolen overlever kun ved, at undervis-
ningsmaterialer og mad bringes ind fra 
Thailand.

Fakta om Burma:
Befolkning: ca. 50 millioner

Etniske minoriteter: ca. 15 millioner
Katolikker: 600.000

Fakta 
om Jule-
aktionen:
For 125.000 
kroner kan der 
skaffes:
Hjælp til 711 

deres værts-
familier:
2000 sække ris
100 sække 
bønner, 1422 tæpper, varmt tøj og medi-
cin, hjælp til 113 skoleelever 
og deres lærere i Kyi Proh Kee

Du kan støtte Juleaktionen på 
Giro 404-3979

Læs mere på www.caritas.dk

Foto: Jørgen Schytte 

  Paulus og de kristne, der modtager hans 

breve. Ukendt tysk mester (ca. 1185) 

Paulus-år fra juni 2008

af Torben Riis

I juni måned i år bekendtgjorde pave Be-
nedikt XVI sit ønske om at fejre et eks-
traordinært jubelår til minde om apostlen 
Paulus’ fødsel for 2000 år siden. Histori-
kerne placerer hans fødsel til et sted mel-
lem år 7 og 10 før Kristus.
  Jubelåret indledes den 28. juni 2008 og 
afsluttes den 29, juni 2009.
  Forberedelserne til jubelåret er allerede i 
gang i mange bispedømmer verden over, 
og Vatikanet har netop åbnet en hjemme-
side (www.annopaolino.org), hvor man lø-
bende vil kunne følge med i, hvilke guds-
tjenester og arrangementer der  er planlagt 
i forskellige lande. Hjemmesiden er i skri-
vende stund under opbygning, og man kan 
foreløbig kun få teksterne på enten itali-

ensk eller fransk, men det varer sikkert 
ikke længe, før der foreligger en engelsk 
version. 

Valfart til Paulus’ grav i Rom
I Rom forventer man naturligvis et stort 
rykind af pilgrimme i løbet af jubelåret, 
som vil valfarte til Paulus’ grav under kir-
ken San Paolo Fuori le Mura. 
  I begyndelsen af 2005 genfandt arkæo-
loger en sarkofag dybt under kirkens høj-
alter, som ifølge traditionen skulle være 
Paulus’ sidste hvilested. At det virkelig er 
tilfældet, sandsynliggøres bl.a. af, at man 
ved udgravningen afdækkede en marmor-
plade med indskriften ”paulo apost mart” 
– apostlen Paulus, martyr. Under denne 
plade befandt sarkofagen sig med det ske-
let, som eksperterne nu er enige om må 
være apostlens jordiske rester. 
  Det nye Testamente fortæller ikke noget 
om Paulus’ død, men en meget tidlig tra-
dition vil vide, at han døde som martyr i 
Rom. Den første skriftlige kilde er et brev 
fra biskop Clement til menigheden i Ko-
rinth år 96, altså ikke mere end 30 år efter 
Paulus’ død. 
  Sarkofagen blev første gang fundet un-
der pave Gregor XVI (1765-1846), men 
den blev ikke åbnet. Siden 2005 har man 
kunnet bese den gennem et lille vindue i 
kirken på dens plads under højalteret, også 
kaldet det pavelige alter. 

Begivenheder
Jubelåret vil byde på mange liturgiske og 
kulturelle begivenheder i San Paolo Fuori 
le Mura og det tilstødende benediktiner-
kloster. 
  Paven har tillige understreget, at også 
den økumeniske dimension vil blive tilgo-
deset i de planlagte begivenheder. Apost-
len Paulus var, sagde paven, da han i juni 
afslørede planerne om jubelåret, i særlig 
grad opsat på at bringe det glade budskab 
ud til alle folkeslag, og han skyede ikke 
nogen anstrengelse for at skabe enhed og 
harmoni blandt alle kristne.
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Var Bogforum gedemarked eller  
bogfest? 
Tja, det sete afhænger som be-
kendt af øjnene, der ser. 
Men trods trængsel og larm 
fandt forfatterne og læserne 
sammen på bogmessen, hvor de 
kristne forlags udgivelser var 
præget af ønsket om at formidle 
det glade budskab til så mange 
som muligt

Tekst og fotos: Lisbeth Rütz

”Vi er på et gedemarked, hvor alle mulige 
holdninger og initiativer er repræsente-
rede, og her skal vi selvfølgelig også være 
med,” siger Sebastian Olden-Jørgensen, 
Katolsk Forlag, der står sammen med 
Grethe Livbjerg på  forlagets stand på 
Bogforum. Grethe Livbjerg, der i dag har 
mere end 100 retræter bag sig, er pioner 
inden for kristen meditation herhjemme 
og har gennem sine bøger gjort Theresa 
af Avila og Johannes af Korset tilgænge-
lige for et   dansk publikum. 
  En anden af forlagets forfattere Kirsten 
Kjærulff startede med sin bog ”Den ild-
fyldte kraft” Hildegard-bølgen i Dan-
mark.Bogen, der netop er genoptrykt på 
Katolsk Forlag, var en øjenåbner for man-
ge, og Kirsten Kjærulff har stadig travlt 
med at indvie danskerne i Hildegards uni-
vers på de mange valfarter, hun arrange-
rer til Bingen.

I begyndelsen af det nye år udgiver Ka-
tolsk Forlag Olivier Clements bog ”Kil-
der” sammen med Boedals forlag. Det 
er en meget vægtig udgivelse med et fæl-
leskirkeligt perspektiv, fordi den rummer 
tekster fra de første seks århundreder, 
hvor Kirken endnu var én. Andre plan-
lagte udgivelser er den danske udgave af 
pave Johannes Paul II ś sidste bog ”Me-
mory and Identity” og en bog om karme-
liternonnen Edith Stein.

Den danske salmebog går på nettet
Godt 10.000 har besøgt den danske sal-
mebog på den nye hjemmeside  www.
dendanskesalmebogonline.dk, hvor man 
kan høre melodier, læse salmer og lære 
deres forfattere at kende, fortæller kirke-
minister Bertel Haarder på Bibelselska-
bets stand. I dag er det salmerne, der bæ-
rer kristendommen videre”, mener han og 

bedyrer, at selv hedningen Søren Pind har 
lært at synge salmer for sine børn efter det 
nye websted … 
  I kølvandet på kanondebatten er også 
folkeskolens musiklærerforening blevet 
optaget af salmerne som dansk kulturarv. 

muslimske elever nemlig intet imod at 
synge salmerne, fordi både Grundtvig og 
Ingemann er meget almene i deres salme-
digtning.

De mindstes Bibel
Traditionstabet har været stort; men Bi-
belselskabet arbejder til stadighed med 
nye bud på, hvordan det glade budskab 
formidles videre til næste generation. 

-
pet revet væk under sig. Salmesangen, 
der burde have været en del af pensum, 
forsvandt i skolerne; men i dag ved jeg, 
hvor jeg står”, fortæller forfatteren Syn-
ne Garff. Sammen med tegnerne Lilian 
Brøgger og Cato Thau-Jensen står hun 
bag ”De mindstes Bibel”, der henvender 
sig til de 3-6-årige og rummer 50 af de 
bedste fortællinger fra Det Gamle og Det 
Nye Testamente. Det er en del af den nye 
bibels koncept, at Jesus er en ganske al-
mindelig person med t-shirt og cowboy-
bukser. Men man har dog valgt ikke at 
tegne Gud i den nye børnebibel. 
  ”De mindstes bibel”, hvis sprudlende teg-
ninger matcher det veloplagte sprog, skal 
være et værktøj til at tale med børnene om 
livet. Det er barskt og voldsomt at være 
menneske, og derfor er Kain og Abel også 
kommet med i den nye børnebibel. Tidli-
gere var de ikke med i mange børnebibler, 
fordi børnene skulle ”skånes”.

Den nye aftale
På kort tid er der kommet hele to nye 
oversættelser af Det Nye Testamente til 
nudansk. ”Den nye aftale”, der er Bi-
belselskabets bud på en nudansk oversæt-
telse af Det nye Testamente, er på en uge 
solgt i 4.000 eksemplarer. Åbenbaring 
hedder afsløring, kundgjorde viste og be-
vidner bekræfter i nyoversættelsen, hvor 
intet er ved det gamle, og kristne nøgle-
begreber som barmhjertighed og nåde er 
forsvundet. 
  Et team af teologer og sprogfolk har i 
halvandet år arbejdet med ”Den nye af-
tale”. De har været nede i kilderne og har 
gearet lidt ned for det storladne i over-
sættelsen for at ramme en mere moderne 

sprogtone end den autoriserede oversæt-
telse. Oversættelsen henvender sig først 
og fremmest til folk, der ikke kender den 
kirkelige tradition og derfor heller ikke 
er indlevede i det traditionelle kirkelige 
sprog. Det er ikke en oversættelse af 
Det nye Testamente fra dansk til dansk, 
men en videnskabelig oversættelse fra 
den græske grundtekst, hvor teologer og 
sprogfolk har arbejdet sammen, fortæller 
Malene Bjerre og Geert Hallbäck fra ud-
givelsesteamet.

Muslimsk bøn og kristen bøn
På forlaget Lohses stand ser Folketingets 
formand Christian Mejdahl og rocksan-
geren Michael Falch appellerende ned 
på os fra de store plakater, der reklame-
rer for forlagets nyudgivelse ”Bønner til 
liv”. Men hvad er egentlig forskellen på 
muslimsk og kristen bøn? Det ved Mas-
soud Fouroozandeh noget om. Som 15-

hvor han senere lod sig døbe. I dag leder 
han ”Church of love”, der netop er blevet 
statsanerkendt som trossamfund og på sin 
hjemmeside præsenterer sig som ”kirke 
for en række farsitalende nydanskere.” 
  Muslimsk bøn er statisk, fordi den er en-
vejskommunikation og foregår på arabisk 
efter helt faste retningslinier, forklarer 

samtalebøn, hvor discipelskabet bliver til 
i den afhængighedserklæring, som bøn-
nen er.

“Breaking the Waves” er et vellykket mo-
derne eksempel på Kristi efterfølgelse, 
hævder forfatteren Peter Tudvad på forla-
get Alfas stand.  
  Samtalen med lektor Bent Meier Søren-
sen fra CBS kredser om spørgsmålene: 
Kan man fremstille det guddommelige 

-
ken side af ham skal man lægge vægt på, 

guddommelige? Eller den rent menneske-
lige?
  Syv skarpe essays i bogen “Jesus går til 

-
ter fokus på disse spørgsmål, der rumste-
rer videre i den udsendtes hoved, da hun 
forlader Forum og går ud på de vinter-
mørke frederiksbergske veje.

Til bogfest og gedemarked 
i Forum

 På Katolsk Forlags stand ses fra venstre: Broder Theodor, Thomas Halle, 

Esperance Delvaux og Kirsten Kjærulff

På vej mod Kir-
kens 
fællesskab (2)
Som vi viste i sidste nr. af Katolsk Ori-
entering, bygger VIK (Voksnes Indføring 
i Kristendommen) på OMVENDELSE i 
betydning af en kontinuerlig venden-sig-
mod Kristus, mod Hans vilje med os, så-
ledes at kærligheden kan gennemsyre vort 
liv, menighedens liv – livet på kloden.
  Mennesker, som søger nærvær med Gud 
og et personligt forhold til Ham gennem 
Jesus Kristus, har i VIK-processen gen-
nemgået præ-katekumenatet, som svarer 
indholdsmæssigt til det, vi normalt omta-
ler som evangelisering. Præ-katekumena-
tet kan have varierende længde og form. 
Det er her hvor katekumenerne/kandida-
terne (K/K) så at sige afsøger troens bæ-
redygtighed i eget liv.
Når længslen efter et forpligtende trosliv 
melder sig i form af ønsket om at modtage 

på Guds kalden, forbereder K/K sig til et 
liv i Kirken, og samtidig helt konkret til 
et liv i en given menighed, hvor det dag-
lige liv, kirkeåret og årstiderne er fattet 
sammen i et smukt og meningsgivende 
mønster. Derfor må kandidaterne til op-
tagelse i Kirkens fulde fællesskab også 
blive synlige for menigheden. Det sker 
ved overgangen til katekumenatet, der 
som regel fejres liturgisk i slutningen af 
kirkeåret. Der er tale om en ritus, kaldet 
”optagelsesriten” eller ”banke-på-riten”, 
som foregår ved at K/K rent fysisk banker 
på kirkedøren og derved tilkendegiver, at 
de ønsker optagelse i menigheden. K/K 
udtaler over for menigheden og præsten 
deres ønske om at blive en del af det kir-
kelige fællesskab og sammen med mini-
stranter, præst/er, kateket og støtteperso-
ner deltager de i indgangsprocessionen, 
og foran altret tager fællesskabet imod 
dem i velsignelsen og bønnen over dem. 
Til denne ritus hører også, at præsten be-
der om styrke for K/K og om udfrielse fra 
onde kræfter (eksorcisme): pande, øjne, 
ører, skuldre og bryst berøres med kor-
sets tegn og ledsages af bøn..

Den selv samme søndag som modtagel-
sesriten fejres – helt frem til den stille uges 
begyndelse – sendes K/K ud af kirkerum-
met efter homilien for at fordybe sig i da-
gens læsninger og evangelieteksten. De 
ledsages af kateketen og af menighedens 
sang og trækker sig tilbage til et passende 
menighedsrum med lektionaret/Evan-
geliebogen. Den personlige fordybelse 

øvrige kandidater, uden at det udarter til 

der vokser og udfolder sig i trygge ram-
mer, og som i sit væsen er forskellig fra de 
ugentlige kateketiske møder, bl.a. fordi 
der om søndagen ikke er tale om nogen 
egentlig vidensformidling ud over hvad 
der måtte være relevant for forståelsen. 
For mange var bortsendelserne i begyn-
delsen en hurdle, som skulle overvindes, 
såvel for K/K som for menighed, men 
understregningen af at det er det levende 
Ord, som vi næres ved, og at man på et 
minimum må være fortrolig med de bi-
belske tekster, har medført en opblødning 
i anskuelsen af denne urgamle tradition, 
som VIK-programmet har genoptaget. 
Bortsendelsen har nemlig sine rødder i 
den tidlige kirkes praksis for modtagelse 
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 helgener

af Kirsten Krog

Den 15. november er det 100-årsda-
gen for karmeliterbroderen Rafael 
Josef Kalinowskis død. Hans fest 
er dog først den 19. november, 

eftersom man i Karmel fejre “Alle Karmels 
afdøde” den 15. november.

Josef Kalinowski blev født den 1. september 
1835 i byen Vilna, som tilhørte det daværen-
de russiske Polen. I dag er byen hovedstad 
i Litauen. Faderen Andrzej Kalinowski var 
matematikprofessor på et institut for adelige 
i Vilna. Moderen, Jozefa Polonska døde få 
uger efter, at hun havde født Josef, og han 
blev derefter passet af hendes søster Vic-
toria, som senere giftede sig med hans far. 
Men Josef mistede også sin stedmor, som 
døde, da han var omkring 9 år gammel. Fa-
deren giftede sig nu for tredje gang, denne 

åndelig betydning for Josef. Indtil sit 9. år 
blev Josef undervist hjemme, hvorefter han 
begyndte på samme skole, hvor faderen un-
derviste. 
  Efter at have taget sin eksamen med glans 
som 17-årig, fortsatte Josef sine studier på 
institut for agronomi i Hory Horki i Hvide-
rusland. Her studerede han jordbrug, zoo-

1853, til akademiet for militærteknik i Skt. 
Petersborg, hvor han i 1857 tog sin eksamen 
som løjtnant i ingeniørkorpset.  
  I sin tid i Skt. Petersborg gennemgik Josef 
en åndelig krise, hvor han ikke længere leve-
de som praktiserende katolik, faktisk levede 
han i en tiårs periode fra han var 18 år uden 
at modtage kommunionen og gå til skrifte. 
  Fra 1858 arbejdede han som direktør for 
selskabet, der planlagde jernbanestræknin-

-
tes han til garnisonen i Brest-Litousk, hvor 
han to år senere blev forfremmet til kaptajn 
ved generalstaben.

værnehelgen
Efter at et polsk oprør mod den russiske 
zar brød ud i januar 1863, søgte Josef som 
polak sin afsked fra den russiske hær. Kort 
efter blev han udnævnt til krigsminister for 
Vilna-regionen. Som betingelse for at sige ja 
til denne post, krævede han, at han skulle 
slippe for at afsige dødsdomme. Cirka et 
år senere dømtes han selv til døden efter at 
være blevet overvåget og senere arresteret af 
russerne. Dommen omstødtes dog til ti års 
straffearbejde i Sibirien. Samtidig mistede 
han sin adelstitel, sin ejendom og sine bor-
gerrettigheder.
  En tid inden Josef dømtes, var han vendt 
tilbage til sin katolske tro. Han havde bl.a. 
grundlagt en søndagsskole for unge i Brest-

for i de forestående trængselsår; en tid, som 
også førte til en åndelig renselse og mod-
ning, hvilket bevarede breve fra Sibirien-ti-
den vidner om. Den 23. oktober 1864 skrev 
han: “Jeg er langt fra fuldkommen. […] Gud 
har gjort mig bevidst om min elendighed, og 
deri tror jeg min eneste styrke ligger”. 
  Et år senere, den 22. november, er det en 
anden side af sin magtesløshed, han beskri-
ver med ordene: “Bønnen er det eneste, jeg 
har at give Gud, ja, jeg kan betragte den, 
som den eneste mulige offergave for mig. 
Det er mig forbudt at faste, jeg har ingen, 
jeg kan give almisser, jeg har ingen kræfter 
til at arbejde; det eneste jeg stadig kan er at 
bede og lide. Men aldrig har jeg haft større 
skatte, og jeg føler ingen længsel efter noget 

andet”. Fangenskabet havde frataget ham 
alt, men samtidig havde han fået Alt – Gud 
selv. Han udtrykker det på følgende måde i 
et brev fra 1868: “ - ens egen magtesløshed 
over for de ydre omstændigheder gør viljen 
umyndig og underkaster den Gud på en så 
absolut måde, at ethvert øjeblik forvandles 
til en stadig overgivelse til Forsynet”.

I 1873 får Josef lov til at forlade Sibirien, 
hvor han fra 1868 havde haft mulighed for 
at arbejde i en katolsk menighed. Han måtte 

Netop p.g.a. denne periode af Josefs liv er 

deporterede.

Karmeliterbroderen Raphael 
af Skt. Josef
Da Josef endelig var fri, var hans eneste 
ønske at gå i kloster. Det kom imidlertid til 
at tage nogle år, inden ønsket blev til virke-

han blev ansat som lærer for fyrst August 
Czartoryski, der var søn af prins Ladislas 
Czartoryskias, lederen for polakker i eksil. 
August døde som ordenspræst i 1893 og blev 
i 2004 saligkåret af pave Johannes Paul II.
Efter tre år forlod Josef Frankrig og rejste 
til Graz i Østrig. Her indtrådte han hos de 
uskoede karmeliter og tog navnet Raphael af 
Skt. Josef. Hans novicemester var så streng, 
at br. Raphael senere refererede til denne tid 
med ordene: “Jeg var i Sibirien, men det var 
ikke så ydmygende som noviciatet”. Den 27. 

evige løfter. Efter endte studier rejste han til-
bage til Polen, til det eneste kloster i landet, 
som stadig var åbent, og her blev han præ-
steviet den 15. januar 1882. Han var da 47 år. 
Allerede samme år valgtes han til prior og 

død varetog han forskellige tillidshverv for 
karmeliterordenen og var med til at grund-
lægge karmeliterklostre i Polen og dermed 
genopbygge ordenen i sit hjemland.

Skriftefader og åndelig vejleder
Broder Raphael var også skriftefader for 
karmeliternonnerne i bl.a. Krakow, og hans 
ry som skriftefader og åndelig vejleder var 
kendt vidt omkring. Han kunne bruge timer 
i samtale med mennesker for at lede dem 
nærmere Gud, og hans iver og hengivelse i 
skriftestolen tog så meget på hans i forve-
jen svage helbred, at han blev kendt som 
“Skriftestolens martyr”. Hans vejledning 
var fuld af omsorg og medlidenhed, men 
også nidkærhed for sjælenes omvendelse og 
helliggørelse. En priorinde udtrykte det så-
ledes: “Vores kære fader Raphael var en hel-
gen. Naturgaver og nådegaver havde gjort 
ham til en perfekt vejleder for sjælene … 
Intet afskrækkede ham eller stod i vejen for 
ham, når det drejede sig om at hjælpe eller 
støtte en sjæl, som kom til ham, men når det 
drejede sig om ordensfolk tillod han ingen 
ufuldkommenhed. Jeg havde været uskoet 
karmeliternonne, siden jeg var tyve år, men 
jeg kan i sandhed sige, at jeg måtte begynde 
mit noviciat på ny og ændre mit liv under 
fader Raphael”. 
  Men fader Raphael havde også omsorg for 

til Kirken. Én af dem var hans svigerinde 
Helena, som var brændende calvinist. Da 
hun var bange for, at hendes svoger ville for-
søge at omvende hende, havde hun ikke vist 
ham særlig stor venlighed. Fader Raphael på 
sin side talte ikke til hende om troen, til gen-

gæld talte han des mere med Gud om hende 
og bragte ofre for hende. Da Helena blev gift 
med Raphaels bror Gabriel, havde hun imid-
lertid skrevet under på at ville opdrage deres 
kommende børn i den katolske tro, og da de 

-
kismen. Dette og mødet med hendes mands 
og hans venners tro satte sine spor i hende, 
og en dag i august 1890, hvor fader Raphael 
sad og hørte skriftemål, kom Helena til ham 
i skriftestolen og udtrykte ønske om at kon-
vertere og om, at han skulle forestå under-
visningen af hende. Fader Raphaels bønner 
og ofre var blevet hørt, og han kunne nu frit 
tale med hende om troen.

Guds Moder, Jomfru Maria
I sin barndom nåede den lille Josef at have 
tre jordiske mødre, hvoraf ikke mindst den 
tredje havde en vigtig rolle i at føre ham til 

Moder denne rolle i hans liv. En gentagen 
vending hos fader Raphael var: “Alt gennem 
Maria”. 
  I 1900 skrev Raphael en bøn til Jomfru 
Maria, som på en smuk måde udtrykker 
det forhold, han havde til hende: “Hellige 
jomfru, uplettede Moder, se med medynk 
på min tyngede sjæl, som for evigt er viet 
til dig. Bliv mit beskyttende skjold mod den 
ondes pile. Stil stormene i min egen urolige 
ånd. Indrist i mit hjerte din guddommelige 
Søns smerter, gør mig sønderknust af ren 
kærlighed til Ham. Vis mig bodens sande sti 
for min stadige utroskab. Bered mig i min 
længsel efter Gud til døden. Gør, at jeg – den 
ringeste af alle dine tjenere – uden tøven må 
indtræde i helgenernes rige og til dommen. 
Bevar mig fra denne verdens snarer. Fjern 
min frygt for fortabelsen, og led mig i din 
nåde – så svag jeg er – ind til den evige hvile 
i Gud“.

Død og helgenkåring
Fader Raphael havde aldrig været fysisk 
stærk, og den 15. november 1907 døde han 
af tuberkulose efter lang tids alvorlig syg-
dom. Han var endelig ”hjemme”! Mens han 
stadig levede, havde han talt om Himlen med 
stor glæde. Over for søstrene i de forskellige 
karmeliterklostre understregede han gang 
på gang: “Se mod Himlen, hvor dit sande 
hjem er, ikke mod jordiske ting”, og allerede 
i 1867, mens han var i eksil i Sibirien, skrev 
han: “I mine tanker er jeg så hensunket i det 
fædreland, som er bag om denne verden, at 
jeg simpelthen er bange for muligheden for 
at blive lykkelig i dette liv”.

Raphael døde i sit kloster i Wadowice. Det 
er i den samme by, Karol Wojtyla blev født 
tretten år senere, han, der senere som pave 
Johannes Paul II både salig- og helgenkårer 
Raphael af Skt. Josef. Saligkåringsprocessen 
blev åbnet i 1952, og den 11. oktober 1980 

22. juni 1983 saligkåredes han i Krakow af 
Johannes Paul II under én af hans besøg i 
Polen. I den anledning sagde han: “Fra min 
ungdom, næsten fra min fødsel, levede jeg 
nær ved og besøgte det karmeliterkloster, 
som blev bygget af denne salige mand”. 
  Fader Raphaels liv havde inspireret den 
unge Karol i en grad, så han havde ønsket 
selv at blive karmelit. Nu blev han i stedet 
den pave, der først saligkårede og senere den 
10. juli 1991 helgenkårede den første usko-
ede karmeliterbror siden Johannes af Korset 
blev helgenkåret i 1726. År 1991 var sam-
tidig 400-årsdagen for Johannes af Korsets 
død, ligesom det nu i 2007 er 100-årsdagen 
for Rafael af Skt. Josefs død.

Sankt Raphael Josef Kalinowski  
– 100 års jubilæum

I er et 
Kristus-brev 
(2 Kor 3,3)

af Eva Maria Nielsen

 I årevis har jeg boet et sted i Jyl-
land, hvor buschaufføren altid 
vinkede og dyttede til landsby-
ens ”tosse” bare for at gøre ham 
glad. Stemningen i storbyen er 
ofte anderledes. Vi har så travlt, at 
vi knap nok har tid til at se hin-
anden i øjnene. Men det er netop 
det, mennesker har brug for: at 
blive set. Når jeg tiltaler kasseda-
men ved Netto ved det fornavn, 
som står på hendes skilt, kan jeg 
mærke, at varmen breder sig. 
   Jesus så de enkelte mennesker, 
og de følte, at han kunne lide dem. 
Han blev inviteret, og han sagde 
”Ja tak”. Børnene elskede ham, og 
voksne ønskede at røre ved hans 
tøj. Hvorfor? 
   De blev set og følte sig elsket. 
Der var plads til alle. Jesus var 
fuld af medfølelse og ikke bange 
for at vise det. Mens stoikerne var 
stolte af at skjule deres tårer, lod 
Jesus andre se sine. Han helbredte 
mennesker, fordi han havde med-
følelse med dem, og ikke bare, for 
at de skulle blive hans disciple. 
  Jesus lyttede tålmodigt; men han 
var også et menneske med dyb 
lidenskab. Han slyngede bordene 
ned ad trappen, uddrev onde ån-
der. For ham betød kun to ting 
virkelig noget: Gud og mennesker. 
Han var et pragtfuldt menneske. 
   Hvis vi ønsker at gå i Jesu fod-
spor, er vi i kærlighedens tjeneste. 
Vi er måske ikke velbevandrede i 
skriften, er ængstelige og usikre 
på os selv. Men vi er i besiddelse 
af hjerter og hænder, der er til for 
at blive brugt. 
   Vi må spørge os selv: Behandler 
jeg mine medmennesker sådan, at 
de føler medfølelse? Føler de sig 
set? Hvordan omgås jeg min fa-
milie og mine venner? Hvad med 
dem, jeg ikke kan døje? Hvad med 
mine arbejdskammerater og den 
sure genbo? Tager jeg selv til sta-
dighed mod Guds kærlighed? Tror 
jeg, at Gud sætter i løb for at om-
favne mig? 
   Først, når vore liv kendetegnes 
af Jesu kærlighed, kan vi vække 
menneskers interesse for evange-
liet.
   Jesus gav andre følelsen af, at de 
var værdsatte. En sådan kærlighed 
er smitsom. Kærlighed tiltrækker. 
   Vi må aldrig glemme, at lige-
som Gud blev menneske i Jesus, 
bliver Jesus menneske i os. Hvem 
vi end kommer i kontakt med, så 
kontakter Jesus dem med os. Vi 
forkynder ikke kun evangeliet, vi 
er evangeliet.
  Det er derfor, varmen breder sig, 
når jeg hilser på kassedamen, el-
ler når buschaufføren husker at 
dytte.

af ikke-kristne i den liturgiske fej-
ring, idet disse kun havde adgang 
til ordets forkyndelse, indtil dåbs-
oplæringen var til ende, og de ved 
selve dåben og modtagelse af Hel-

måltid.
Marianne Meyer

Kateket, VIK-koordinator 
ved Skt. Laurentii Menighed 

i Roskilde
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Bibelskole

af Eva Maria Nielsen 

Babylonierne kom til magten omkring 610 
f. Kr. og overtog det assyriske storriges 
skattepligtige vasalstater, deriblandt det 
israelitiske Sydrige. Kongerne i Jerusalem 
forsøgte dog at benytte sig af den nye po-

litiske situation og afkaste skatteåget. Det 

  Kong Jojakim (608-598) standsede skat-
tebetalingerne i 601. Kong Nebukadnesar 
befandt sig på det tidspunkt i krig med 
Egypten, og han havde vanskeligheder; 
men det forhindrede ham ikke i at samle 
soldater nok til at belejre Jerusalem. Byen 
overgav sig i 597 og skånedes. Kun over-
klassens mænd førtes til Babylon, deri-
blandt den afdøde konges sønner, høje 
embedsmænd, dygtige håndværkere og 
profeten Ezekiel.
    Derefter blev Sidkija (597-587) indsat. 
Han var heller ikke klogere end sin bror. I 
590 sluttede han sig sammen med nabosta-
terne til et oprør mod babylonierne.  I halv-
andet år belejrede babylonierne Jerusalem, 
og i 587 blev byen nødt til at overgive 
sig.  Den plyndredes, templet og paladset 

brændtes ned, og bymuren sløjfedes. Be-
-

tede til Egypten, bl.a. profeten Jeremias.  
Juda administreredes herefter af babylo-
nierne. Men stadigvæk forblev hovedpar-
ten af befolkningen tilbage. Sammenlagt 
blev der vel ved de to deportationer depor-
teret mellem 5.000 og 10.000 mennesker.  
De deporterede havde dog ret frie forhold 
i Babylon. Lidt efter lidt etablerede de sig 
som en judæisk befolkningsgruppe med 
egen religionsudøvelse.

omkring år 540 f. Kr. lov til at vende til-
bage til Jerusalem og genopbygge templet.  
Men mange forblev i Babylon og blev ker-
nen i den senere så betydningsfulde østlige 
diaspora. Både Babylon og Judæa forblev 
under persisk overhøjhed ind til Alexander 
den Stores tid. 

I Daniels Bog nævnes allerede i begyndel-
sen, at Jerusalem blev belejret i kong Joja-
kims tredje regeringsår, dvs. 605. Det er en 
af de mange historiske fejl i bogen.  Andre 
tekster i Det gamle Testamente, f.eks. Jer 
46,2) er enige med de babyloniske tekster. 
Men i Daniels Bog blev Daniel og hans 
venner i 605 bortført til Babylon. 

En anden fejl er også, at bogen anbringer 
et medisk rige i tiden mellem det baby-
lonske og persiske rige. Det mediske rige 
var tidligere og eksisterede ikke længere, 
da det babylonske rige gik under omkring 
540. f.Kr. 

Daniel Bog forudsætter, at oplevelser og 
visioner falder under de babylonske kon-
ger Nebukadnesar og Belshassar og de 
persiske konger Dareios og Kyros. 

           redigeret af Kirsten Kjærulff

Daniels Bog 3 

Skærsilden og 
Tusindårsriget 
– hvad er meningen?
Jeg har et par ekstraspørgsmål til   
spørgsmålene i sidste nr. om dom-
medag. Du skriver, at man kommer i 
skærsilden, hvis man ikke er helt ren. 

-
sker. Men hvor længe opholder man sig 
egentlig i skærsilden, inden man kom-
mer videre til himlen?

Så skriver du, at vi kommer i tusind-
årsriget.
Der står i Joh. Åb. kap. 20 vers 4, at de, 
der har levet et liv uden tilbedelse af 
dyret samt har lidt døden for deres tro, 
vil komme til live og sidde som konger 
og dommere i tusind år sammen med 
Kristus. Jeg går så ud fra, at de skal 
dømme over dem, der endnu er levende 
på jorden, når tusindårsriget begynder. 
For der står også, at de andre døde ikke 
skal dømmes før efter tusindårsriget, 
hvilket må være dem, der er i skærsil-
den, ikke?
Men jeg forstår ikke meningen med 
dette tusindårsrige. Nogle kristne 
mener, at alle, som ikke har fået chan-
cen for at høre Guds ord, får en 
chance til i de tusind år. På den måde 
giver det mening. Men jeg mener 
ikke at huske, at det er det, der står.
Hvad siger Den katolske Kirke om me-
ningen med dette tusindårsrige?

mvh
Axellius Andersen

Kære Axellius Andersen
Først dit spørgsmål vedrørende skærsilden: 
Det fremgår af de steder i Bibelen, hvorpå 
Kirken funderer sin lære om skærsilden, at 
der åbenbart er tale om en timelig, altså en 
tidsbegrænset renselse. Ellers ville det jo 

heller ikke give mening, at vi, der stadig 
lever her i tid og rum, kan bede for, at Gud 
vil afkorte deres tid på dette renselsessted, 
så de kan komme ind i Himlens herlighed. 
Men den tid, der her er tale om, er nok ikke 
noget, vi kan fatte med vores menneske-

Kant, er begrænset af anskuelsesformerne 
tid og rum. Når menneskesjælen efter sin 
død forlader sit legeme, forlader den jo 
også rummets dimension, og da tiden iføl-
ge Einsteins relativitetsteori kun eksisterer 
i kraft af rummet, er skærsildens timelige 
dimension virkelig noget, der overstiger 
menneskets erkendelse. Her må vi i yd-
myghed acceptere, at Guds virkelighed er 
uendeligt meget større end det, der kan fat-
tes af vores lille menneskehjerne. Det gæl-
der jo også troens andre store mysterier, 
som f. eks. Treenigheden. 

Dit andet spørgsmål vedrørende Tusind-
årsriget er også meget kompliceret. Ifølge 
Johannes’ Åbenbaring vil Kristus på et 
tidspunkt før dommedag vende tilbage 
til jorden for at oprette sit jordiske kon-
gedømme, et kongedømme, som vil vare 
i 1000 år. I de 1000 år vil Satan være læn-
ket, martyrerne og alle, som har været tro 
imod Jesus vil opstå fra de døde (”den før-
ste opstandelse”) og i de 1000 år dele Kri-
sti kongelige præstedømme og messianske 
kongedømme. Når de 1000 år nærmer sig 
deres afslutning, vil Satan blive sluppet 
løs, men efter en hård kamp vil han blive 

dom.  Så vil synderne stå op af deres grave 
og blive kastet i ildsøen (”den anden død”), 
mens de retfærdige vil gå ind til Himlens 
evige glæde. 

Skal dette opfattes bogstaveligt eller sym-
bolsk? I kristendommens første tid blev 
disse profetier opfattet bogstaveligt, også 
af nogle af de store kirkefædre, som f. eks. 
Irenæus (120-200) i kampskriftet ”Mod 
kætterne”, mens allerede Origenes (d. 185-
254) tog afstand fra den bogstavelige tolk-

ning og hævdede, at dette Kristi jordiske 
kongerige skulle forstås allegorisk som no-
get, der skulle etableres på det indre plan, i 
det enkelte menneskes sjæl. 
  Augustin (354-430) går videre med den-
ne opfattelse og mener, det skal fortolkes 
kirkehistorisk, så at 1000-årsriget skulle 
være begyndt med Jesu fødsel og således 
være et billede på Kirken. Også Thomas 
Aquinas (1224-1274) afviser troen på det 
jordiske tusindårsrige som kætteri.

Der har således op gennem kirkehistorien 
hersket usikkerhed om fortolkningen af 
dette 1000-årsrige, og man har ifølge de 
store leksika endnu ikke fundet nogen en-
degyldig fortolkning af denne meget dunk-
le blanding af symbol og virkelighed.
   Men Kirken i dag lægger hovedvægten 
på den symbolske fortolkning i forlængel-
se af St. Augustin og St. Thomas: Tusind-
årsriget skal forstås symbolsk: Den ”første 
opstandelse” er symbol på dåben, hvor vi 
får del i Kristi opstandelse (Rom 6,1-10). 
Alle de troende, de helliges samfund, både 
de, der endnu er på jorden og de, der er 
i Himlen, har del i Jesu tusindårige kon-
gedømme, som ses som et symbol på hele 
Kirkens eksistens i dens herlighedsfulde 
aspekt fra Kristi opstandelse til domme-
dag og Kristi genkomst i herlighed. 
  I forlængelse heraf skal de 3½ år, hvor 
”ødelæggelsens vederstyggelighed” skal 
sidde på tronen, symbolisere Kirkens liv i 
kamp og forfølgelse. Det, at Satan lægges 
i lænker i de tusind år, er tegn på, at hans 

-
gerning er blevet radikalt svækket, selv 
om den ikke helt er fjernet. Efter den sid-
ste hårde kamp ved tidernes ende vil Sa-

Mos 3, 15: ”Kvindens sæd skal knuse dit 
hoved”). Herefter følger dommedag. De, 
som ikke har været tro mod Kristus, vil 
erfare ”den anden død”, et udtryk for den 
evige straf i helvede. De troende vil med 
deres opstandne legemer gå ind i Himlens 
lyksalighed.

Vores trosbekendelser taler da også kun 
om én opstandelse, så derfor må vi opfatte 
1000-årsriget symbolsk. 

Kilde: New Catholic Encyclopidia: “Mille-
narianism” og Lexikon für Theologie und 
Kirche: “Chiliasmus”

Venlig hilsen
Kirsten Kjærulff

Spørg om 
troen

Albrecht Altdorfer: Kristi Opstandelse

 (ca. 1509-16)
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     afskedsinterview

af Lisbeth Rütz

Historien om Erwin Theodor 
Jürgensen der havde et arbejdsliv 
som tjener, kok, bartender, høj-
skolelærer og HF-kursist bag sig, 
før han i en moden alder gik i klos-
ter i Italien og kom på fornavn 
med det halve Danmark som bro-
der Theodor fra Roskilde.

Hvilken rolle spillede kirken i dit barn-
domshjem?
Jeg er vokset op i en socialdemokratisk 
arbejderfamilie i Flensborg, hvor kirken 
ikke spillede den store rolle. Nogle gange 
spørger forældrene sikkert sig selv – hvor-
dan kan det dog være, at vores børn er som 

anderledes end de andre. Er det fordi det 
drejer sig om et forbyttet barn? Eller er det 
generne, som spiller os et puds? I hvert fald 
har jeg tit følt mig som en fremmed fugl.
Som barn var jeg meget troende og gik i 
kirken i Flensborg hver anden søndag, når 
der var dansk gudstjeneste. Ingen i fami-
lien gjorde sådan. 
  Der var mange omvandrende gøglere og 
skuespillere i min mors slægt, og fra dem 
har jeg nok arvet min interesse for teatret.  
Som barn syntes jeg, det var sjovt at klæde 
sig ud, digte historier og lave teater.

Danmark og kom i bagerlære i Horsens. I 

nogle af mine bedste venskaber – bl.a. med 
Arne, som optog mig i sin familie. Han er 
stadig én af mine bedste venner.
  I den periode gled kirken lidt på afstand, 
og Gud blev mere eller mindre et tågebil-

lede for mig. Men mit trosforhold var der 
hele tiden, og med jævne mellemrum hav-
de jeg da kontakt med kirken.. I 1972 blev 
jeg konfronteret med Den katolske Kirke i 
München, hvor jeg arbejdede under Olym-
piaden. Det var for øvrigt en ret trist pe-
riode. Jeg blev udnyttet arbejdsmæssigt 
og havde svært ved at falde til. Jeg søgte 

egentlig ikke videre velkommen. Så jeg 
droppede mine tanker om at konvertere og 
fandt mit ståsted i Folkekirken.
  I 1974 kom jeg til Jaruplund Højskole, 
hvor jeg arbejdede til 1980 som køkkenle-
der og dramalærer. Men jeg havde en plan 

til Århus, hvor jeg gik på VUC for at tage 
de enkeltfag, jeg behøvede for at komme 
ind på teologistudiet.

Hvordan kom du så igen i kontakt med 
Den katolske Kirke?
I 1984 arrangerede en af mine lærere Lene 
Højholt, som nu er præst i Folkekirken, en 
pilgrimsrejse til Assisi, og da jeg altid har 
været umådelig nysgerrig efter at afprøve 
nye ting, tog jeg med. Jeg havde det ud-
mærket i Århus og ledte bestemt ikke efter 
en åndelig oplevelse. Derfor var det en stor 
overraskelse for mig, da Gud på en meget 
håndgribelig måde viste mig i Assisi, at 
jeg skulle ændre min tilværelse.
  I Basilica San Francesco havde jeg en vå-
gen drøm en halv time før, vi skulle have 
en andagt med en franciskanerbroder ved 
den hellige Frans’ grav. I drømmen så jeg 
mig selv ved graven. Jeg var bange og ville 
løbe ud af kirken. Jeg løb op ad trappen; 

ned til alteret foran graven. Jeg var ræd-
selsslagen og råbte help me, help me. Jeg 
besvimede, og jeg kan huske, at jeg græd 

meget, da jeg vågnede op.

Du blev katolik – og valgte også at blive 
franciskaner. Hvad sagde din familie 
egentlig til det?
Nu har jeg jo altid skilt mig meget ud fra 
de andre og gjort, som jeg havde lyst til. 
Jeg havde mange vilde ideer og projekter 
Nogle ideer lykkedes for mig, andre ikke. 
Min far døde allerede i 1980. Men min 
mor tog det meget roligt, da jeg efter min 
konversion fortalte om, at jeg gerne ville 
være franciskaner. ”Ja, gør du bare det, 
min dreng”, kan jeg huske, hun sagde. Da 
hun så, at det var alvor, blev hun lidt bange 
– for hun kendte jo ikke så meget til Kir-
ken. Men hun sagde da:” Hvis du mener, 
du skal gøre det, så gør det.”
Egentlig havde det været meget nærlig-
gende at gå ind i ordenen i Tyskland – men 
det havde jeg ikke rigtig lyst til, for Tysk-
land havde jeg fået nok af. Så da pater Max 
Mizzi i Assisi foreslog mig at træde ind dér 
tænkte jeg, hvorfor ikke? Assisi var jo dér, 
hvor det hele var startet. 
  I 1988 rejste jeg så til Italien.  Da jeg kom 
derned, kunne jeg kun sige arrivederci, 
ciao og cappuccino, smiler broder Theo-
dor. Det tog sin tid at lære sproget, og det 
første år forstod jeg ikke ret meget af, hvad 
de sagde til mig; men jeg brugte min bag-

medbrødres kropssprog. På den måde kla-
rede jeg mig. 

Hvornår kom du tilbage til Danmark?
Efter 8 år uden for Danmark kom jeg til 
Roskilde, hvor jeg var med til at bygge 
gråbrødrenes kommunitet op og nu har 
været i 12 år. I Roskilde har jeg haft mange 
opgaver i huset og i bogcafeen, og jeg har 
holdt utallige foredrag på skoler og i Fol-
kekirken. På den måde har jeg i høj grad 
været gråbrødrenes ansigt udadtil.
  Folk har tit nogle ret mærkelige forestil-

og godt menneske med himmelvendte øjne 
og bliver forbavsede over at møde et men-
neske, der er slagfærdig i mundtøjet.
  Det er meget vigtigt for mig, at man tør 
stå ved sine synspunkter. Frans har lært 
mig, at hvis du er stærk i troen, behøver 
du ikke stå i forsvarsposition. Jeg skal ikke 
behage nogen – kun Gud. Han skal i cen-
trum – ingen anden.

Hvilke opgaver skal du stå for i Italien?
Når jeg tager tilbage til Italien d. 29. no-

-
opfriske det italienske på en sprogskole. 
Derefter skal jeg bo i Assisi i Sacro Con-

-
lienere; men mange andre nationaliteter er 
repræsenterede. Assisi er jo et valfartssted, 
der besøges af 3-4 millioner om året, så jeg 
vil få forskellige arbejdsopgaver bl.a. med 
rundvisning af skandinaviske grupper. Jeg 
skal også samarbejde med en svensk guide 
dernede om forskellige projekter. Andre 
faste arbejdsopgaver er endnu ikke aftalt.
  Jeg prøver på at vænne mig til tanken om 
min afrejse. Den 3.11. blev der holdt en af-
skedsfest for mig. Først var der taksigelses-
messe, hvor alle til sidst løftede hænderne 
og sang en velsignelsessang. Fem præster 
fra Folkekirken var med. Bagefter var der 
stor fest, hvor biskoppen deltog. Det er 
da vemodigt at skulle herfra; men jeg vil 
tilbage til Assisi, hvor det hele begyndte 

for mig. Nu er jeg jo lige fyldt 60, så det 
skal være, mens jeg endnu har fysikken til 
det. Jeg vil ikke ende som en sur gammel 
mand, der fortryder …..

Hvordan har det været for dig at skulle bo 
i en fremmed kultur?
Når man tager ud og missionerer, skal 
man glemme, hvor man kommer fra. Nye 
præster glemmer ofte, hvor de egentlig er 
henne; men man skal sætte sig ind i spro-
get og kulturen. For eksempel nytter det 
ikke noget at skælde italienerne ud for, at 
de er mere kaotiske end os og ikke forstår 
at organisere… 
  Jeg har været knapt et år i Centralamerika 
i Honduras. Her arbejdede jeg i slumkvar-
tererne med forkyndelse, men også med 
socialt arbejde. Jeg fandt hurtigt ud af, at 
jeg skulle koncentrere mig om landet og 
glemme min rationelle sans for at organi-
sere. Det var dem, der skulle lære mig no-
get. I slumkvarteret lærte jeg at leve mere 
intensivt – her og nu.
  Som katolikker er vi jo forskellige i Dan-
mark og i Italien. Sommetider kan man 
som dansker synes, at italienerne er lidt 

-
ske; men vi har jo forskellige udtryksmå-
der. Omvendt kan jeg godt af og til her i 
Danmark synes, at vi er lidt for alvorlige. 
Humor kan være en vigtig del af vores liv, 
og vi danskere mangler spontaneitet.

Du har blandt meget andet også engageret 
dig i asylansøgerne?
Ja det har jeg, fordi vi har en forpligtelse 
som kirkefolk. I Sankt Laurentii Menig-
hed i Roskilde er vi gået ind i arbejdet med 

-
ter i Hvalsø uden for Roskilde - primært 
for afviste asylansøgere red.) Menigheden 
har givet dem klippekort, så de kan kom-
me lidt ud, og vi har nedsat en gruppe, som 

biskop Czeslaw har sat sig ind i dette pro-

er simpelthen grotesk, at man sender dem 
hjem, når man ved, de er forfulgte. De er 

solgt. Vi skal gøre det tåleligt for de men-
nesker, der er i klemme og være til stede 
dér, hvor der er brug for omsorg. Når vi 

undgå at blive politisk. Men det betyder 
selvfølgelig ikke, at vi skal være partipo-
litiske. Efter min mening har Folkekirken 
berøringsangst, hvad angår det politiske. 
I Folketinget har vi to politiske præster. 
De er åbenbart de eneste, der har lov til at 
være politiske. Alle andre skal holde deres 
mund…

Hvordan ser fremtiden ud for franciska-
nerne i Roskilde?
På indeværende tidspunkt ved vi ikke, om 
der kommer andre gråbrødre til Roskilde. 
De har stor tilgang i Afrika, i Brasilien, på 
Filippinerne og i Indien; men det kniber i 

-
ger til – bl.a. hetzen mod Kirken og seku-
lariseringen. Men jeg er optimistisk med 
hensyn til Kirkens fremtid som sådan. En 
kriseperiode som den, vi er i nu, kan være 

hvad vi kan gøre for at ændre billedet, og 
hvordan vi kan stå mere tydeligt frem som 
kirke.

Jeg skal ikke behage
nogen .... kun Gud
– en samtale med broder Theodor 
inden hans afrejse til Assisi
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Steno Forlagets bøger
                   - en god julegave
Kristen Spiritualitet - ny serie:

1) Anselm Grün/Meinrad Dufner:
   Spiritualitet nedefra  123 s., kr.   98,00

2) Anselm Grün: Tilgiv dig selv 127 s., kr. 125,00

3) Lille søster Annie af Jesus:
    Charles de Foucauald  141 s., kr. 149,00

4) Leonhard Lehmann: Frans af Assisi 181 s., kr. 165,00

5) Anselm Grün: Den indre krafts kilder 189 s., kr. 179,00

6) Anselm Grün:
    Slut fred med din angst  173 s., kr. 174,00

Uden for serie:

Gertrud von Stotzingen:
Den hellige Elisabeth af Thüringen  80 s., kr.   95,00

Kristen Spiritualitet - 1. serie omfatter bøger af:

Wilfried Stinissen: 
Bønnens Vej ( kr. 98,-), Jesusbønnen   (kr. 99,-), 
Natten er mit lys (kr. 175,-), I dag er Guds dag (kr. 275,-).

W. Johnston: Oplyst af kærlighed (kr. 153,-)

Henri. Nouwen: Den livslange glæde (kr. 119,-)

Henri. Boulad: Skab dit liv i frihed (kr. 99,-)

Carlo Caretto: Ørkenstilhed i storbyen (kr. 124,-)

Yves Raguin: Kristen mystik i dialog med Østen (kr. 175,-)

Disse bøger og forlagets tidligere udgivelser, der fort-
sat er højaktuelle, kan købes i 

STENO-BUTIKKEN
Vesterbrogade 28, 1620 København V.
Tlf. 33 86 03 86 - Fax 33 86 03 87
E-mail: butik@stenobutikken.dk

Besøg Steno-Butikkens hjemmeside:
www.stenobutikken.dk

Sankt Joseph Søstrenes retræter i 2008:

Januar:  25. - 27. weekend
Februar:  08. - 10. weekend
Februar/Marts 22. - 02. 10-dage
Marts:  17. - 23. Påske retræte
April:  04. - 06. weekend
  25. - 27. weekend
Maj:  12. - 17. 5-dage
Juni:  06. - 08. weekend
  17. - 26. 10-dage
Juni/Juli:  28. - 07. 10-dage
Sept:  05. - 07. weekend
  19. - 21. weekend
Oktober:  03. - 10. uge
  24. - 26. weekend
November: 02. - 07 5-dage
  14. - 16. weekend
  21. - 23. weekend
December: 05. - 07. weekend

Priser:

Enkeltdøgn     450 kr.
Weekend    1000 kr.
5- dage/uge retræte  2900 kr.
Påske retræte/10-dages retræte 3200 kr.

Adresse:
Sankt Joseph Søstrenes Retrætecenter
Stella Matutina
 v/Sr. Ansgaria Riemann
Strandvejen 352
2980 Kokkedal
Tlf: 49 14 91 21 eller 49 14 71 05
E-mail: csjretraeter@mail.dk

TAK

Vi medbrødre til p.Frank Jobst,omi, siger en hjertelig 
og varm tak til alle, som har udtrykt deres medfølelse 

i anledning af p.Franks død og deltaget i hans begravelse 
både i Skt.Mariæ Kirke i Aalborg og i Skt.Ansgars Kirke 

i København.

Oblatfædrene

Derfor denne tekst!
… og gudskelov for den!

I  k.o. nr. 19 beklager  fru Eva Antkowiak fra Nyborg 
menighed kirkens valg af 1. læsning på den 32. søndag i 
årsrækken, år C, - en tekst fra 2. Makkabæerbog om syv 
brødres og deres mors martyrdød (kap. 7). Hun sætter 
spørgsmålstegn ved det betimelige i, at vi præsenteres 
for tekster fra de tvivlsomme apokryfer, ganske særlig, 
hvis de kun handler om et umiddelbart meningsløst og 

-
koteletter, må jeg blankt indrømme, at jeg, helt modsat 
fru Antkowiak, vildt glædede mig over, at det guddom-
melige forsyn som en sand gave havde givet os omtalte 
tekst, – netop til denne søndag. Gud være lovet for apo-
kryferne! Og skulle de indeholde legendært stof, bli’r de 
af den grund på ingen måde ringere. Hvis man virkelig 
forbereder den nævnte tekst, opdager man hurtigt, at 
den ikke handler om øffe-kød  (ligesom anden skabel-
sesberetning fra 1. mosebog om fordrivelsen fra paradis 
ikke handler om frugt og grøntsager!). Teksten fra 2. 
Makkabæerbog handler i første række om opstandel-
sestro, – hvilket er 32. søndags tema, – men, – og det 
var for mig det vigtigste i den aktuelle situation: – den 
handler osse om, hvilken myndighed, der for en troende 
er afgørende: statens eller religionens! Tænk, at vi (til-
fældigt?)  bli’r præsenteret for denne tekst søndagen før 
folketingsvalget! 

I valgkampen har vi på ny til bevidstløshed hørt om 
“de danske værdier”: Demokrati og ytringsfrihed! Det 
er vore politiske partiers trosbekendelse. Og religionen 
må ikke fylde for meget i det offentlige rum! Beviset 
på, at man er rigtig demokrat og ytringsfrihedselsker 
(læs: rigtig dansker) viser sig véd, at man offentligt be-
kender, at ens religion naturligvis må underordne sig 
disse kriterier. I en klumme i Kristeligt Dagblad den 03. 
november behandlede Iben Thranholm dette emne på 
fremragende vis, – efter min mening så fremragende, 
at jeg brugte hendes klumme som prædiken i samtlige 
søndagsmesser weekend’en før folketingsvalget, – i re-
lation til læsningen fra 2. Makkabæerbog. Iben Thran-
holm understreger rigtigt, at man i demokratiets navn 
kan vedtage umenneskelige (og ugudelige) love, blot der 

kan spotte Gud og håne mennesker med loven i ryg-
gen!

Til trods for, at vi i Ny Testamente, – i bogen Apostlenes 
Gerninger (5, 29-33), hvor apostlene i deres trospraksis 

kolliderer med deres samtids statsmagt – klart og tyde-
ligt får forkyndt, at vi skal adlyde Gud mere end menne-
sker, altså: At Guds lov står over statens, – var vore kir-
ker dén søndag fyldt med katolikker, der tirsdagen efter,  
sammen med den øvrige danske befolknig, hvoraf små 
80% er døbt til Jesus Kristus, - ville stemme på partier, 
som går ind for, at det er lovligt at slå ufødte børn ihjel 
i deres mors liv,  partier, som ikke kender forskel på 
det Gud-indstiftede ægteskab og andre samlivsformer, 
partier, som støtter lovgivning, der udraderer søndagen 
(og måske foreslår forbud for angelus-ringning fra kir-
kerne), partier, som ønsker blasfemi-paragraffen totalt 
ophævet, partier, som er ude at svømme, når det drejer 

dog bare stærkt, – osse for de protestantiske gæster ved 
søndagsmessen i Nyborg, – at vi netop på denne søn-
dag blev konfronteret med en beretning om mennesker, 
som prioriterede lydighed mod deres religion højere end 
lydighed mod statsmagten, – og som var villige til at 
betale prisen for deres holdning.
  Det gjorde de første kristne iøvrigt osse. Og om dem 
hedder det stadigvæk: Martyrernes blod er kirkens ud-
sæd.

“Kæmp for alt, hvad du har kært, – dø, om så det gæl-
der!” Dét synger vi igen og igen. De syv makkabæiske 
brødre og deres mor gjorde det. Vi andre nøjes med at 
synge det. Og tilføjer kristeligt:  “Ja, jeg tror på korsets 
gåde!”. Hvorefter vi klager over, at kirkebænkene er for 
hårde og at der er for koldt i kirken!

Kære Eva! Du véd, at jeg holder af dig og værdsætter 
dig og dit engagement. Men du ér altså af og til for hur-
tig på aftrækkeren!

p. Stephen Holm
Montfortkommunitetet i Slagelse

Ligemeget, hvordan 
man vender sig, har 
man enden bagud!
Redaktør Torben Riis gør ret i, i sit svar til fru Abra-
ham i Jerusalem, kun at kommentere anden halvdel af 
hendes indlæg i ko. nr. 19. Den første halvdel er nem-
lig ikke en kommentar værd. For når man både er sr. 
og dr., burde man vide, at præsten i messen handler ‘in 
persona Christi’ og at der i denne funktion, særlig hvis 
præsten er sognepræst, udover præstefunktionen indgår 
en hyrde- og  lærerfunktion, uddelegeret af biskoppen. 

Vé den præst, der ikke vil erkende, at han er lærer! Og vé den 
menighed, som ikke vil anerkende det! 

Menigheden fejrer i messen Kristi forløsergerning. Hvis jeg 
ikke husker fejl, har Kristus sagt: “Hvor to eller tre er for-
samlede i mit navn, er jeg til stede MIDT iblandt dem!” Hvis 

jeg bange for, at hun, når hun vender sig derhen, kommer til 
at vende ryggen til sin Gud. Men det har han helt bestemt 
humor nok til at kompensere for.

p. Stephen Holm



15
annoncer og meddelelser 

TELEFONLINIE
SOS FORBØN

Ønsker du forbøn,

et lyttende øre,

et ord fra Jesus

og en velsignelse

så ring 7518 1808

Torsdag, fredag 
og lørdag kl. 20-23

hele året

Marianne Qvist

ADVOKAT

Paradishegnet 5
2840 Holte

Tlf. 45 46 19 40

ARV • TESTAMENTE
SKØDER

ÆGTESKABSSAGER

WWW.MARIANNEQVIST.DK

 Hellerup
Emdrup-Ryvang

Bedemandsforretning

v/Lisbeth og Vagn Fondo
Bernstorffsvej 13 A

39 62 16 50

Reference:
Sankt Joseph Søstrene

Benediktinerinderne
af den hellige Lioba

Alle aftaler træffes
gerne i hjemmet

Victor Nielsen
Stenhuggeri og

Monumentforretning
v/stenhuggermester Mohr

Vestre Kirkegårds Allé 28-32
2450 København SV

Tlf. 33 21 65 48
Fax. 33 21 30 32

Katolsk
Orientering

Indlæg til 
Katolsk Orientering nr. 2

som udkommer den

23. januar

skal være redaktionen i
hænde senest den

7. januar

Med venlig hilsen
Redaktionen

GLADSAXE
BEDEMANDSFORRETNING

SØBORG HOVEDGADE 94

DØGNVAGT
 39 69 86 81

Afdelinger i Skovlunde, Ballerup,

Herlev, Farum, Bispebjerg 

og Frederikssund

Jeg kommer gerne i Deres hjem for at træffe
de nødvendige aftaler

Henrik
Lundgren

Vanløse Ligkistemagasin

H.P. Baltzer & Søn ApS
Jyllingevej 8, 2720 Vanløse

38 71 75 01
organiseret bedemand

tilknyttet garantiordning

www.vanlose-ligkistemagasin.dk

Det sker i 
bispedømmet
December

Lørdag 8. 12.00: Møde i Ælnoth - Katolsk Historisk Forening

for Danmark, begynder med fællesspisning af medbragt mad.

Derefter foredrag af historiske emner. Sted: Bispekontoret, Gl.

Kongevej 15, København V. Alle er velkomne. (Oplysninger på

tlf. 38 34 11 16).

Mandag 10: Festen for jomfru Marias uplettede undfangelse

fejres i den montfortanske association “Maria, Hjerternes

Dronning”.  Kl. 17.00: oplæg i menighedssalen v. Iben

Thranholm. Kl. 18.30: festmesse i Vor Frue Kirke, Slagelse,

hvorunder associationens medlemmer fornyer deres læggen-

deres-dåbspagt i jomfru Marias hænder og nye medlemmer 

optages. Samtidig fornyer Montfortkommunitetets medlemmer 

deres binding til deres fællesskab. Alle er velkomne.

Torsdag 13 kl. 19: Karismatisk bedegruppe. Sted: Sankt

Pauls Kirke, Frøgård Alle 12, Taastrup

Januar

Søndag 13: kl. 13.00-16.00 På opdagelse i troen, tema: ”Her-

rens Dåb” v. p. Michal Bienskowski. Sted: Sankt Pauls Kirke,

Frøgård Alle 12, Taastrup Tilmelding: tlf. 43 52 36 07.

***

Der er ukrainsk messe i domkirken hver 2. og 4 søndag

i måneden kl. 12.00: Sankt Ansgars Kirke, Bredgade 64,

København

Find os på
katolskorientering.dk

det gjorde 9.400 i november 

katolske hjemmeside
på

www.katolsk.dk

Du kan støtte Kirken ved at betænke den i dit testamente.
En sådan arv er fritaget for afgifter, så den går ubeskåret til
Kirkens arbejde.
Det anbefales at lade en advokat oprette testamente. Sker 
dette i samråd med bispekontoret, refunderes salæret.

Rekvirér brochure eller ring til:
Torben Møller
Katolsk Bispekontor
Gl. Kongevej 15
1610 København V
Telefon 33 55 60 11

Det er aldrig for tidligt 
at skrive testamente

Er dit liv i kaos/krise?
Der er en, der kan lytte i
Telefonlinjen ved kirken.
Ring gratis og anonymt.

Alle dage mellem 18 –22
70 26 14 84

Biskoppens
kalender
December

18. Tirsdag 10.00 Møde i Biskoppeligt Råd
19. Onsdag 11.00 Møde i Økonomisk Råd
20. Torsdag 18.30 Messe i Redemptoris Mater
24. Mandag 24.00 Messe i Domkirken
25. Tirsdag 10.00 Messe i Domkirken

Januar

8. Tirsdag 09.00 Messe for medarbejderne på
Gl. Kongevej
Møde i Liturgikommissionen”

10.Torsdag 10.00 Møde i Præsterådet
11. Fredag 17.00 Admissio af præstekandidater i

Domkirken
13. Søndag 12.00 Polsk messe i Skt. Annæ
19. Lørdag 11.00 Diakonvielse af Marcos Ro

mero, Århus
21. Mandag 18.00 Præstemøde i Bistrup

16.00 Vesper i Domkirken

Bønnens Apostolat

Januar:

At Kirkens synlige enhed viser sig ved et kærlig-
hedens samfund, der genspejler Faderens, Sønnens 
og Helligåndens enhed.

At Kirken i Afrika fortsat må være et middel til for-
soning og retfærdighed i dette voldsramte og fattige 
kontinent.

Koret Musica Viva afholder julekoncert
Adventsmotetter af J.G.Rheinberger, Caleb Simper (med
orgel), samt danske julesalmer.

Dirigent Siegfried Skov og ved orgelet Susanne Thesbjerg.
Sted: i Jesu Hjerte Kirke, tirsdag d. 11. dec. 2007 kl. 20.00
Gratis adgang, alle er velkomne.

Indbinding
Nu er det tid til indbinding af Katolsk Orientering for årene
2005, 2006 og 2007. Hvis man ønsker et eksemplar, så
kontakt venligst redaktionen senest 31/1 2008 på telefon 33
55 60 40 eller e-mail: roenne@katolskorientering.dk

RFM Landsbevægelsen
Respekt for Menneskeliv

Sig ja til livet
– hele livet!
Bestil et gratis prøvenr. af RFM nyt!
Tlf 5576 7652 • E-mail:rfm@mail.dk
www.rfm.dk



Fundet i programmet

TV
DR 1: Søndag den 9. december
19.05 Lille menneske - Se hvad jeg kan 
(5:6)
Canadisk dokumentarserie fra 2004.
Som alle væsner i naturen fødes det lille 
barn ind i en social sammenhæng og er fra 
fødslen en del af et menneskeligt netværk. 

netværk. Det kræver mange forskellige 
slags færdigheder, og det er ikke nogen let 
proces.  

DR 2: Søndag den 9. december
20.00 Fyrre dage i kloster (1:3) 
Dokumentarserie fra BBC fra 2005. (The 
Monastery)
De 22 benediktinermunke i klostret Worth 
Abbey i Sussex i England har sagt ja til at 
deltage i et eksperiment og åbne deres dør 

1500 år gamle tradition har noget at tilbyde
moderne mennesker. 
2. del sendes næste søndag. 

DR 1: Mandag den 10. december
20.00 Michael Palin i det nye Europa 
(6:7) 
Rejseserie fra BBC fra 2007
Michael Palin er nået til Gdansk i Polen,
hvor den 2. Verdenskrig brød ud, da et tysk 
krigsskib åbnede ild mod en polsk garnisi-

on. Her ligger også det skibsværft, hvor en
ung elektriker i begyndelsen af 1980’erne
dannede den uafhængige fagforening So-
lidaritet. På vej syd på til Krakow dvæler 
Palin i den lille by Oswiecim, der rummer 
en af den 2. Verdenskrigs mest berygtede
kz-lejre Auschwitz-Birkenau, hvor mere
end en million mennesker måtte lade livet. 
Fra Krakow tager han hurtigt videre til 
forstads- og industribyen Nova Huta.

DR 2: Mandag den 10. december
20.55 Hr. Vig og nonnen (TTV)
En historie om den 82-årige ungkarl Vig  
og Søster Amvrosija, en russisk nonne, der 
ved et tilfælde – eller skæbnen – bliver en
del af hans liv. For 50 år siden købte Jørgen
Laursen Vig Hesbjerg Slot på Fyn. Han
ville lave et kloster. Nu, mange år senere,
står han foran at kunne realisere planen. 
En gruppe russisk-ortodokse nonner er på 
vej, og med dem er Vigs livsdrøm på vej til 
at gå i opfyldelse. Men nonner har planer 
og viljer, og vejen til drømmen viser sig 
at være meget anderledes end Vig havde
forestillet sig. 

DR 2: Tirsdag den 13. december
18.10 Da Vinci mysteriet - fup eller fak-kk
ta?
Amerikansk dokumentarprogram fra 
2005.

DR 2: Søndag den 16. december
17.35 Amish-folkets Amerika (TTV) 
Fransk dokumentarprogram fra 2005.
Amish-folket er indvandret til USA fra
Europa. De slog sig ned i Pennsylvania
og Ohio og har siden 1600-tallet levet i en
lukket verden med helt egne regler.  

DR 2: Søndag den 16. december 

20.00 Fyrre dage i kloster (2:3) (TTV) 
Se omtalen i spalte 1

DR 2: Tirsdag den 18. december 20.30 
- 22.20 DR2 Tema:
Sendes også 22.12.
20.30 Under præstekjolen
Hvem er den danske præst? Findes der 

grunden bruge ham til i dag udover til ce-
remonien ved vort livs skæringspunkter,

I gamle dage var præsten sognebørnenes
-

gur. I dag kan man fx overraskes over en 
præst som Thorkild Grosbøll, der har mi-
stet sin Gud.
I denne temaaften går vi både foran og bag
om altergang, salmesang og forkyndelse.
Vi undersøger, hvilket menneske der 
egentligt gemmer sig inde under præste-
kjolen.
Vi møder også præster, der er sprunget 
fra prædikestolen og ud blandt folket for 
at møde dem i øjenhøjde. Og så møder vi 
de måske egnede præster – dem som giver 
fanden i folkekirkens konventioner, og ud-
fordrer kirkens rummelighed på deres helt 
egen måde.

DR 2: Søndag den 23. dec.
20.00 Fyrre dage i kloster (3:3)
Se omtalen i spalte 1

RADIO
P 1: Onsdag den 5. december
22.50 Et øjeblik
Gud, tro og Darwin.
Kan moderne evolution forklare tro?

Medvirkende: Professor, ph.d. Niels Hen-
rik Gregersen, Det Teologiske Fakultet på
Københavns Universitet.
Tilrettelæggelse: Jakob Vedel Lisbjerg.  
(Sendt første gang 1. november 2006).

P 1: Torsdag den 6. december
22.50 Et øjeblik
Gud, tro og Darwin.

P 1: Fredag den 7. december
14.58 Et øjeblik
Gud, tro og Darwin

P 2: Søndag den 9. december
10.00 Mozarts Requiem
Solister: Simona Saturova, Katija Drago-
jevic,  Jonas Degerfeldt og Palle Knudsen. 
Vokalensemblet Ars Nova.
DR RadioUnderholdningsOrkestret.
Dirigent: Adam Fischer. 

Den kommende weekend er der pastoral-
rådsmøde på Magleås

Pastor Ebbe Simonsen død

Pastoralrådet høres om sognesammen-
lægninger i Storkøbenhavn

Den ny Aftale - Det ny Testamente
på Nudansk

Kan du huske - pastor Vick?

Caritas today

Godt begyndt, men langt fra fuldendt.

Afsender: ID 42512 
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     Så drog Jesus videre derfra og kom til Galilæas sø. 

Og han gik op i bjergene, og dér satte han sig. 

Og store folkeskarer kom til ham og havde lamme, vanføre, 

blinde, stumme og mange andre med sig; dem lagde de ned for 

hans fødder, og han helbredte dem, så at  folkeskaren undrede sig,

da de så, at stumme talte, vanføre blev raske, lamme gik, 

og blinde så; og de priste Israels Gud.

Matt 15, 29-31
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